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پزشکیان:
وسیه هیچ فشار خارجی   ایران و ر

را تاب نمی آورند؛ به غرب نیازی نداریم

 نشان دار کردن مالیات ها 
موجب کاهش فـرار مالیاتی شد

وضعیت تولید خودرو در ایران بحرانی است

و با بازگشت ترامپ پیش بینی قیمت خودر
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 تحریم ها و زیرساخت ها
وی سکه صنعت لجستیک ایران  دو ر

مهدی ارفع، فعال اقتصادی  در روزهای اخیر بحــث انتقال پایتخت به جنوب 
کشــور و منطقه مکران با واکنش های زیادی روبرو شده است. یکی از دلایل عمده 
طرح این موضوع نگــرش ویژه به موضــوع زنجیره تامین و تبدیــل ایران به هاب 

لجستیک منطقه است.

یادداشت

توسعه صنعت ریلی ایران در سایه تحریم ها

صفحه 3

فولاد مبارکه، توانمند در جایگزینی اقتصاد فولادی با اقتصاد نفتی
  آیین گرامیداشت سی و دومین سالگرد افتتاح شرکت فولاد مبارکه با 
حضور مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره، جمعی از معاونان و مدیران 
و کارکنان شرکت و با حضور افتخاری محمدحسن عرفانیان مجری 
برگزاری  محل  در  دی ماه،  یک شنبه 23  روز  مبارکه،  فولاد  طرح 

همایش های فولاد مبارکه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، محمدیاسر طیب نیا، در این آیین با طرح 
سؤالاتی درباره عملکرد هریک از کارکنان در سال گذشته گفت: 
حدیث »حاسِبوا أنْفُسَکُم قَبلَ أنْ تُحاسَبوا؛ به حساب خود رسیدگی 
کنید پیش از آنکه به حساب شما رسیدگی کنند« از پیامبر اکرم 
)صلی الله علیه وآله( به ما می آموزد که باید قبل از محاسبه دیگران، به 
ارزیابی عملکرد خود دقت نظر داشته باشیم. بزرگ شدن روحی آدم ها 
به عوامل مختلفی بستگی دارد، اما بزرگ شدن انسان یک مفهوم 
متفاوت و به معنای بزرگ شدن روح و قلب است. »کارِ بامعنا« کلید 

این بزرگ شدن است.

 آیا معنای کارِ ما در فولاد مبارکه صرفاً تولید فولاد و ورق 
فولادی است؟

 وی ادامه داد: باید از خود این سؤال را بپرسیم که معنای کارِ ما در 
فولاد مبارکه چیست. آیا صرفاً تولید فولاد و ورق فولادی کافی است؟ 
می توان پاسخ داد که خوب است، اما کافی نیست. رشد اقتصادی 

کشور نیز خوب است، اما کافی نیست.
 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ابراز کرد: ما حداقل 3۵ تا ۴۰ درصد 
زمان بیداری خود را در محیط کار می گذرانیم و معنای کارِ ما تأثیر 
زیادی بر احساس رضایت و نتیجه مندی ما دارد. کسانی که کارِ بامعنا 
دارند، هم احساس رضایت بیشتری می کنند و هم کار نتیجه مند 
دارند. اگر امروز در قالبِ مفهوم کار متعالی، به دنبال هر چه سریع تر به 
مدار آوردن پروژه نورد گرم شماره 2 باشیم، به کشور کمک خواهیم 
کرد، زیرا این پروژه اشتغال زایی را افزایش می دهد که ثمرات زیادی 

به همراه دارد.

 هریک از ما هم می توانیم در فولاد مبارکه یک امیرکبیر 
باشیم

 وی افزود: بیستم دی ماه سالروز شهادت امیرکبیر بود، انسانی بزرگ 
که تا پای جان برای کشورش هزینه داد. هریک از ما هم می توانیم در 
فولاد مبارکه یک امیرکبیر باشیم. فولاد مبارکه می تواند نقش بی بدیلی 
در اقتصاد کشور داشته باشد و اقتصاد فولادی را جایگزین اقتصاد نفتی 
کند. ایران جایگاه دهم تولید فولاد را در دنیا دارد و در ۱۱ماهِ سال 
2۰2۴ حدود 2۸ میلیون تن فولاد تولید کرد که بخش مهمی از آن 
به همت کارکنان فولاد مبارکه صورت گرفته است. اگر تلاش کارکنان 
فولاد مبارکه نبود، رکوردهای بزرگ در زمان غیرپیک مصرف انرژی 
گاز و برق به ثبت نمی رسید، این افتخارآفرینی ها محقق نمی شد و 

کشور نمی توانست جایگاه خود را حفظ کند.
 طیب نیا اضافه کرد: فولاد مبارکه به مثابه موجودی جان دار است و اگر 
آن را در قامت انسان زنده توصیف کنیم، امروز 32 ساله شده است. 
باید بررسی کنیم که این صنعت از نظر روحی نیز بزرگ شده یا خیر. 
باید از خود بپرسیم تاکنون چه تلاش هایی کرده ایم که فولاد مبارکه 
دچار افول نشود.   وی افزود: برآورد امروز بنده این است که تلاش های 
کارکنان و بنیان گذاران فولاد مبارکه به ثمر نشسته و علی رغم اینکه 
از  اعم  ناترازی های مختلفی  با  این شرکت طی سال های گذشته 
حمل ونقل، مواد اولیه، گاز، برق و آب روبه رو بوده، امروز بزرگ شده و 
به بلوغ رسیده است. ازجمله مصادیق این بلوغ و بزرگ شدن این است 
که اکنون بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور را در مدار تولید قرار 
داده، در مسیر حل مشکل آب خود و حتی صنعت استان اصفهان گام 
برداشته و فاز نخست پروژه انتقال آب از دریای عمان را به پیشرفت 

فیزیکی ۹۸ درصدی رسانده است.

 

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: فولاد مبارکه در تقویت 
حوزه های حمل ونقلی، دانشی و تحولی، اقدامات مؤثری انجام داده 
و در واقع می توان گفت فولاد مبارکه در حوزه هایی که کشورهای 
توسعه یافته و شرکت های پیشرو گام برداشته اند، حرکت کرده و عقب 
نمانده است. همچنین ما با راه اندازی معادن کوچک در نقاط مختلف 
کشور و خرید سهام شرکت صنعتی و معدنی اپُال، تأمین پایدار مواد 
اولیه موردنیاز خود را تضمین کرده ایم.  وی گفت: فولاد مبارکه امروز 
بزرگ ترین صادرکننده غیرنفتی کشور است، افتخارات و تحولات 
خوبی در کشور رقم زده و ما به خوبی می فهمیم که بنیان گذاران فولاد 

مبارکه چه سختی هایی کشیده اند.

حفظ جایگاه قهرمانی سخت تر از به دست آوردن 
قهرمانی است

افتخارات  و  رکوردها  داد:  ادامه  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل   
فولاد مبارکه از اهمیت زیادی برخوردار است؛ اما همیشه سخت تر 
از به دست آوردن قهرمانی، حفظ جایگاه قهرمانی است و این امر 
درخصوص رکوردهای تولید فولاد مبارکه نیز صدق می کند. باید با 

ایجاد معنا در کار، این افتخارات را حفظ کنیم.

پیگیری برای تقویت شرایط بازنشستگان

وی افزود: پیگیری های لازم برای تقویت شرایط معیشتی بازنشستگان 
عزیز فولاد مبارکه در دستور کار قرار دارد و از طریق مراجع قانونی، 
حقوقی و صندوق بازنشستگی فولاد، پیگیرِ همه راه ها برای تقویت 
شرایط آنان هستیم و توانسته ایم مجوزهایی برای بهبود و تقویت 

معیشت بازنشستگان عزیز اخذ کنیم.
 # فولاد مبارکه صرفاً یک شرکت نیست، بلکه یک خانواده 

بزرگ است که در آن تک تک افراد نقشی مهم دارند
 طیب نیا اضافه کرد: در خصوص کارکنان گران قدر فولاد مبارکه 
نیز همواره تلاشمان این بوده است که به لحاظ معیشتی، آنچه را از 
دستمان برمی آید تا حد ممکن انجام دهیم؛ زیرا همه افتخارآفرینی ها 

کارِ  و  بامعنا  کارِ  از  ما  است.  زحمتکش  کارکنان  زحمات  مرهون 
فرهنگی غنی صحبت می کنیم و اگر می گوییم به فکر کارِ بامعنا 
باشیم، درعین حال تلاش کرده ایم فرهنگ رسیدگی به کارگران و 
کارمندان فولاد مبارکه را نیز نهادینه کنیم. باید به این نکته توجه 
داشته باشیم که فولاد مبارکه صرفاً یک شرکت نیست، بلکه یک 

خانواده بزرگ است که در آن تک تک افراد نقشی مهم دارند.

  مجری طرح مجتمع فولاد مبارکه در آیین گرامیداشت 
سی ودومین سالروز افتتاح این شرکت:
فولاد مبارکه محصولِ کارِ بامعناست

  در آیین بزرگداشت سی و دومین سالروز افتتاح شرکت فولاد مبارکه، 
محمدحسن عرفانیان، بنیان گذار و مجری طرح شرکت فولاد مبارکه 
در دوران ساخت، در دل نوشته ای با مدیرعامل، معاونان و کارکنان 

فولاد مبارکه این چنین سخن گفت:
ِ مِنْ شَيْءٍ فِي   »رَبَّنَا إنَِّكَ تَعْلَمُ مَا نُخْفِي وَمَا نُعْلِنُ وَمَا یَخْفَى عَلَى اللهَّ
مَاءِ؛ خدا یا تو آنچه را که ما پنهان می داریم و یا  الَْرْضِ وَلَا فِي السَّ
آشکار می سازیم به خوبی می دانی و هیچ چیز در زمین و آسمان بر 
خدا مخفی نمی ماند.«  »ای هستی که در خدمت ما هستی و من 
به درستی باور دارم که می دانی و می آموزی آنچه پنهان و آشکار است؛ 

چراکه چیزی پنهان بر طراح در زمین و آسمان نیست.«
تبریک به خودم و به شما به مناسبت سالروز به ثمر رسیدن نهال 
پرثمری که پیشکسوتان شما و شما کاشتید و نگهبانی می کنید. 
متشکرم از اینکه از من به نام »بنیان گذار فولاد مبارکه« یاد می کنید. 
اجازه می دهد که هر وقت خدمت شما  به من  نام  این  می دانید. 
می رسم سخنی داشته باشم؛ اما من سخن تازه ای برای شما ندارم. 
سخنی کهنه دارم که از آن غفلت شده است. این سخن کهنه یک 

کتاب است و امکان بسط آن در این زمان محدود وجود ندارد.
من امروز سخنگوی 2 میلیون نفر-ماه هستم که این بنا را بنیان 
گذاشته است؛ فولاد مبارکه محصولِ کار بامعناست. من این کلیدواژه 

زیبا را از محققان نیروی انسانی فولاد مبارکه وام گرفته ام.
اقامه فولاد مبارکه برای ما و شما رنج بوده، اما توأم با سختی نبوده 
است. بزرگ ترین سختی که دامن همه ما را گرفته »جهل« است؛ 

همان چیزی که حضرت ابراهیم را بت شکن کرد. ابراهیم آن ابَرمرد 
به شدت صبور، مسئول، غم خوار و امیدوار مجسمه ای به نام بت را 
نشکست، بلکه جهل را شکست. جهل بشریت چیست که هنوز ادامه 
دارد؟ هستی میهمان پذیر تمام عیار بی نیازکننده خاصه بشر است؛ 
اما بشر متکی به سفر اکتسابی از اجداد بر این باور است که بخش 
کوچکی از زمین و هستی محصول دارد و بقیه بی حاصل، به تعبیر 
قرآن »غیرذی زرع« است. ابراهیم برای ابطال این نگرش به هستی 
و زمین، هاجر و اسماعیل یعنی زن و فرزند خود را به وادی به نام 
مکه در پای کوه صفا و مروه که ظاهراً بی حاصل و »غیرذی زرع« بود 
برد و در آنجا نمادی به نام خانه خدا و آیینی بنام مکه را سامان داد 
و زن و فرزند خود را بدان نماد و آیین آموزش داد و این پیام را برای 
جهانیان فرستاد که مکه می تواند امن تر از فلسطین و بیت المقدس 
باشد؛ اما به جز اندکی در دنیا، کسی این پیام را درنیافته و خود را در 
چنگال مالکیت و انحصار گرفتار کرده است و با آنکه اقوام بسیاری مثل 
هود و عاد و ثمود مدفون شده اند و باستان شناسان از علل آن آگاهی 
داده اند، باز هم بشر از این جهل رهایی نیافته است. خاطرات زیادی 
در مورد برپایی فولاد مبارکه از این جهل دارم که نماد سختی های 
دوران ما بوده است و مطمئنم نسل امروز هم این گرفتاری را دارد. 
مرحوم هاشمی، رئیس جمهوری وقت، دو بار از فولاد مبارکه بازدید 
و آن را افتتاح کرد. در افتتاح اولین ذوب من سالن فولادسازی را 
نشان دادم و گفتم این مجتمع برای ظرفیت ۶ میلیون تن در حال 
ساخت است. ایشان با گذاشتن انگشت روی بینی به علامت »هیس« 
گفت: »فقط به فکر راه اندازی 2.3 میلیون تن باش. مملکت ظرفیت 
شنیدن این حرف را ندارد و معتقد است راه نخواهد افتاد.« گفتم: 
»جناب هاشمی من و شما فولاد را نمی شناسیم، اما هر دو گوسفند را 
می شناسیم. ورق فولاد مبارکه به مثابه فضولات گوسفند است، مفید 
و اقتصادی. تولید ورق در این مجتمع بر عهده من است؛ اما شما 
به دنبال دیگر محصولات گوسفند مثل گوشت، استخوان، مغز، دل، 
روده و حتی دنبلان آن باشید.« وی در هم فرورفت و چیزی نگفت. 
تا اینکه ایشان در افتتاح خط نورد گرم پاسخ من را داد و گفت: »همه 
خبرگان بر این باور بودند که فولاد مبارکه راه نمی افتد و اگر هم بیفتد 
غیراقتصادی است. من به فردی چهل ساله که با رگ گردن سخن 

می گفت اعتماد کردم امروز می فهمم که در مملکت توانایی هایی است 
که بر من رئیس جمهوری پوشیده است.« و اضافه کرد: »من در دفترم 
تحت تأثیر ساخت فولاد مبارکه حرکت صنعت را می بینم.« و نگفت 
می خوانم. ازجمله دیگر خاطرات، مربوط به مرحوم ترکان است که 
فردی با تفکرات استراتژیک بود. وی در بازدید از فولاد مبارکه مات بود 
و هیچ سخن نگفت. وقت خداحافظی گفت: »جانت در خطر است«. 
پرسیدم: »چرا؟« گفت: »مملکت تو را تحمل نمی کند، زیرا 2۰ سال 
جلوتر هستی«. حال من نمی گویم شما کارکنان فولاد مبارکه جانتان 
در خطر است، ولی می گویم شما دائماً در سختی به سر می برید، 
زیرا بیش از 2۰ سال است که سرآمد هستید. همکاران من ایران 
صنعتی نشده است. سه نهاد صنعتی مانند سپاه، انرژی هسته ای و 
فولاد مبارکه وجود دارد که به صورت نماد باقی مانده و هنوز رسالت 
صنعتی کردن ایران را انجام نداده اند؛ همچنان از واژه مقاومت استفاده 
می کنند. طبیعی است که در مقاومت شکست نیست؛ اما عقب نشینی 
هست، سختی هست. شاخص صنعتی شدن چیست؟ شهرداری 
قسمتی از پیاده راه را با سنگ هایی شیاردار که راهنمای نابینایان باشد 
مفروش کرده است؛ اما موتورسواران برای فرار از ترافیک از روی همان 
خط عبور یا روی آن پارک می کنند. در این شرایط نابینا تصادف 
می کند. صنعت ابزار اعتلای فرهنگ است؛ چراکه موظف به نتیجه 
است و نه وظیفه و آن قدر با فرایند کار می کند تا به نتیجه برسد؛ یعنی 
هم آوازی با هستی یعنی نماز، یعنی انسانیت. پس این وظیفه قبل از 
آنکه وظیفه ارشاد باشد، وظیفه صنعت است. فولاد مبارکه چه کند؟ 
کارِ بامعنا. کارِ بامعنا یعنی ساختن ساختاری که نرم افزار، سخت افزار و 
نیروی انسانی آن دارای استراتژی هم آواز با هستی و تضمین کننده آن 
باشد. به عبارت دیگر فولاد مبارکه دارای ساختاری موظف به نتیجه 
است. در ساختار موظف به نتیجه چیزی به نام کارکنان وجود ندارد؛ 
همه مسئول هستند؛ همه مسئول به نتیجه هستند و هیچ کس حق 

ندارد تا به نتیجه نرسیده است از پای بنشیند.
قرآن خود را هدی و نور معرفی کرده است. یعنی هدایت مبتنی بر 
آدرس معین. رسول را هدی و موعظه معرفی کرده است؛ یعنی هدایت 
نمادین. یعنی نمونه شاهد. تعبیر قاسم سلیمانی از شهید آن بود که در 
دوران حیات باید نمونه شاهد یا نمونه استاندارد یا انسان کامل باشد تا 

پس از مرگ نام شهید بگیرد. فولاد مبارکه به عنوان نمونه شاهد، نباید 
آهن را ورق ببیند، بلکه باید آن را ابزار اقامه قسط بیند. افتخار فولاد 
مبارکه این نیست که آب مصرف نمی کند، بلکه افتخارش این است که 
باور دارد از آب همه چیز زنده است و آب مایه حیات زمین است. 3۰۰ 
تا ۵۰۰ میلیارد مترمکعب بارندگی در سال در سرزمین ایران، می تواند 
استقرار و همزیستی بسیار بیشتری از انسان جمادات، حیوان و گیاه را 
پذیرا باشد. چراکه نهرها رام بشر است، همان طور که آهن نیز رام بشر 
شده است. مشکل در ساختار مالکیت گرا و انحصارطلب است که در 
هستی ظلم تعبیر می شود و قوم ظالم را از بین می برد که فرونشست 
هشدار آن است. افتخار فولاد مبارکه سودآوری بیشتر برای سهام دار 
نیست، بلکه این باور است که خرد که ریشه در علم دارد، بدون بصیرت 
علم را به تجربه درآورده است و پاسخگوی هم آوازی با هستی نیست. 
به عنوان نمونه شاهد، باید بستر جاری شدن علم از دانشگاه به سطح 
جامعه که کورکورانه راه تجربه را پیش گرفته، فراهم آورد؛ چراکه اگر 
چنین شود، بهره وری از این سرزمین همواره دارای مازادی است که 
انسان غبطه کفران نعمت دارد. در آمار می خوانیم که ایران یک درصد 
جمعیت دنیا، ۱۰ درصد منابع دنیا و یک دهم درصد از تولید ناخالص 
دنیا را دارد، این همان نقص ساختاری است که اگر فولاد مبارکه به 
رفع آن همت نگمارد، نقص همچون علف هرز بر محصول فائق خواهد 
شد. وقتی فولاد مبارکه به اولین ورق دست یافت، خبرنگاران سؤال 
کردند که چه پیامی برای ملت داری. گفتم: »مسئله ورق به عنوان یکی 
از هزاران مشکل مملکت حل شد، بشتابیم برای حل مسائل بر زمین 
مانده.« آنچه ابراهیم در مکه نماد کرد و حضرت محمد )ص(، در غدیر 

حکمرانی کرد که تا چنین که هست، نباشد.
عرفانیان در پایان به آیاتی از قرآن اشاره کرد و گفت: بترسید از آن 
روزی که هستی که در خدمت شماست و بی نیاز کننده شما بوده 
است با شما عبوسانه برخورد کند. من بابت تمام کارهای نکرده ای 
که باید می کردم و موجب سختی هایی برای شما همکاران و حتی 

پیشکسوتان شما شدم از شما حلالیت می طلبم.

 رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه:فولاد مبارکه 
صنعتی صنعت ساز است

 رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه در حاشیه آیین گرامیداشت 
سی و دومین سالگرد افتتاح این شرکت گفت: سی و دومین سالگرد 
افتتاح شرکت بزرگ و بالنده فولاد مبارکه را به همه مدیران و کارکنان 
بازنشسته و سهام داران و شرکای کسب وکار این شرکت  شاغل و 
تبریک می گویم. محسن صالحی نیا افزود: ما در طبقه بندی صنایع، 
شرکتی مانند فولاد مبارکه را صنعتی صنعت ساز تلقی می کنیم. 
شرکتی که در اقصی نقاط کشور با اجرای طرح های مختلف صنعتی 
و زیرساختی، تولید، ارزش افزوده و اشتغال ایجاد کرده و همه این 
دستاوردها نشان دهنده این است که فولاد مبارکه با سیاست گذاری 
و  اهداف  توانسته  و  ایجاد شده  بنیان گذارانش  و  خوبِ گذشتگان 
دستاوردهای مذکور را محقق کند؛ این در حالی است که فکر می کنیم 
هنوز ابتدای راه هستیم و می توانیم دست به دست هم بدهیم و 

همچنان به اهداف متعالی تر نیز دست یابیم.

 تجلیل از مهندس عرفانیان و رونمایی از کتاب عکس 
حیات وحش در فولاد مبارکه

 گفتنی است تجلیل از خدمات و تلاش های مهندس عرفانیان در 
دوران ساخت فولاد مبارکه و رونمایی از کتاب عکس حیات وحش 
انعکاس  در فولاد مبارکه با هدف به تصویر کشیدن هم نشینی و 
زیبایی های ناشناختۀ حیات وحش در قلب یکی از بزرگ ترین مناطق 
صنعتی ایران  بخش های دیگری بود که به همت روابط عمومی در 
جریان برگزاری آیین سی و دومین سالروز افتتاح فولاد مبارکه برگزار 

شد.

طیب نیا در آیین گرامیداشت سالروز افتتاح این شرکت عنوان کرد:

وش آنلاین طلا  خرید و فر
 فرصتی برای مردم یا چالشی پرریسک؟
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وی سکه   تحریم ها و زیرساخت ها؛ دو ر
صنعت لجستیک ایران

مهدی ارفع، فعال اقتصادی  در روزهای اخیــر بحث انتقال پایتخت به 
جنوب کشــور و منطقه مکران با واکنش های زیادی روبرو شده است. یکی 
از دلایل عمده طرح ایــن موضوع نگرش ویژه به موضــوع زنجیره تامین و 
تبدیل ایران به هاب لجستیک منطقه است. از یک سو، موقعیت جغرافیایی 
اســتراتژیک، ایران را به یک قطب بالقوه ترانزیت کالا تبدیل کرده است و 
از ســوی دیگر، تحریم های بین المللی و محدودیت های زیرساختی، مانع 
بزرگی بر سر راه توسعه این صنعت شده است. بر این اساس بی عیب نیست 
به بررسی چالش ها و فرصت های پیش روی صنعت لجستیک که شاهرگ 

اقتصادی کشور است نگاه موشکافانه ای داشته باشیم. 
موقعیت جغرافیایی ایران به عنوان پل ارتباطی بین شــرق و غرب، کشور 
را به یک کانون مهم ترانزیتی تبدیل کرده اســت. بنادر جنوبی ایران مانند 
بندر عباس و چابهار، دسترسی آســان به آب های آزاد را فراهم می کنند و 
می توانند به دروازه های ورودی کالا به آسیای مرکزی و قفقاز تبدیل شوند. 
همچنین، شبکه ریلی گسترده ایران، امکان حمل ونقل کالا به کشورهای 
همســایه و حتی اروپا را فراهم می کند. با توجه به این پتانســیل ها، ایران 

می تواند نقش مهمی در کریدورهای حمل ونقل بین المللی ایفا کند.

حمل ونقل در ایران؛ چالش ها و فرصت ها در هر چهار بخش
حمل ونقل به عنوان شــاهرگ اقتصاد هر کشــوری، نقش بسیار مهمی در 
توســعه و رشــد آن ایفا می کند. در ایران نیز حمل ونقل یکی از بخش های 
حیاتی اقتصاد اســت که با چالش ها و فرصت های متعددی روبرو است. در 
ادامه، به بررسی وضعیت هر یک از بخش های حمل ونقل جاده ای، دریایی، 
هوایی و ریلی در ایران می پردازیم.اول. حمل ونقل جاده ای با وجود ســهم 
قابل توجــه در جابه جایی کالا، بــا چالش هایی مانند وضعیت نامناســب 
جاده ها، افزایش ترافیک و آلودگی هوا مواجه اســت. از سوی دیگر، توسعه 
شبکه جاده ای و کاهش هزینه های ســوخت در سال های اخیر، باعث رشد 
این بخش شده اســت. اما برای افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها، نیاز به 
سرمایه گذاری در ناوگان حمل ونقل و اســتفاده از فناوری های نوین مانند 
سیســتم های ردیابی و ناوبری اســت.دوم. ایران با دارا بودن بنادر مهمی 
همچون بندرعباس، بندر امام خمینی و بندر چابهار، پتانسیل بالایی برای 
توســعه تجارت دریایی دارد. این بنادر به عنــوان دروازه های اصلی ورود و 
خروج کالا به کشــور عمل می کنند. با این حــال، تحریم های بین المللی و 
محدودیت های ناشــی از آن ها، از جمله مشــکلات تامین قطعات یدکی و 
نوســازی ناوگان، چالش های جدی برای صنعت کشــتیرانی کشور ایجاد 
کرده اســت. علاوه بر این، نبود ســرمایه گذاری کافی در زیرساخت های 
بندری و کمبود نیروی متخصص، از دیگر موانع رشد این صنعت محسوب 
می شوند.ســوم. صنعــت حمل ونقل هوایی ایــران در ســال های اخیر با 
چالش های جدی روبرو بوده است. تحریم های اقتصادی و محدودیت های 
ناشی از آن ها، به شــدت بر این بخش تاثیر گذاشــته است. کمبود قطعات 
یدکی، افزایش هزینه هــای بیمــه و محدودیت در خریــد هواپیماهای 
جدید، از جمله مهم ترین مشکلاتی هســتند که صنعت هوایی ایران با آن 
دســت وپنجه نرم می کند. با این حال، حمل ونقل هوایی همچنان نقشی 
حیاتی در تجارت خارجی ایران ایفا می کند. بــه ویژه در بخش هایی مانند 
حمل کالاهای فاسد شدنی، قطعات صنعتی حساس و کالاهای لوکس که 
نیاز به سرعت و امنیت بالایی در انتقال دارند، هواپیما تنها گزینه قابل اتکا 
است. شــرکت های هواپیمایی ایرانی با اســتفاده از ناوگان موجود و ایجاد 

برخی سازگاری ها، تلاش می کنند تا نیازهای این بخش را برآورده کنند.

راه آهن ایران؛ شاهراه ترانزیت کالا در قلب آسیا
چهارم. ایران با دارا بودن شــبکه ریلی گســترده و موقعیــت جغرافیایی 
استراتژیک، پتانسیل بالایی برای تبدیل شدن به یک قطب مهم ترانزیتی 
در منطقــه را دارد. خطوط ریلی ایران به عنوان شــاهرگ های حمل ونقل 
کالا، نقش مهمی در اتصال شــرق و غرب ایفا می کنند.حمل ونقل ریلی به 
دلیل ظرفیت بالا، هزینه کمتر نسبت به حمل ونقل جاده ای، ایمنی بیشتر 
و کاهش آلودگی محیط زیســت، مزایای بســیاری دارد. راه آهن ایران به 
ویژه در ترانزیت کالا به آسیای میانه و روســیه از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. کریدور شمال-جنوب که از ایران می گذرد، می تواند یک مسیر مهم 
برای تجارت بین المللی باشــد. اما با وجود پتانسیل های بالا، صنعت ریلی 
ایران با چالش هایی همچون فرســودگی ناوگان، کمبود سرمایه گذاری و 
نبود هماهنگی بین بخش های مختلف مواجه است. با این حال، با رفع این 
چالش ها و سرمایه گذاری در زیرساخت ها، می توان به آینده ای روشن برای 
حمل ونقل ریلی در ایران امیدوار بود. پروژه های توســعه ای مانند راه آهن 
سریع الســیر و اتصال بنادر به شــبکه ریلی، می تواند به بهبود بهره وری و 

کاهش هزینه های حمل ونقل کمک کند.

تحریم ها، بال های صنعت لجستیک ایران را زمین گیر کرده اند
تحریم های اقتصادی علیه ایران، صنعت لجســتیک کشور را با چالش های 
جدی مواجه کرده اســت. این تحریم ها با محدود کردن دسترســی ایران 
به فناوری هــای نوین، قطعات یدکــی و سیســتم های پرداخت جهانی، 
هزینه های حمل ونقل را افزایش داده و بهره وری را کاهش داده اند. اما ایران 

برای مقابله با این چالش ها، به دنبال راهکارهای نوآورانه  است. 
پرداخت های دیجیتال: ایران در تلاش اســت تا با توســعه سیســتم های 
پرداخت دیجیتال بومی و اســتفاده از ارزهای دیجیتال، از وابســتگی به 
سیســتم های پرداخت بین المللی بکاهد. این امر به شــرکت های ایرانی 
اجازه می دهد تا به صورت مســتقیم با شــرکای تجاری خــود در خارج از 
کشور مبادله مالی داشته باشند.شــرکت های حمل ونقل داخلی: تقویت 
شــرکت های حمل ونقل داخلی و ایجاد ناوگان حمل ونقل ملی، به کاهش 
وابســتگی به شــرکت های خارجی کمــک می کند. همچنین، توســعه 
زیرســاخت های حمل ونقــل داخلی، باعــث افزایش ســرعت و کاهش 
هزینه های حمل ونقل می شــود.جابه جایی کالا از طریق کشورهای ثالث: 
استفاده از کشورهای واسطه برای جابه جایی کالا، یکی دیگر از راهکارهایی 
اســت که ایران برای دور زدن تحریم ها به آن روی آورده است. با این حال، 
این روش هزینه ها را افزایش داده و زمان ترخیص کالا را طولانی تر می کند.

زیرساخت های لجستیکی ایران؛ فرصت ها و چالش های فناوری
ایران با دارا بودن شــبکه گســترده ای از جاده ها، راه آهن و بنادر، پتانسیل 
بالایی برای توسعه صنعت لجســتیک دارد. با این حال، کیفیت و کارایی این 
زیرساخت ها هنوز با استانداردهای جهانی فاصله دارد. مشکلات زیرساختی 
مانند وضعیت نامناســب جاده ها، کمبود امکانات در بنــادر و فرودگاه ها، و 
عدم هماهنگی بین نهادهــای دولتی، از جمله موانع اصلی توســعه صنعت 
لجستیک در ایران هستند.از ســوی دیگر، در ســال های اخیر شاهد رشد 
اســتفاده از فناوری های نوین در صنعت لجســتیک بودیم. سیســتم های 
ردیابی آنلاین، اینترنت اشیاء و نرم افزارهای مدیریت زنجیره تامین، به طور 
فزاینده ای در این صنعت مورد اســتفاده قرار می گیرند. با این حال، استفاده 
بهینه از این فناوری ها نیازمند سرمایه گذاری بیشتر و ایجاد زیرساخت های 
مناسب است.بسیاری از فعالیت های لجستیک در ایران تحت نظارت دولت 
قرار دارند و پیچیدگی هــای قانونی و مقرراتی از جملــه محدودیت ها برای 
ســرمایه گذاری خارجی، موانع واردات و صــادرات کالا و روندهای طولانی 
اداری می توانند باعث کنــدی فرآیندها و افزایش هزینه ها شــوند.  کمبود 
تخصص و آموزش در برخی زمینه های لجستیک، به ویژه در بخش های فنی 
مانند حمل ونقل هوایی و دریایی و به ویژه در ســطوح مدیریتی، بحران های 
اقتصادی و تورم بــالا، می تواند بــر هزینه ها و قابلیت رقابتی شــرکت های 
لجســتیکی در ایران تأثیر بگذارد. همچنین، مشــکلات نقدینگی و نرخ ارز 

می تواند بر هزینه ها و سودآوری شرکت ها تأثیر منفی بگذارد. 

سخن پایانی
با توجــه به موقعیــت جغرافیایی ایران و دسترســی به کشــورهای مختلف، 
پتانســیل زیادی برای تبدیل شدن به هاب لجســتیک منطقه ای وجود دارد 
و ایران می تواند به عنوان یک مرکز ترانزیت کالا برای کشــورهای همســایه و 
حتی بازارهای جهانی تبدیل شود. پروژه های توســعه ای جدید مانند راه آهن 
سریع السیر، بندر چابهار و منطقه مکران و بهبود زیرساخت های بنادر می تواند 

فرصت های بزرگی برای توسعه صنعت لجستیک در ایران فراهم کند. 

یادداشت

رئیس جمهور ایــران در گفتگو با یــک کانال یوتیوب 
روسی گفت که معاهده مشارکت راهبردی جامع بین 
مســکو و تهران پیامی اســت مبنی بر اینکه دو کشور 

هیچگونه فشار خارجی را تاب نخواهند آورد.
مســعود پزشــکیان، رئیس جمهور ایــران در گفتگو 
با کانال یوتیوب »ســولوویف لایو« با اشاره به معاهده 
مشارکت راهبردی جامع بین روســیه و ایران، تاکید 

کرد که این معاهده پیام روشنی را مخابره کرده است.
پزشکیان اظهار کرد: مســکو و تهران نمی خواهند که 
هیچ فــردی از بیرون نقش های آنهــا را تعیین کند. ما 
قادر به دنبال کردن سیاســت های مستقل هستیم و 
آماده ایم تــا در کنار هم امنیت و اقتصــاد را در منطقه 

گسترش دهیم و صلح و ثبات را به منطقه بیاوریم.
وی افزود: ما به غرب نیــازی نداریم. امضای معاهده 

مشــارکت راهبردی جامع با روســیه نشــان داده 
که رویکرد هر دو کشــور ایران و روســیه یکســان 
است و اگر دو کشــور از دســتورات خارجی پیروی 
می کردند، تاکنون بارها سیاســت های خود را تغییر 

داده بودند.
پزشــکیان و ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه 
۱۷ ژانویــه در مســکو پــس از مذاکــره در کرملین، 

معاهده مشــارکت راهبردی جامع را امضا کردند. این 
معاهده تمام حوزه ها در تعاملات دوجانبه را پوشــش 
داده و پنجره های جدیــدی را رو به حوزه های مختلف 
همکاری بین دو کشــور می گشــاید که از جمله آنها 
می توان به بخش دفاعی، مبارزه با تروریســم، انرژی، 
ســرمایه گذاری، حمــل و نقل، صنعت، کشــاورزی، 

فرهنگ، علوم و فناوری اشاره کرد.

رئیس جمهوری

خریدار  رئیس ســابق کمیسیون امنیت 
ملی مجلس با اشــاره به مطرح شدن دوباره 
بررسی پیوست ایران به FATF در مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظام با درخواســت 
رئیس دولــت چهاردهــم و موافقت رهبر 
معظم انقلاب،گفــت: در دولــت قبل هم 
زمزمه هایی در این زمینه شــنیده می شد 
و معتقدم که اگر دولت شهید رئیسی ادامه 
می یافت تصویب لوایح پالرمو و سی اف تی 

در مجمع مطرح شده بود.
»حشمت الله فلاحت پیشــه«  با بیان اینکه 
رهبر معظــم انقلاب همان زمــان یعنی در 
مجلس دهم نظرخود را دربــاره لوایح »اف 
ای تی اف« )FATF( مطرح کردند؛ افزود: 
رهبری فرموده بودند که در این زمینه دولت 
و مجلس تصمیــم بگیرند یعنــی بعبارتی 
همان زمان ایشان این کار را به عهده دولت 
و مجلس گذاشــته بودند و دولت وقت هم 
لوایح را پاراف کرده و به مجلس دهم ارسال 
کرد، چنــد بار پــس از رفت و برگشــت به 
شورای نگهبان در نهایت تصویب شد و بعد 
از آن ایراداتی وجود داشــت که موجب شد 
»پالرمو« و »سی افی تی« یعنی کنوانسیون 
مقابله با تامین مالی جرائم ســازمان یافته و 
تروریســتی به نوعی در مجمع تشــخیص 
مصلحت مطرح و در نهایــت عملا بایگانی 

شد.
رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس 
با بیان اینکــه حتی در زمان دولت شــهید 
رئیسی نیز زمزمه هایی مبنی بر درخواست 
تصویــب این لوایــح در مجمع تشــخیص 
شــنیده می شــد، تاکید کرد: حتی برخی 
از اعضای دولت ســیزدهم، پیــش از اینکه 
صاحب منصب دولتی شــوند جزو مخالفان 
این لوایح بودند اما زمانی که به دولت رفتند 
متوجه شــدند که تداوم حضور کشــور در 
لیســت ســیاه FATF چه عوارض و زیان 

هایی برای منافع ملی دارد لذا دیدیم که در 
همان زمان دولت شهید رئیسی نیز زمزمه 
ها مبنی بــر ضرورت تصویــب FATF در 

مجمع مصلحت آغاز شده بود.
این استاد دانشگاه اضافه کرد: اکنون دولت 
چهاردهم فعالیت خود را آغاز کرده و رئیس 
جمهور پزشــکیان با درخواست از رهبری 
موضوع بررســی دوباره این لوایح در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام را مطــرح کرده 
است. در شــرایط فعلی اگر براساس نظرات 
گذشته اعضای مجمع تشخیص موضوع را 
بررســی کنیم به طور طبیعی این دو لایحه 
به ویژه ســی اف تی در مجمع تشــخیص 
تصویب نخواهد شد به همین خاطر رئیس 
دولت چهاردهم ســعی کرده تا به اصطلاح 
نوعی هماهنگــی و پشــتیبانی رهبری را 
داشته باشد برای اینکه این لوایح در مجمع 

تصویب شود.

اگر بحث کنوانسیون ها سیاسی شود 
عده ای از تحریم ایران سوءاستفاده 

اقتصادی می برند
فلاحت پیشه با اشاره به طرح مباحث فنی 
در نظرات موافقــان و مخالفان این موضوع 
تاکید کــرد: نظــرات مخالفــان درمورد 
پیوســتن به FATF مباحث قابل اعتنایی 
اســت ولی وقتی بحث سیاســی شود یا به 
ویژه عده ای از تحریم ایران سوءاســتفاده 
اقتصــادی ببرند آن زمــان تصمیم گیری 
دشــوار می شــود. معتقدم باید با مباحث 
کارشناســی و ارائــه دلایل و مســتندات 
کافی، دغدغــه مخالفان کــه نظرات فنی 
قابل اعتنایی در ایــن زمینه دارند، برطرف 

شود.
نماینده مجلس دهم افزود: پس از فروپاشی 
بلوک شرق تقریبا تمامی کنوانسیون های 
بین المللی که در جهان شکل گرفت در یک 

کمیته نگارش آمریکایــی و اروپایی تدوین 
شده است بعدها به تدریج کشورهایی مانند 
چین، هند و بعضــا روســیه و اقتصادهای 
نوظهور وارد این حوزه شدند ولی به ویژه در 
دهه نود که اوج ادعای پیروزی دنیای غرب 
بود ریشــه این کنوانسیون ها در کشورهای 
غربی بود و همین موضوع یک دغدغه جدی 
است. به همین دلیل و برای رفع این دغدغه، 
کشورها با حق شــرط هایی پیوستن به این 
کنوانســیون ها را می پذیرفتنــد. بعنوان 
مثــال بیش از ۵۰ کشــور جهــان از جمله 
بخش اعظم کشــورهای مســلمان که به 
CFT پیوسته اند شروط متعددی را مطرح 

کردند.

 مجلس دهم 1۵ حق شرط
 بر کنوانسیون ها اعمال کرد

فلاحت پیشــه در ادامــه با بیــان اینکه ما 
هم در مجلــس دهم همیــن کار را کردیم، 
گفت: مجلس دهــم نیز ایــن دغدغه ها را 
وارد دانســت و تحت اینکه این کنوانسیون 
ها بخشــی از اســتیلای غرب در دهه ۹۰ 
میلادی بوده، حق شــرط های قــوی را بر 
کنوانسیون ها ضمیمه کرد. حدود ۱۵ حق 
شرط بر کنوانسیون پالرمو و CFT برای رفع 
این دغدغــه ها ضمیمه شــد و من معتقدم 

این حق شــرط ها می توانــد دغدغه فنی 
مخالفان را رفع کند.

این نماینده ســابق مجلــس تصریح کرد: 
ایکاش در همان زمان و پیــش از آنکه قرار 
 FATF گرفتن نام ایران در فهرســت سیاه
به کشور آسیب مالی بزند، با این حق شرط 
ها ایران می پذیرفت و می توانست از لیست 
خاکستری خارج شــود اما نه تنها از لیست 
خاکســتری خارج نشــدیم بلکه دوباره به 

لیست سیاه برگشتیم.

 حق شرط کشورها برای رفع 
دغدغه هاست

رئیــس ســابق کمیســیون امنیــت ملی 
مجلس با تاکید بر اینکه حق شرط کشورها 
برای رفع همیــن دغدغه ها اســت، گفت: 
در مباحث کــه در مجلس دهم داشــتیم، 
مهمتریــن دغدغــه بحث تحریــم بود که 
مخالفان FATF معتقــد بودند ایران چون 
در شرایط تحریم اســت اگر تراکنش های 
مالی اظهار و شفاف شــود امکان دور زدن 
تحریم ها را نخواهیم داشــت اما در مجلس 
برای این موضوع حق شــرط تعیین شد که 
اگر یک ســازمانی تحت تحریم قــرار دارد 
دولت ایران نبایــد تراکنش های مالی را که 

مانع دور زدن تحریم می شود، اظهار کند.
فلاحت پیشــه افــزود: درمــورد دغدغه 
موضوعات امنیتی نیــز در همان زمان حق 
شرطی قرار داده شــد که نباید دولت ایران 
تعهدی برای اظهار آن داشته باشد و درباره 
گروه های مقاومت هم حق شــرط آمده بود 
که ایران این گــروه ها را تروریســتی نمی 

داند.
به گفته این نماینــده مجلس دهم، مجلس 
شورای اسلامی در بررســی های خود برای 
تصویب لوایح شــروطی را تعیین کرده بود 
که اگر این شرط ها از سوی گروه ویژه مالی 

پذیرفته نشود دولت ایران این کنوانسیون 
هــا را امضا نخواهد کــرد و به نظــرم با این 
شــرایط همه دغدغه ها رفع می شد، اما در 
نهایت تصمیمی گرفته نشــد. امروز رئیس 
دولت اعلام می کند که پول ملی کشــور به 
دلیل تحریم ها و قرارگیری در لیست سیاه 
۳۰ درصد ارزش خود را از دست داده است و 
این رقم بسیار بالایی است که باید برای آن 

تدبیری اندیشیده شود.

جلوی زیان را باید هرچه زودتر گرفت
فلاحت پیشــه درباره برخی مخالفت های 
داخلی و احتمال مخالفت برخی کشــورها 
با پیوســتن ایــران، گفــت: معتقــدم در 
همان زمان که شرایط مناســب تر بود این 
کنوانســیون ها باید تصویب می شــد زیرا 
موضع گــروه مالی هم علیه ایــران نبود اما 
امروز می بینیم علاوه بر رژیم صهیونیستی 
برخی کشــورها که مخالف ایران هســتند 
نیز در FATF صاحب کرســی شده اند که 
شرایط را برای ایران ســخت تر می کند اما 
به هرحال معتقدم جلوی زیان را باید هرچه 

زودتر گرفت.
رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس 
در پایان افزود: من سالها پیش استعاره ای را 
بیان کردم که برخی مســوولان زمانی توپ 
را می گیرند که در آفســاید قرار دارند اشاره 
من به برخی دوســتان مجمــع بود که یک 
فرصت طلایی را از دســت دادند به ویژه در 
چهار سالی که کشور به دلایل مختلف نفت 
خود را خوب صادر می کرد، اگر در لیســت 
سیاه قرار نداشتیم می شد بسیاری اقدامات 
مالــی و بانکــی را انجــام داد و هزینه های 
مبادله و غیره کاهش پیدا می کرد و به ویژه 
اینکه احتمال باز کردن ال سی و ارتباطات 
بانکی هــم فراهم می شــد اما متاســفانه 

تصمیم گیری صورت نگرفت.

وسیه هیچ فشار خارجی را تاب نمی آورند؛ به غرب نیازی نداریم پزشکیان: ایران و ر

خریدار   معاون اول رئیس جمهور با تاکید 
برای برگزاری هرچه باشــکوه تر مراســم 
ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی،  گفت: 
امیدواریم که  مهمترین پیامی که از همایش 
بزرگ مردمــی ۲۲ بهمن  به دنیــا مخابره 
می شود  »وفاق، همدلی و امید« باشد و این 
نگاه همدلانه باید فراتر از نگاه های جناحی 
باشد تا جامعه نیز امیدوارانه در این همایش 

بزرگ ملی شرکت کند.
 جلســه مشــترک معاونان اول قوای ســه 
گانه صبح روز یکشــنبه ۳۰ دی ماه ۱۴۰۳ 
بــه منظــور برگــزاری هرچه باشــکوه تر 
مراسم ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی  در 
دفترمعــاون اول رئیس جمهــور با حضور 
حجت الاســلام حمزه خلیلــی معاون اول 
قوه قضائیه و حمیدرضا حاجی بابایی نائب 
رئیس اول مجلس شــورای اسلامی برگزار 

شد.
»محمدرضا عارف« در این جلسه با تسلیت 
شهادت قضات برجســته دیوانعالی کشور، 
گفت: با آنکه شــهادت این عزیزان، ضایعه 
بزرگی برای کشــور و قوه قضائیه اســت  اما 
شهادت، برگ زرینی در سوابق این عزیزان 

است.
وی افزود: پیــام اصلی این جلســه، وفاق و 
همدلی بین ســه قوه برای حل مشــکلات 
جامعه اســت و امیدواریم کــه بتوانیم این 
پیام امیدبخش را در این روزهای مبارک به 

مردم برسانیم.
معاون اول رئیس جمهور  بــا تاکید بر اینکه 
باید به شدت از دولتی شدن مراسم سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی ایران دوری کنیم، 
تصریح کرد: ســه قوه در کنــار یکدیگر و با 
نهایت تــوان برنامه ریــزی خواهند کرد تا 
شرایط برای شرکت گســترده مردم در این 
مراسم تسهیل شــود، چرا که معتقدیم در 

تمامی ادوار، حضور مــردم، تضمین کننده 
اساس انقلاب و راهگشــای مشکلات بوده 
است و امسال نیز باید کمک کنیم تا امکان 
حضور گســترده مردم با تمامی ســلایق 

فراهم شود.
در این جلســه، پس از آنکه گزارش مفصلی 
درباره حضور مــردم و خصوصــا جوانان و 
نوجوانان در مراســم معنــوی اعتکاف در 

اســتان های مختلف کشــور و نیز شرکت 
گســترده هنردوســتان در برنامه هــای 
فرهنگی و هنری مرتبط با جشــنواره فجر 
بیان شد، معاون اول رئیس جمهور با تقدیر 
از همدلی ملــت ایران در ایــن رویدادهای 
معنــوی و فرهنگی، گفــت: امیدواریم که 
 مهمتریــن پیامی کــه از همایــش بزرگ 
مردمی ۲۲ بهمن  به دنیا مخابره می شــود 

 »وفاق، همدلــی و امید« باشــد و این نگاه 
همدلانه بایــد فراتر از نگاه هــای جناحی 
باشد تا جامعه نیز امیدوارانه در این همایش 

بزرگ ملی شرکت کند.
وی در ادامه بر لــزوم بازخوانــی اهداف 
اولیه انقلاب تأکید کرد و افــزود: این ایام 
فرخنده، فرصت مهمی اســت تا با مردم 
گفت وگو کنیــم و از طریــق گفت وگوی 
صمیمانه با مردم، توطئه ها و شیطنت های 
دشمن را رفع کنیم و این پیام را بدهیم که 
اگر با هم وفاق داشــته و در کنار هم باشیم 
می توانیم توطئه های بدخواهان را خنثی 

کنیم.
در این جلســه همچنین معاونان اول سران 
قوا، برنامه های ویژه و مشترک هر قوه برای 
تســهیل امکان حضور مردم و آحاد جامعه 
در این رویداد بزرگ ملــی و مذهبی را بیان 

کردند.
حجت الاسلام و المســلمین خلیلی معاون 
اول قوه قضاییه نیز در این جلسه بر ضرورت 
تدویــن برنامه های بانشــاط در ســالگرد 

پیروزی انقلاب اسلامی ایران تأکید کرد.
حمیدرضا حاجی بابایی نایــب رئیس اول 
مجلس شورای اســلامی نیز از رسانه ها به 
ویژه رســانه ملی خواســت از ظرفیت های 
در اختیــار خود بــرای بیــان هنرمندانه 
دســتاوردهای انقــلاب اســلامی ایــران 

استفاده کنند. 

 فرمانده ســپاه قدس اعــلام کرد: حادثه بســیار مهم 
در ســاعت یــک بعدازظهر امــروز رخ می دهــد و با 
برقراری آتش بس در غزه از بزرگترین شکســت رژیم 
صهیونیستی در این ساعت به حول و قوه الهی رونمایی 
می شود. سردار اســماعیل قاآنی فرمانده سپاه قدس 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی در همایش تجلیل از 
پزشکان و پرســتاران امدادرسان در حادثه تروریستی 
پیجرهای لبنان که در ســالن اجلاس ســران برگزار 
شد گفت: شــما دوســتان، برادران و خواهران گرامی 
و بزرگواری که در یک مرحله بســیار سخت فداکارانه 
کاری را انجام داده اید که به طــور قطع اگر نگوییم در 

همه دنیا اما در خیلــی از جاهای دنیا این کار 
بزرگ شــما را به این خوبی و در زمان کوتاه 
و با این عزت و احترام نمی توانســتند انجام 

دهند.
وی افزود: پذیرش و درمان مجروحان لبنانی 
یک جنبه ارزشــی داشــت که یــک مرتبه 
مواجه شــدیم با یک کار بســیار بزرگی که 

چه در بعد تــک ـ تک تخصص هایی که بــرای این کار 
لازم بود و چه در بعد اماکن درمانی و بیمارســتان های 
مختلف که قابلیت پذیرش این همه مجروحی که انواع 

و اقسام رسیدگی ها را لازم داشت نداشت.

فرمانده نیروی قدس ســپاه با بیان اینکه اگر 
خواسته باشــیم، تعبیر بهتری به کار ببریم 
مقاومت در میدان را این بچه ها انجام دادند، 
اظهار کرد: اما مقاومت شــما را در اتاق عمل، 
همــه دنیا مشــاهده کردند و ایــن خصلت 
ارزشمند در تک تک پزشکان ما و همه کادر 
پزشکی که در این زمینه کار می کردند موج 
می زد.ســردار قاآنی خطاب به پزشــکان و پرستاران، 
گفت: شما یک رزمایش بزرگ و درست ترین رزمایش 
را انجام دادید. بــرای رزمایش ها از چنــد ماه قبل کار 
می کنند تا بخواهند آن را برگزار کنند، اما بدون اطلاع 

قبلی یک مرتبه برای شــما رزمایش شروع شد و هیچ 
آمادگی قبلی نداشــته اید. این رزمایش، رزمایشــی 
درســت اســت.وی با بیان این که جمهوری اسلامی، 
مملکت امام زمان اســت، گفت: جمهوری اســلامی 
ایران، مســتحکم ایســتاده و از مقاومت پشــتیبانی 
می کند.فرمانده نیروی قــدس در واکنش به آتش بس 
در غزه، گفت: جــلادان خونخــوار کودک کش رژیم 
صهیونیســتی، بعد از ۱۵ ماه جنایت بی حد و حصر که 
بر مردم مظلوم فلسطین، لبنان و منطقه اعمال کردند، 
امروز در اوج ذلت مجبور شــدند آتش بس را بپذیرند؛ 

این آتش بس بر رژیم صهیونیستی تحمیل شد.

سپاه

ونمایی می شود وز از بزرگترین شکست رژیم صهیونیستی ر سردارقاآنی: امر
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 اولویت با پروژه های کلیدی
توسعه صنعت ریلی ایران در سایه تحریم ها

کارشناس ارشــد حمل ونقل از توســعه بی وقفه پروژه های ریلی ایران 
علی رغم تحریم هــا خبر داد و گفت: اتمام طرح هــای کلیدی همچون 
چابهار - زاهدان می توانــد تحولی بزرگ در اقتصاد و ترانزیت کشــور 

ایجاد کند.
سید مرتضی ناصریان کارشــناس ارشد ساخت و توســعه زیربناهای 
حمل ونقل کشــور با بیان اینکه با وجود تمام تحریم های ظالمانه علیه 
ایران، صنعت ریلی کشــور رو به توسعه اســت، اظهار کرد: هم اکنون 
پروژه های ریلی مختلفی در حال ســاخت است، البته کشورمان نیاز به 
ساخت پروژه های راه آهنی دارد، اما تعداد پروژه ها مصوب شده در این 

زمینه بیشتر از توان مالی است.
ناصریان در ادامه بیان کرد: با توســعه و مدیریت حــوزه حمل ونقل، 
بی شک می توان شــرایط بهتری را در بخش های اقتصادی و اجتماعی 
کشــور )صادرات و واردات، تولید معادن و کارخانه ها، گردشــگری، 
مســافرت و ترانزیت( فراهم کرد، این بخش ها خواستار بهره مندی از 
ماهیت اصلی حمل ونقل یعنی ترابری بیشــتر و مناســب تر و ارزان تر 
هستند و ســاخت و ســاز پروژه ها فی نفســه برای آنها اهمیت ندارد، 
لیکن بخش حمل ونقل دچار مشــکلات اساســی )کمبــود خدمات 
حمل ونقل همگانــی، آمار بالای ســوانح و تلفــات آن، مصرف انبوه 
سوخت، آلایندگی، پایین بودن سطح کیفی خدمات ترابری به تناسب 
قیمت ها، سهم اندک ترابری ریلی و…( است و در صورت چاره جویی 
و بهبود خدمات، بخش حمل ونقل به عنوان پیشران کلیدی در اقتصاد 
کشــور عمل خواهد کرد و اگر روند موجود ادامه یابد، مانعی در توسعه 

کشور خواهد بود.
وی تاکید کــرد: اگر توجه خود را روی طرح های توســعه شــبکه 
اصلی راه آهن متمرکز کنیم، جــا دارد از تلاش و اهتمام دولت های 
مختلف برای توســعه راه آهن در کشــور به رغــم محدودیت های 
مالی و شــرایط تحریمی یاد شــود به گونه ای که میانگین ساخت 
سالانه راه آهن کشور حتی در شرایط تحریمی بالای ۲۰۰ کیلومتر 
در سال حفظ شده اســت و به ویژه از حمایت های قابل توجه مقام 
معظم رهبری دام ظله از توســعه و ترویج راه آهن تقدیر شــود که 
علاوه بر اولویت دادن به حمل ونقل ریلی در ســند سیاســت های 
کلی بخش حمل ونقــل و در بیانات حکیمانه خود، مســاعدت های 
مالی نیز مبذول داشــته اند و در ســال ۱۳۹۸ با تسهیلات صندوق 
توســعه ملی به طرح راه آهن چابهار زاهدان به میزان ۳۰۰ میلیون 
یورو موافقت کردند و در ســال ۱۴۰۱ نیز حســب استجازه توسط 
رئیس جمهور شــهید رئیسی و در راســتای تحول در بخش حمل 
و نقــل، با تهاتر نفــت برای اجــرای چندین طرح توســعه راه آهن 

موافقت کردند.
ناصریان خاطرنشــان کرد: در برنامه ریزی پروژه هــای ریلی، آنها که 
رو به خاتمه هستند، باید هرچه ســریع تر تمام شود، مانند خط ریلی 
میانه - اردبیل که بالای ۹۰ درصد پیشــرفت فیزیکــی دارد و انتظار 
می رود تا پایان امســال یا اوایل ســال آتی تکمیل شــود. همچنین 
تعدادی پروژه ریلی هم وجــود دارند که پیشــرفت فیزیکی پایینی 
دارند اما اتمام آنها حائز اهمیت اســت، مثل خط ریلی کرمانشاه - مرز 
خسروی که حدود ۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و به لحاظ ارتباط 
ریلی بیــن ایران و عراق به عنوان برترین شــریک تجاری همســایه، 

اهمیت بالایی دارد. 
تکمیل این خط از ابعاد مســافری، صــادرات و واردات می تواند 
نقــش مهمی در اقتصاد کشــور ایفــا کند یا بارهای کشــورهای 
همسایه ایران نظیر روســیه، ترکمنستان، افغانســتان، آذربایجان 
و پاکســتان به ســمت عراق و بالعکس را جابجا و ارتبــاط ترانزیتی 

ایجاد کند.
کارشناس ارشد ســاخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور با 
بیان اینکه پروژه ریلی چابهار-زاهدان ۷۵ درصد پیشــرفت فیزیکی 
دارد، گفت: این پروژه ریلی بندر شــهید بهشــتی چابهار را به شبکه 
راه آهن متصل می کند و می تواند تبادلات باری در اســتان سیستان 
و بلوچســتان را تســهیل کند، همچنین این خط ریلی باعث توسعه 
منطقه ای در شرق کشــور اســت و اهمیت قابل توجهی در آمایش 
ســرزمین دارد و مقدمــه ای برای ترانزیت ریلی در شــرق کشــور 

خواهد بود.

ناصریان در پایان تاکید کرد: خط ریلی رشــت - آستارا نیز برای کشور 
اولویت دارد و هرچه سریع باید ساخته شــود، زیرا شاخه غربی کریدور 
شمال - جنوب را تکمیل می کند و همچنین برای اتصال ریلی ایران به 
دریای سیاه از طریق گرجستان و در کریدور شرقی -غربی از سرخس به 
آستارا می تواند، مفید باشــد. همچنین برای تسهیل صادرات و واردات 
و ترانزیت به کشــورهای آذربایجان و روســیه و بالعکس نقش ارزنده 

خواهد داشت.

بازار

خریدار  وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
و صندوق توسعه ملی با هدف تغییر زیست 
بــوم فناوری هــای نویــن و ترغیب بخش 
خصوصی در ســرمایه گذاری در پارکهای 

علم و فناوری تفاهم نامه امضا کردند.
آیین امضای این تفاهم نامه روز یکشــنبه 
حسین ســیمایی صراف وزیر علوم و مهدی 
غضنفــری رئیــس هیات عامــل صندوق 

توسعه ملی به امضا رسید.
بر اســاس این تفاهم نامه، صندوق توسعه 
ملی خــط اعتبــاری ریالی بــه ارزش ۱.۲ 
هزار میلیارد تومان بــه طرح های عملیاتی 
شــرکت هایی که پژوهانه های مربوطه را با 
تایید وزارت علوم ارائه می دهند، اختصاص 
خواهــد داد و با همــکاری دو دســتگاه، 
کارگروه طراحی بندهای پیشنهادی ظرف 
یک ماه ایجاد می شود و دستورالعمل نهایی 
به امضای وزیر علوم و رئیــس هیأت عامل 

صندوق خواهد رسید.
وزیر علوم تحقیقــات و فنــاوری در آیین 
امضای ایــن تفاهم نامه اظهــار کرد: هوش 
مصنوعــی انقلاب بــزرگ در زندگی ایجاد 
خواهد کــرد و این پدیده همــه عرصه های 
زندگی را در برمی گیرد؛ رهبر انقلاب هم بر 
سرمایه گذاری در این حوزه تاکید کرده اند 
ما متاسفانه در این حوزه در جایگاه مطلوبی 

نیستم.
ســیمایی صراف افزود: به لحاظ آموزشــی 
رشــته هوش مصنوعی در دوره تحصیلات 
تکمیلــی داریم ولــی در زیرســاخت ها با 
تنگنای مالی مواجهیم که امروز با استقبال 
خوب صنــدوق در حال تامین بخشــی از 
منابع مالی برای راه اندازی و توســعه هوش 

مصنوعی هستیم.
وزیر علوم با قدردانی از هیات عامل صندوق 
توســعه ملی برای همکاری در زمینه هوش 
مصنوعی اظهار داشت: صندوق این فرصت 
را به دانشــگاه ها مــی دهد کــه در زمینه 
فناوری های نو و هوش مصنوعی ورود کنند 
و امیدواریم با کمترین بروکراسی اداری در 

پرداخت تسهیلات روبرو باشیم.
وی بــا یادآوری اینکه دانشــگاهها تشــنه 
ورود منابع مالــی برای تحقیق و توســعه 

هســتند، گفت: از نظر نیروی انســانی در 
هوش مصنوعی با ظرفیت بالایی مواجهیم 
و مشــکل زیرســاختی داریم که بــا این 

تسهیلات امیدواریم تامین شود.
ســیمایی صراف تاکید کــرد: وزارت علوم 
هیچ مسئولیتی برای این تسهیلات ندارد و 
بخش خصوصی طرف ماست؛ وزارت علوم 
فقط از نظر علمی شرکت خصوصی را تایید 

می کند.
وزیر علوم گفت: ســرمایه گذاری در هوش 
مصنوعی غیر از آنکه دســتور رهبر انقلاب 
اســت، یک الزام حاکمیتی هم به حســاب 
می آید؛ صندوق توسعه ملی خودشان به ما 
پیشنهاد دادند و در دوره کوتاه تفاهم ایجاد 
شد و از مدل مالی جدید استفاده می شود تا 
منابع در گردش باشد و به آن اضافه هم می 

شود و بزرگتر می شود.
وی افــزود: با ایــن روش به دانشــگاه ها 
و صنعــت کمــک می شــود تــا از قافله 
هــوش مصنوعی کمتر عقــب بمانیم زیرا 
کشــورهای منطقه هــم در ایــن حوزه 
ســرمایه گذاری های هنگفت داشته اند و 
عقب ماندگــی در این حوزه ما را از ســایر 

حوزه ها عقب نگه می دارد.

تسهیلات 1.۲ همتی به طرح های 
دانشگاهی

مهدی غضنفری رئیس هیات عامل صندوق 
توســعه ملی نیز در این آیین با بیان اینکه 
یکی از مشکلات حوزه تحقیقات دانشگاهی 
این اســت که پژوهانه ها به محصول تجاری 
تبدیل نمی شــوند و در حــد مقاله و کتاب 
باقی می مانند، افزود: به وزیر علوم پیشنهاد 
دادیم تا منابعی از صندوق را به وزارت علوم 
بدهیم ولی در حد بودجه نماند که در پایان 

سال صفر شود.
وی با بیــان اینکه در این صنــدوق مجازی 
۱.۲ همت قــرار می دهیم ولــی به صورت 
تسهیلات داده می شــود تا پس از برگشت 
پول، دوباره به طرحهــای دیگر این وزارت 
داده شود، اظهار داشــت: وزارت علوم مرکز 
تجاری نیست بلکه مرکز تولید علم است لذا 
پای بخش خصوصی کــه در حوزه فناوری 
اطلاعــات و هوش مصنوعــی کار می کند، 
تسهیلات می دهیم به شــرطی که وزارت 
علوم تایید کند تا پژوهانــه را تعریف کند و 

از استاد، کار علمی تحویل بگیرد سپس این 
کار علمی به صنعت داده می شود.

وی گفت: ما به صنعتی که در زمینه هوش 
مصنوعی کار می کند تســهیلات می دهیم 
پــروژه برای دانشــگاه تعریــف می کند و 
هزینه می کند تا کار علمــی تحویل بگیرد 
و ســپس بتواند پول ما را برگرداند؛ امسال 
۱۰۲ هزار میلیارد تومــان در این صندوق 
مجازی قرار می دهیم دوباره ســال بعد که 
این تســهیلات برگشــت؛ آن را در بخش 
های دیگر فنــاوری های نو پدیــد هزینه 

می کنیم.
غضنفری گفت: این هزینه ها را با دســتور 
وزارت علوم هزینه می کنیم تا دارایی ایجاد 
شود؛ غیر از این ۱.۲ همت اگر صنعت منابع 
دیگری هم بخواهد مثلا از منابع ارزی به آنها 
کمک می کنــم ولی برگشــت آن به خزانه 
صندوق می رود نه صندوق توســعه ملی؛ ما 
تامین مالی می کنیم نه هزینه، ولی بنگاهی 
که این تسهیلات را می گیرد، برای دانشگاه 
زیرســاخت ایجاد می کند تا تجارت خود را 
رشــد دهد و از محل رشد بخش خصوصی، 
تسهیلات را پس می دهد، این ایده در رشد 

ارتباط دانشگاه و صنعت کمک می کند.
وی خاطرنشــان کــرد: به هــر صنعتگر 
هــوش مصنوعی کــه از بانــک تقاضای 
تســهیلات کند، کمک می کنیــم ولی از 
محل منابع این صنــدوق مجازی و تفاهم 
نامه با دانشگاه و وزارت علوم نیست؛ شیوه 
ســومی هم ایجاد می کنیم کــه از طریق 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
اســت و قبلا هــم تفاهم نامــه ای در این 

خصوص داشته ایم
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
با تاکید بر اینکه هــوش مصنوعی به دلیل 
اهمیتی که در حکمرانی دارد مورد حمایت 
صندوق اســت، ادامه داد: مسیرهای قبلی 
برای توســعه هوش مصنوعی بسته نشده و 
بلکه مسیر جدیدی ایجاد کرده ایم تا بخش 
خصوصی زیرســاختهای توســعه هوش 

مصنوعی در دانشگاه ها را فعال کند.
غضنفری افزود: اعتبار مالــی وزارت علوم 
نزد صندوق ۲۵ همت اســت و با نرخ ســود 
۲۳ درصد تســهیلات داده می شود و هرچه 
از این تسهیلات برگشت داده می شود و عدد 
اعتباری وزارت علوم بزرگتر می شــود، در 

این صندوق تجمیع می شود.
وی ادامــه داد: دو ســال از مــا مالیــات 
گرفتنــد و شــکایت کردیم تــا مالیات را 
برگردانیم بعد هم ما را جریمه کردند نزد 
آقای خانــدوزی رفتیــم و گفتیم جریمه 
برای دســتگاهی که مالیــات نمی دهد، 
معنی نــدارد ولی ما این پــول را به هوش 
مصنوعی می دهیم برخی گفتند این پول 
به سازمان مالیاتی برود و آنها برای هوش 
مصنوعی هزینه کنند اما نظر ما این است 
که این پول از صندوق خارج نشــود رهبر 
انقلاب هم راضی نیســتند صندق توسعه 

مالیات بدهد.
غضنفــری گفــت: رهبر انقلاب در پاســخ 
به نامه یکــی از مدیران گذشــته صندوق 
فرموده اند نمی دانم منشــأ این فکر غلط از 
کجا آمده است؟ ما برداشتمان این است که 
این تعبیر رهبر انقلاب به معنی این اســت 
که ایشــان راضی به پرداخت مالیات نیست 

ولی دوستان برداشت دیگری دارند.

دســتگاه های اجرایی کشــور می توانند از  امروز )اول 
بهمن ماه( طی مهلــت ۱۵ روزه، اطلاعــات مربوط به 
حقوق و مزایای خود را در ســامانه ثبت حقوق و مزایا 
سازمان اداری و استخدامی کشور اصلاح، بارگذاری و 

تایید نهایی کنند. 
معاونت حکمرانــی الکترونیک و هوشمندســازی 
دولــت، ۱۱ دی مــاه طــی اطلاعیه ای بــه تمامی 

دســتگاه های اجرایی موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه 
پنج ساله ششــم توســعه، مهلت بدون تمدید برای 
اصلاح، بارگذاری و تاییــد نهایی اطلاعات مربوط به 
حقوق و مزایای خود در ســامانه حقوق و مزایا را این 
مهلت را ابلاغ کرده بود که این مهلــت از فردا )یکم 

بهمن( آغاز می شود.
بر اســاس اطلاعیــه ســازمان اداری و اســتخدامی، 

دستگاه های اجرایی کشــور فقط در یک مرحله و طی 
روزهای اول تا پانزدهم بهمن ماه سال جاری می توانند 
با مراجعه به ســامانه ثبــت حقوق و مزایــا، اطلاعات 
حقوق و مزایای خود در ماه هــای فروردین تا آذرماه را 

اصلاح و تایید نهایی کنند. 
همچنین، بارگذاری اطلاعات مربوطه به دی امسال 
نیز تنهــا در همین مهلت قانونــی امکان پذیر بوده و 

این مهلت بــرای ویرایش و بارگــذاری قابل تمدید 
نخواهد بود. 

گفتنی اســت؛ این مهلت قانونی پیرو درخواست های 
مکرر دســتگاه های اجرایی در نظر گرفته شده و طبق 
تاکید سازمان اداری و اســتخدامی، پس از این مهلت 
قانونی، امکان بررســی درخواســت های مطروحه از 
سوی دستگاه های اجرایی کشور وجود نخواهد داشت.

دستمزد

وزه برای ثبت اطلاعات دستمزد در سامانه حقوق و مزایا مهلت ۱۵ ر

نشان دار کردن مالیات ها موجب کاهش فرار مالیاتی شد
طیبــه بیــات  کارشناســان اقتصادی 
معتقدند بررســی وضعیت اجــرای طرح 
نشان دار کردن مالیات ها موجب شد تا فرار 

مالیاتی در کشور روند نزولی به خود بگیرد.
طرح نشــان دار کردن مالیات یا به اصطلاح 
نشان گذاری مالیاتی به برنامه ها و اقداماتی 
اشاره دارد که به منظور شفاف سازی و بهبود 
فرآیند مالیاتی در کشورها طراحی می شود. 
این طــرح می تواند شــامل اقداماتی برای 
پیگیری، ثبت و نمایش مالیات های مختلف 
به طور دقیق و مؤثر باشــد.مدتی است که 
سازمان امور مالیاتی در ایران این طرح را در 

دستور کار خود قرار داده است.

اهداف طرح نشان دار کردن مالیات
این طرح اهداف متعددی را دنبال می کند 

که از جمله آن می توان به:
شفافیت مالی: افزایش شــفافیت در نحوه 

جمع آوری و هزینه کرد مالیات ها. 
کاهش تقلــب مالیاتی: با معیــن کردن و 
سامان دهی دقیق مالیات ها، امکان تقلب و 

فرار مالیاتی کاهش می یابد. 
افزایــش اعتمــاد عمومی: اطلاع رســانی 
شفاف در مورد نحوه اســتفاده از مالیات ها 
می تواند به افزایش اعتماد عمومی نســبت 

به نظام مالیاتی کمک کند.
اشــاره کرد. در همین رابطه عباس قدرتی 
زوارم، عضو کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاسبات مجلس شــورای اسلامی درباره 
اهمیــت و مزایــای طرح نشــان دار کردن 
مالیات هــا می گوید این طرح بــه مودیان 
مالیاتــی، به ویــژه آن هایی که مشــمول 
تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات ها هســتند، 
این اختیار را می دهد کــه محل هزینه کرد 
مالیات پرداختی خــود را تعیین کنند. در 
قالب ایــن طرح، پروژه هــای اولویت دار در 
مناطق محروم معرفی می شــوند و مالیات 
پرداختی افراد به تأمین منابع این پروژه ها 

اختصاص می یابد.
وی ادامه داد: یکی از مشکلات عمده ای که 

در حوزه مالیات وجود دارد، عدم شــفافیت 
در نحــوه هزینه کرد درآمدهــای مالیاتی 
اســت. این مســئله باعث ایجاد بدبینی در 
میان مردم شده است. وقتی افراد نمی دانند 
مالیاتــی که پرداخــت می کننــد، در چه 
بخش هایی هزینه می شــود، طبیعی است 
که اعتمادشــان به سیســتم کاهش یابد. 
طرح نشان دار کردن مالیات ها با هدف رفع 
این ابهامات طراحی شــده است و می تواند 
شــفافیت بیشــتری را در تخصیص منابع 
مالیاتی به همراه داشته باشد.قدرتی زوارم 
افزود: این طرح به معنای مشــارکت بیشتر 
مردم در تصمیم گیری های اقتصادی است. 
وقتی مودیان بدانند مالیات پرداختی شان 
برای بهبود وضعیت مناطق محروم یا اجرای 
پروژه های خاص هزینه می شــود، احساس 
تعلق بیشتری نسبت به این فرآیند خواهند 
داشت. این شفافیت نه تنها اعتماد عمومی 
را افزایش می دهد، بلکــه انگیزه مردم برای 

پرداخت مالیات را نیز تقویت می کند.
وی در ادامه به تجربه های قبلی اشــاره کرد 
و گفت: یکی از دلایــل اصلی مقاومت مردم 
در برابر پرداخت مالیات، نبود شــفافیت و 
بی اعتمادی به سیســتم است. وقتی کسی 
مالیات می دهــد و نمی داند این پول چگونه 
و کجا هزینه می شود، حس می کند که این 
فرآیند صرفاً به نفع دولت است و خودش از 
آن بهره ای نمی برد. اما اگر بداند که مالیات 
پرداختــی او برای توســعه زیرســاخت ها 
در شــهر خودش یا مناطق محــروم هزینه 

می شود، این نگرانی ها برطرف خواهد شد.
نماینده شــیروان همچنیــن تأکید کرد: 
فضــای شــفافیت در تصمیم گیری هــای 
اقتصــادی می توانــد به کاهــش تخلفات 
مالیاتی نیز کمک کند. بســیاری از افراد به 
دلیل عــدم اطمینان و شــفافیت، از اظهار 
صحیح درآمدهایشان خودداری می کنند. 
اما وقتی اعتماد عمومی به سیستم افزایش 
یابد، مردم به صورت داوطلبانه و با اطمینان 

بیشتری مالیات پرداخت خواهند کرد.

مزایای طرح نشان دار کردن مالیات
اجرای این طــرح نیازمند ابــزار و روش هایی 
از جمله سیســتم های الکترونیکــی، ایجاد 
کدهای شناســایی و تحلیل داده ها است. که 
اجرای آن می توانــد مزایایی همچون کاهش 
هزینه های اداری، بهبــود برنامه ریزی مالی، 
افزایــش منابع مالی بــرای دولــت را همراه 
داشته باشد.همزمان با اجرای طرح نشان دار 
کردن مالیات گزارش های میدانی و بررسی ها 
حاکی از کاهش چشم گیر فرارهای مالیاتی و 
پولشویی در بخش های مختلف اقتصاد کشور 
است و آمارها نشــان می دهد که بخش زیادی 
از این فرارهای مالیاتی صرف توســعه و رونق 
مناطق محروم کشــور و همچنیــن تکمیل 
پروژه های نیمه تمام در حوزه های آموزشــی، 

ورزشی، تفریحی و عمرانی می شود.
طبق آخرین آمارهای اعلام شــده از سوی 
کارشناســان اقتصادی در حــوزه مالیاتی 
اجرای طرح نشــان دار کــردن مالیات به 
عنوان یک ابتکار مالیاتــی دولت در زمینه 
گســترش مشــارکت مــردم در فرآینــد 
تخصیــص مالیــات و ایجاد شــفافیت در 

هزینه کرد مالیات برای مودیان شده است.
حســین زاده کارشــناس اقتصادی در این 
خصوص گفته است : شفافیت به عنوان یک 
عامــل بازدارنده در برابر فــرار مالیاتی عمل 
می کند و این موضــوع در طرح نشــان دار 
کردن مالیات به خوبی پیاده ســازی شــده 
اســت و وقتی مردم با این طرح پایان یافتن 

پروژه های انتخاب شــده توسط خودشان را 
ببینند که چگونه با مالیــات پرداختی خود، 
پروژه زیربنایــی و رفاهی انتخاب شــده به 
بهره برداری می رســد.در ســال های آینده 
مودیان با انگیزه بیشــتری مالیــات خود را 
پرداخت خواهند کــرد و حاکمیت قانون به 
طور کامل در نظام مالیاتی برقرار خواهد شد.

این کارشناس مســائل اقتصادی در رابطه 
با رویکرد جدیــد نظامات مالیاتــی در دنیا 
در جهت افزایــش تمایل مــردم در زمینه 
پرداخت مالیات گفت: در ســال های اخیر، 
دولت ها در سراســر جهان اســتراتژی های 
نوآورانــه ای را بــرای افزایش مشــارکت 
و همــکاری مودیــان مالیاتــی در فرآیند 
جمع آوری مالیات بررســی کرده اند. یکی 
از این رویکردها ایجاد شــفافیت در مصرف 
مالیات و ارائــه اطلاعات کامــل به مودیان 
مالیاتی در مورد نحوه خرج مالیات آنها است. 
سازمان امور مالیاتی دولت چهاردهم علاوه 
بر ایجاد شــفافیت کامل در زمینه مصارف 
مالیات، یک گام جدید نســبت به تخصیص 
مالیات پرداختی نیز برداشــته است.وی در 
رابطه با طرح سازمان امور مالیاتی در زمینه 
انتخاب مودیان جهت نحوه مصرف مالیات 
در تبصره مــاده ۱۰۰ قانــون مالیات های 
مســتقیم گفت: ایران با ارائــه طرحی برای 
تخصیص مالیات توسط خود مودی مالیاتی، 
گامی مهــم در مســیر افزایــش اطلاعات 
مودیان از نحوه هزینه کرد مالیات برداشــته 
اســت که به مودیان مالیاتی ایــن امکان را 
می دهــد تا نحــوه تخصیص مالیــات خود 
را بــه پروژه ها و بخش های خــاص انتخاب 
کنند. ایــن ابتکار نه تنها ســطح جدیدی از 
شفافیت را ایجاد کرده است، بلکه به مودیان 
مالیاتی احساس مالکیت و کنترل بر فرآیند 
تخصیص مالیات داده است.این کارشناس 
اقتصادی در رابطه با مزایای مهم و راهبردی 
طرح نشــان دار کردن مالیــات اظهار کرد: 
طرح نشان دار کردن مالیات دارای چندین 
ویژگی کلیدی اســت که بــه موفقیت آن 

کمک کرده است؛ اولین ویژگی آن در بحث 
شفافیت کامل منابع و مصارف مالیاتی است. 
مودیان مالیاتی نســبت به نحوه تخصیص و 
هزینه مالیات خود کامــلًا دید دارند.او بیان 
کرد: دومین و کلیدی ترین مزیت نیز مبتنی 
بر اعطای قدرت انتخــاب به مردم در تعیین 
نحوه مصرف مالیات است. مودیان مالیاتی 
می توانند بر اســاس اولویت ها و ارزش های 
خود، انتخــاب کنند که به کــدام پروژه ها 
و بخش ها مالیات خــود را تخصیص دهند. 
دولت با مشــارکت دادن مردم در تخصیص 
فرآینــد مالیاتی بــه نوعــی در خصوص 
تخصیص و اســتفاده از درآمدهای مالیاتی 
پاسخگویی ایجاد کرده اســت و همچنین 
مودیــان نیز ارزش هــای مدنظــر خود را 
در جهت تخصیــص مالیــات پرداختی به 
پروژه هــای عمرانی و مــکان آن ها اولویت 

خواهند داد.
وی گفــت: عمل مشــارکت شــهروندان 
در تخصیــص مالیــات، همــکاری بیــن 
مودیان مالیاتی و دولــت را تقویت می کند. 
مالیات دهنــده ای که مزایای مشــارکت 
را می بیند، با میل خــود پرداخت به موقع 
و کامل مالیــات را رعایت می کنــد.او بیان 
کرد: شــفافیت باعث ایجاد حســن نیت و 
روحیه جمعی حامی توســعه ملی می شود. 
شــفافیت به عنوان یک عامــل بازدارنده 
در برابر فــرار مالیاتی عمــل می کند و این 
موضوع در طرح نشــان دار کردن مالیات به 
خوبی پیاده سازی شــده است و وقتی مردم 
با این طرح پایان یافتــن پروژه های انتخاب 
شده توسط خودشــان را ببینند که چگونه 
با مالیات پرداختی خــود، پروژه زیربنایی و 
رفاهی انتخاب شده به بهره برداری می رسد؛ 
در ســال های آتی با انگیزه بیشتری مالیات 
خــود را پرداخت خواهند کرد و نســبت به 
جلوگیری از فــرار مالیاتی، هیچ همکاری با 
فراریان مالیاتی نخواهند داشــت و در آنجا 
حاکمیــت قانون بــه طور کامــل در نظام 

مالیاتی برقرار خواهد شد.
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اتابک: 
برخی مدیران به دنبال قطع کامل برق و گاز 

صنایع بودند
وزیر صمت با بیان اینکه بسته حمایت از صنایع نمایشی نیست، گفت: 
تصمیمــات اولیه برخی مدیران کشــور این بود که بــرق و گاز صنایع 
به صورت کامل قطع شــود که پس از تبادل نظرهای فراوان به شرایط 

فعلی رسیدیم.
ســید محمد اتابک وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بسته حمایتی 
از واحدهای تولیدی که به واســطه ناترازی انرژی دچار ضرر شــده اند 

تدارک دیده شده که می تواند منجر به کاهش زیان این واحدها شود.
بر اســاس اعلام اتاق ایــران، وی با اشــاره به اینکه یکــی از مهم ترین 
دغدغه هــای فعالان اقتصادی کشــور، موضوع ناترازی انرژی اســت، 
گفت: در اکثر جلســات هیئــت دولت با افــرادی که وظیفــه تأمین 

زیرساخت های انرژی را داشتند بحث های تند داشته ایم.
وزیر صمت تصریح کرد: تصمیمات اولیه برخی مدیران کشــور این بود 
که برق و گاز صنایع به صورت کامل قطع شود که پس از تبادل نظرهای 
فراوان به شرایط فعلی رسیدیم. باید در ازای این قطع برق و گاز صنایع، 
یک بســته حمایتی به واحدهای تولیدی پرداخت شود که این موضوع 
نیز برای سال اول است که اجرایی می شود و نمایشی هم نیست و کاملًا 
هدف از اجرای این بسته حمایتی، جلوگیری از وارد شدن ضربه بیشتر 
به صنایع اســت.وی افزود: صنعت از دیدگاه رئیس دولت چهاردهم در 
اولویت قرار دارد و سعی کرده ایم با تســهیلات و بسته های حمایتی از 
صنایع تا حد امکان حمایت شــود تا ضربه بیشــتری از ناترازی انرژی 

متحمل نشوند.

اتابک با اشاره به اینکه ال سی داخلی فعال شده است، خاطرنشان کرد: 
بسیاری از مسائل و مشکلاتی که فعالان اقتصادی در بورس با آن درگیر 
هستند، وزارت صمت نیز با آن درگیر است؛ اما مشکلات بورس، خارج 
از وزارت صمت اســت و در این زمینه نشست های متعددی برگزار و در 
این زمینه بحث های جدی داریم و با مســئولان مربوطه پیگیری های 
لازم را داریم.وی با بیان اینکه نشســت های متعددی در ســطح کشور 
با فعالان اقتصادی داشــته ایم و بسیاری از مســائل در این نشست ها 
مطرح و خوشبختانه تصمیمات خوبی نیز گرفته شده است، اظهار کرد: 
در دولت چهاردهم قراردادهای اوراســیا را قطعــی کردیم و همچنین 
با ازبکســتان و پاکســتان توافقات لازم را در زمینه هــای مختلفانجام 
داده ایم.وزیــر صمت با تأکیــد بر اینکه حقــوق دولتی معــادن باید 
دریافت شود تا مناطقی که معادن در آن قرار دارد از این منابع استفاده 
کنند، تصریح کرد: آلودگی شــهر اردکان غیرقابل کتمان اســت و باید 
تصمیماتی در این زمینه گرفته شود تا آلودگی شهر اردکان کاهش پیدا 
کند و در این زمینه باید تصمیمات مناســبی اتخاذ شود و مانع از ایجاد 

واحدهایی شد که باعث افزایش آلایندگی در این منطقه می شود.

اتاق ایران آماده مشارکت در توافق جامع 
وسیه است راهبردی با ر

رئیس اتاق ایران در نامه ای به رئیس جمهــوری ضمن تقدیر از مواضع 
عمل گرایانه و عزتمندانه او در ســفر به تاجیکســتان، از آمادگی برای 
مشــارکت در عملیاتی کردن توافقنامه جامع راهبردی با روسیه خبر 
داد. صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران، در نامه ای به رئیس جمهوری، آمادگی اتاق ایران برای مشارکت 
ظرفیت های مشــورتی و اجرایی جهــت طراحــی و عملیاتی کردن 
ســازوکارهای اجرای توافقنامه جامع راهبردی ایران و روسیه را اعلام 
کرده و تأکید کرد: اعتقاد داریــم حرکت بخش خصوصی در کنار دولت 
خدمتگزار می تواند با به ثمر نشاندن تلاش های دیپلماتیک، در احیای 

امید و اعتماد عمومی بسیار تأثیرگذار باشد.
صمد حســن زاده، در نامه خود ضمــن قدردانی از مواضــع عقلانی، 
عمل گرایانه و عزتمندانه رئیس جمهوری در ســفر به تاجیکســتان، 
همراهی نمایندگان بخش خصوصی با رئیس جمهوری در این ســفر را 
نشانه اعتقاد راسخ دولت به اثربخشی بخش خصوصی و مردمی سازی 

اقتصاد طبق رهنمودهای رهبر معظم انقلاب اسلامی دانست.

توسعه

معاون وزیر صمت گفت: زیرســاخت های شهرک های 
صنعتی با قیمت های امروز ۴۸۰ هــزار میلیارد تومان 
ارزش دارد که از این بین ۳۴ هزار میلیارد تومان از این 

زیرساخت ها فرسوده هستند.
رضا انصاری، مدیرعامل ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایــران امــروز در دوازدهمین 
نشست شورای رؤســای اتاق های سراسری که در اتاق 
بازرگانی برگزار شــد، تأکید کرد: برای قرار گرفتن در 
زنجیره ارزش جهانی و ورود به رقابت های بین المللی، 
چــاره ای نداریم جــز اینکــه تکنولــوژی را در رأس 
فعالیت های بنگاهی قــرار دهیم. امروز همه بنگاه های 
اول دنیا تکنولوژی محور هســتند، یعنی پارادایم های 
توسعه صنعتی تغییر کرده و اقتصاد دانش بنیان ملاک 

عمل قرار گرفته است.
او خاطرنشــان کرد: در دنیای امروز فناوری ها جایگاه 

مهم و جــدی دارند و واحدهایــی که بر پای 
تکنولوژی فعالیت می کنند در زنجیره ارزش 
جهانی به راحتی وارد شده و رقابت می کنند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی ادامه 
داد: برای حضور در زنجیره ارزش جهانی باید 
به تکنولوژی، فاینانس و بــازار توجه جدی 
کنیم. این سه، الزام های فعالیت های جهانی 

است. تمرکز بیش از حد روی سیاست گذاری ها بدون 
توجه به اســتراتژی، بی نتیجه خواهد بــود پس باید 

راهبرد داشته باشیم.
او درباره مشکلات شهرک های صنعتی نیز گفت: بیش 
از ۹۰ درصد شهرک های فعال در سراسر کشور، دولتی 
هستند. با این وجود شهرک های غیردولتی بهره ورتر 
هستند، پس باید به ســمت خصوصی شدن شهرک ها 
برویم. اســتان ها می توانند در این مســیر فعال شوند 

چون رویکرد ســازمان همین است. البته در 
این رابطــه موانع ذهنــی و رویکردی وجود 

دارد که باید اصلاح شوند.
مدیرعامــل ســازمان صنایــع کوچــک و 
شــهرک های صنعتی ایران بیان کرد: حدود 
۸۷۰ شهرک صنعتی دولتی در حال فعالیت 
وجود دارد و حدود ۷۰ شــهرک غیردولتی 
فعال و در حــال بهره برداری وجــود دارد. حدود ۳۲۰ 
شهرک صنعتی از طریق شــرکت های خدماتی اداره 

می شود.
انصاری حرکت به ســمت خصوصی شدن شهرک ها 
را ضروری دانســت و افزود: برای رســیدن به الگویی 
مناسب برای مدیریت شــهرک ها باید به سمتی برویم 
که مدلی از شــهرداری ها باشــد. این تغییر، نیازمند 
اصلاح قانون دارد. بــا گفتگو و تعامــل این اصلاحات 

انجام خواهد شــد. اتاق ها هم باید کمک کرده و همراه 
با ســازمان جلو بروند.مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتــی ادامــه داد: زیرســاخت های شــهرک های 
صنعتی با قیمت های امروز ۴۸۰ هــزار میلیارد تومان 
ارزش دارد که از ایــن بین ۳۴ هزار میلیــارد تومان از 
این زیرساخت ها فرسوده هستند و در تلاشیم با کمک 

قانون بودجه این مسئله را حل کنیم.
او با بیــان این مطلــب که به نهــاد فرابخشــی برای 
سیاست گذاری در این بخش نیاز داریم، تأکید کرد: در 
ایران باید واقعیت ها را درک و متناســب با آنها حرکت 
کنیم. مشــکلات و ایراداتی وجود دارد و برای حل آنها 
باید واقعیت ها را عمیق بفهمیم و طبق آن برنامه ریزی 
کنیم. بدون شک آیندگان، ما را قضاوت می کنند. برای 
همین تلاش می کنیم راهکارهای مناســبی برای حل 

چالش ها بیابیم.

متقاضیان دریافت وام مشــاغل خانگی برای دریافت 
وام و تســهیلات بانکی باید ابتدا در سامانه ملی صدور 
مجوزها اقــدام و بعد از دریافــت مجوز،جهت دریافت 
تسهیلات از طریق ســامانه مشــاغل خانگی ثبت نام 
کنند.کســب و کارهای خانگــی یکــی از مهم ترین 
بسترهای رشد و شــکوفایی اقتصاد خانوارهاست که 
بســتر رشــد اقتصادی و رونق تولید را فراهم می کند. 
این دسته کســب و کارها مصرف انرژی و هزینه های 
تولید را کاهش می دهند و با حذف هزینه های سنگین 

اجاره بها و هزینه ایاب و ذهــاب زودتر به بهره برداری و 
درآمدزایی و ثمردهی می رسند.

به اعتقاد کارشناسان بازار کار، توجه به مشاغل خانگی 
یکی از زیرمجموعه های مهم حوزه تولید و کارآفرینی 
به شــمار می رود که بیشــتر افراد فعال در آن را زنان 
تشکیل می دهند. به زعم آنها ایجاد خوداشتغالی بین 
اعضای خانواده، عدم نیاز به دریافت تسهیلات کلان و 
کاهش هزینه های بهره بــرداری از ویژگی ها و مزایای 

ایجاد کسب و کارهای خانگی است.

در سامانه رصد اســتان تهران در سال ۱۴۰۳ سهمیه 
اشــتغال برای ۱۸۰ هزار نفر دیده شده که تا بهمن ماه 
امســال با برنامه ریزی صورت گرفته این میزان تعهد 

محقق خواهد شد.
بر اساس آمارها ۱۵ تا ۲۳ درصد اشتغال در کشورهای 
توسعه یافته متعلق به مشــاغل خانگی است و در ایران 
نیز طی چند سال گذشــته برای ارتقای سهم مشاغل 
خانگی در اقتصاد تلاش های بسیاری صورت گرفته به 
نحوی که با هدف تقویت و توسعه هرچه بیشتر مشاغل 

خانگی مدت زمان صدور مجوزهای فعالیت این دسته 
مشــاغل به ســه روز کاهش یافت و بیش از ۹۵ درصد 
مجوزها به شــکل ثبت محور صادر شــد تا ضمن رفع 
موانع تولید در بخش اشتغال خانگی، متقاضیان کسب 
و کارهای خانگی با انگیزه بیشــتر به ایــن حوزه ورود 
کنند.طبق گزارش ها در اســتان تهران طی یک سال 
گذشــته ۷۳۸۱ مجوز در حوزه مشاغل خانگی صادر و 
بیش از ۲۲۶۲ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به 

متقاضیان مشاغل خانگی پرداخت شده است. 

شهرک

تسهیلات

 آرمان زارعــی  امیرحســین کاکایی، 
کارشــناس بازار و صنعت خــودرو و عضو 
هیئت علمی دانشــگاه علــم و صنعت، به 
تشــریح آخرین وضعیــت بــازار خودرو 

پرداخت.
 در نخستین ماه زمستان، بازار خودرو رفتار 
متفاوتی را در دو بخش داخلی و مونتاژی از 

خود نشان داد.
 قیمت خودروهای داخلی با کاهشی کمتر 
از دو درصد روبرو شــد، درحالی که قیمت 
خودروهای مونتــاژی حدود ســه درصد 
افزایش یافــت. این تغییرات در شــرایطی 
رخ داد که بازار به طورکلی در رکود به ســر 

می برد.
 بررسی ها نشــان می دهد که در این مدت، 
قیمت ارز افزایش یافتــه و از ۷۶ هزار و ۷۵۰ 
تومان به بیــش از ۸۰ هزار تومان  رســیده 
اســت. به همین دلیل، قیمت خودروهای 
مونتاژی با روند صعودی بازار ارز همخوانی 
دارد، درحالی که قیمت خودروهای داخلی 

مسیر متفاوتی را طی کرده است.
 در این شــرایط، ســؤال مهمی که مطرح 
می شــود این اســت که بازار خــودرو در 
وضعیت کنونی چگونه است و قیمت خودرو 
در ماه هــای آینده به کدام ســمت خواهد 
رفت؟ آیا واردات خودرو می تواند به کاهش 
قیمت هــا در بازار کمک کنــد؟ همچنین، 
بازگشــت ترامپ به کاخ ســفید و مسائل 
ناترازی ها چــه تأثیری بر قیمــت خودرو 

خواهد داشت؟
 در همیــن رابطــه امیرحســین کاکایی؛ 
کارشــناس بازار و صنعت خــودرو و عضو 
هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت در مورد 
آخرین وضعیت بازار خودرو اظهار داشــت: 
بازار خودرو به دلیل نوســانات نرخ دلار در 
حال نوسان اســت. اما در حال حاضر، این 
بازار به شــدت راکد و مبهم به نظر می رسد. 
این ابهام ناشــی از وجود تناقضاتی است که 
هم زمان با وعده های مختلفی مانند واردات 

خودرو، افزایش تولید و افزایش نرخ دلار به 
وجود آمده است.

 او افزایش قیمــت خودرو در یکــی دو ماه 
اخیر را به دلیل افزایــش قابل توجه قیمت 
دلار می دانــد و می گوید: »نــرخ ارز در این 
مدت از ۶۰ هزار تومان بــه ۸۰ هزار تومان 
رســیده که تأثیر زیــادی بر بــازار خودرو 
گذاشته است. البته لازم به ذکر است که در 
این شرایط تقاضا پایین و نقدینگی در میان 
مردم کم اســت، بنابراین بازار تقریباً راکد 

مانده است.«
 او بیــان کــرد: خودروهــای خارجــی با 
قیمت های بالای دو یا ســه میلیارد تومان 
نیز به بازار وارد شــده اند، امــا نقدینگی در 
دســت مــردم کاهش یافته و بســیاری از 
ســرمایه گذاران بازار خودرو سرمایه های 
خود را به بازارهای دیگر منتقل کرده اند. به 
همین دلیل، ما در یک وضعیت رکود عمیق 

قرار داریم.

پیش بینی قیمت خودرو تا شب عید
این کارشــناس بــازار خــودرو در ادامه به 
قیمت خودرو تا پایان سال و شب عید اشاره 
کرد و تأکید کرد که ایــن موضوع به قیمت 
دلار و ارزش ریال وابســته اســت. در واقع، 
قیمت خودرو در بازار آزاد بر اساس نرخ دلار 
در بازار تعیین می شود.از سوی دیگر، قیمت 
واقعــی دلار نیز به ســمت افزایش حرکت 
کرده اســت. به عبارت دیگر، ارز ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومانی حذف شــد و در سال گذشته، 
دلار مؤثر در صنعت خودروســازی حدود 
۴۲ هزار تومان بود. در تابستان امسال، این 
رقم به حدود ۵۰ هزار تومان رسید و اکنون 
در محدوده ۶۵ تــا ۶۷ هزار تومان قرار دارد. 
به این ترتیب، این ارز در طول یک سال اخیر 
حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد افزایش یافته اســت؛ 
بنابراین، هزینه های ما نیز به همین میزان، 
یعنــی ۶۰ درصد افزایش یافتــه، اما قیمت 

خودرو به اندازه ۶۰ درصد بالا نرفته است.

تأثیر واردات خودرو بر بازار 
خودروهای ایرانی 

کاکایی در مــورد تأثیــر واردات خودرو بر 
قیمت ها اظهار داشت که در حال حاضر سه 
دسته قیمت خودرو وجود دارد: خودروهای 
زیر یــک میلیارد تومــان، خودروهای بین 
یک تا ســه میلیارد تومــان و خودروهای 
بالای ســه میلیارد تومــان. وی تأکید کرد 
که این موضوع تأثیر چندانی بر قیمت های 
زیر یــک میلیــارد تومان که بــرای عموم 
مردم اســت، ندارد و ایــن قیمت ها به طور 
مستقیم تحت تأثیر نوســانات قیمت دلار 
قرار می گیرند. همچنین، خودروهای بالای 
دو یا ســه میلیارد تومان به واسطه واردات 
تا حدی ارزان تر شــده اند. اما نکته مهم این 
اســت که هرچقــدر واردات افزایش یابد، 
قیمت ها به صورت موقتی کاهش می یابند، 
اما در مجموع افزایش می یابند، زیرا واردات 
موجب مصرف ارز می شــود و ارزش ریال را 

کاهش می دهد.

پیش بینی قیمت خودرو 
با بازگشت ترامپ 

 او در پاسخ به این سؤال که بازگشت ترامپ 
به کاخ ســفید چه تأثیری بر قیمت خودرو 
خواهد داشــت، گفــت: من اقتصــاددان 
نیستم و نظرم را بر اســاس پیش بینی های 
اقتصاددانان بیــان می کنــم. واقعیت این 
اســت که دو ســناریوی کامــلًا متفاوت 
قابل تصور اســت. یکی این که اگر ترامپ به 
قــدرت بازگردد، ممکن اســت ارزش ریال 
کاهش یابد و نرخ دلار به ســمت ۱۰۰ هزار 
تومان حرکت کند که این موضوع می تواند 
بازار خودرو را تحت تأثیر قرار دهد. از سوی 
دیگر، اگر حاکمیت بــا عقلانیت عمل کند 
و به مذاکره بپردازد، ممکن اســت تنش ها 
کاهش یابــد، ارزش ریال تقویت شــود و 

قیمت خودرو بهبود یابد.

ناترازی ها تولید خودرو را سخت
 کرده است

این کارشــناس حوزه خودرو در بخشی از 
ســخنان خود به مســئله ناترازی ها اشاره 
کرد و تأکیــد کرد کــه نکته ای کــه باید 
موردتوجــه قــرار گیرد، وضعیــت خراب 
تولید اســت. او بیان کرد که ناترازی انرژی 
به دیگر مشکلات افزوده شده و به طورقطع 
تولید آســیب دیده اســت. وی همچنین 
افزود: هیچ نشــانه ای از امیدواری در زمینه 
تولید مشاهده نمی شــود و به نظر می رسد 
سیاست های اتخاذ شده توسط دولت برای 
حل ناترازی انرژی و ناتــرازی بازار خودرو 
به طور کامــل ضد تولید هســتند.کاکایی 
تأکید کرد: در صــورت افزایش نرخ ارز، این 
امر می تواند به افزایش قیمت خودرو منجر 
شود، مگر اینکه مســئولان دولتی رویکرد 
متفاوتی اتخــاذ کنند که تــا کنون چنین 

رویکردی مشاهده نشده است.

خریدار  رئیــس انجمــن صنایع همگن 
نیرومحرکــه و قطعه ســازان خــودروی 
کشــور ضمن انتقاد از مصوب نشدن بسته 
پیشــنهادی وزارت صمــت در حمایت از 
صنایع گفــت که انتظار و درخواســت ما از 
وزارت خانه هــای نیرو، نفــت، اقتصاد این 
اســت که تدابیری اتخاذ کنند تا بسته ارائه 
شــده توســط وزارت صمت هر چه زودتر 

تصویب و اجرایی شود.
محمدرضا نجفی منش، بــا بیان اینکه طی 
ماه های اخیر قطع برق و گاز ســبب تحمیل 
ضرر و زیــان زیادی بــه صنایع خــودرو و 
قطعه سازی کشور شده اســت، اظهار کرد: 
این موضــوع در کنار مشــکلاتی همچون 
کمبــود نقدینگی که عامــل اصلی محقق 
نشــدن برنامه های تولیدی اســت، مزید 
بر علت شــده تا شــاهد کاهش تیراژ تولید 
قطعات و به تبع آن شــمارگان تولید خودرو 

در کشور باشیم.
رئیس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و 

قطعه سازان خودرو کشــور، ضمن اشاره به 
بسته پیشــنهادی وزارت صمت در حمایت 
از صنایع در همین زمینه، تصریح کرد: وزیر 
صمت به تقلیل مجــدد گاز و برق تحویلی 
به صنایــع  اعتراض شــدید داشــتند که 
بی شــک باید این موضوع هر چه ســریعتر 
در  کمیســیون اقتصادی  پیگیری شود در 
غیر ایــن صورت ضربه جبــران ناپذیری به 
پیشران توسعه کشــور )یعنی تولید( وارد 

می کند.

حمایت از صنایع کشور و جبران 
بخشی از زیان های وارده

نجفی منش هشــدار داد:  اگر تولید با وقفه 
مواجه شــود، اشــتغال نیز تحت تاثیر قرار 
خواهد گرفت. امروز تــاب آوری صنایع به 
انتها رســیده است؛ بی شــک عواقبِ سوء 
ناشــی از مشــکلات به وجود آمده متوجه 

اهالی صنعت خواهد شد.
این فعال صنعت قطعه ســازی کشور ضمن 

تاکید بر لزوم تصویب و اجرایی شدن هرچه 
سریع تر بسته حمایت از تولید، خاطرنشان 
کرد: این بســته حمایتی، موجب دلگرمی 
تولیدکننــدگان و کارآفرینان کشــور در 
شرایط ســخت ناترازی انرژی شــده بود. 
اکنــون صنعتگــران و تولیدکننــدگان 
خواستار همراهی وزارتخانه های اقتصادی 
با بســته حمایتی وزارت صمــت در هیات 
وزیران هســتند. انتظار ما از وزارتخانه های 
اقتصادی دولت، حمایت از صنایع کشــور و 
جبران بخشــی از زیان های وارده به آن ها 

است. 

انتظار صنعتگران و کارآفرینان کشور 
از دولت چیست؟

رئیس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خودروی کشــور یادآور 
شــد: دغدغــه وزرای اقتصــادی دولت 
نباید فقــط مدیریت نــرخ ارز و مقررات 
ارزی باشــد؛ فراموش نکنیم که تضعیف 

صنعت کشور، تاثیرات منفی بر معیشت 
مردم خواهد داشــت؛  بنابرایــن انتظار 
می رود اعضای کمیسیون اقتصادی دولت 
به این مسائل اساســی نیز اهتمام داشته 

باشند.
وی متذکر شــد: مســئولان دولت چگونه 
انتظار دارند تولیدکنندگان صنایع مختلف 
که به دلیل محدودیت های انرژی تحمیلی 
نتوانسته اند به درســتی به تولید پرداخته و 
کسب درآمد داشته باشــند، مالیات، بیمه، 

اقســاط بانکی و قبوض بــرق و گاز و ... را به 
موقع پرداخت کنند؟

نجفی منش در پایان مجــدد تاکید کرد: 
انتظار و درخواســت جمعــی صنعتگران 
و کارآفرینان کشــور از وزارت نیرو، نفت، 
اقتصاد این اســت که تدابیری اتخاذ کنند 
تا بســته ارائه شده توســط وزارت صمت 
هر چه زودتــر تصویب و اجرایی شــود تا 
اقتصاد، صنعت و تولید کشور بیش از این 

متضرر نشود.

ارزش زیرساخت شهرک های صنعتی ۴۸۰ همت است

جزئیات پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی به متقاضیان
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 ثبت ۱.۱ میلیارد دلار معامله توافقی

وز جایگزین سامانه نیما می شود بازار ارز تجاری از  امر

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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مزایا و چالش های حذف دلار از مبادلات تجاری 
وسیه ایران و ر

از مزایای حذف دلار در مبادلات مالی ایران و روسیه می توان به تقویت 
ارز ملی، تســهیل تجارت دو جانبه ، ایجاد نظام مالی مســتقل و تنوع 
بخشی در ســبد ارزها اشــاره کرد. محمدرضا فرزین رئیس کل بانک 
مرکزی در سفر اخیری که به روسیه داشــت با تاکید بر عملیاتی شدن 
پیمان پولی میان ایران و روســیه و اینکه به منظور تســهیل و تسریع 
در مبادلات اقتصادی میان تجار و بازرگانان، ارز دو کشــور بر اســاس 
نرخ توافقی بازار ارز تجاری، مبنای تســویه قــرار می گیرد گفت: طی 
مذاکرات با مقامات پولی و بانکی روســیه، تابلوی روبــل با نرخ توافقی 
بزودی در مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران راه انــدازی و پول دیجیتال 
ایران و روســیه نیز به منظور افزایش ارزش مبــادلات اقتصادی فعال 
می شــود.در ملاقات فرزین رئیس کل بانک مرکزی ایــران با نابیولینا 
رئیس بانک مرکزی روســیه، ســند اقدام مشــترک میان بانک های 
مرکزی ایران و روسیه در سه سرفصل اصلی »استفاده از پول های ملی 
در تجارت دو کشور«، »امکان اتصال پیام رســان های بانکی و بومی دو 
کشور موسم به سپام و SPFS« و »امکان اتصال شبکه پرداخت کارتی 
دو کشــور« عملیاتی شــد.رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اخیراً 
توافقی میان بانک مرکزی ایران و روســیه درباره پول دیجیتال انجام 
شده است, از به کارگیری پول دیجیتال در مبادلات تجاری میان ایران 
و روسیه خبر داد و گفت: با راه اندازی شــعب بانک های »V.T.B« و " 
میربیزینس" تجار ایرانی می توانند عملیــات صادرات خود را از طریق 
این شــعب انجام دهند همچنین با تمهیدات پیش بینی شده در صدد 

رفع مشکل عدم تعادل تجاری بین دو کشور هستیم.

ایجاد شعب بانکی در ایران و روسیه
عالی ترین مقام بانک مرکزی در ادامه با اشــاره به هماهنگی های انجام 
شده برای ایجاد شــعب بانک های ایرانی و روســی در دو کشور گفت: 
هم اکنون بانک vtb یــک دفتر نمایندگی در ایــران دارد. هرچند این 
بانک علاقمند به افتتاح شــعبه در ایران اســت. حتی ازبر بانک روسیه 
نیز می تواند در ایران شعبه ای داشته باشــد و ما از این موضوع استقبال 
می کنیم. همچنین ســه بانک ایرانی دارای حســاب نزد اگزیم بانک 
هستند. لذا ما در این باره هیچ محدودیتی نداریم و هر بانکی که تمایل 

به حضور در این زمینه باشد، استقبال می کنیم.

تسهیل گری در مبادلات پولی تجار و بازرگانان
وی با بیان اینکه پیمان پولی بســیار فراتر از اتاق پایاپای اســت، اظهار 
کرد: به واســطه این پیمان، با روبــل و ریال مبادلــه خواهیم کرد. هم 
اکنون در حال راه اندازی اتاق پایاپای با قزاقســتان و چند کشور دیگر 
هســتیم. اما در پیمان پولی میان ایران و روسیه، مشکل نرخ تسویه ارز 
بود که به زودی این مســأله نیز برطرف می شــود و دیگر نیازی به اتاق 
پایاپای نیست و تمام مبادلات به روبل و ریال انجام می شود. لذا به تجار 

اطمینان می دهم که در زمینه پولی مشکلی وجود ندارد.

تلاش برای حل مشکل عدم تعادل تجاری
رئیس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه یکی از چالش هــای ما عدم تعادل 
میان تجارت ایران و روسیه است، گفت: امیدواریم با نرخ جدید توافقی که 
برای روبل ایجاد خواهیم کرد، بخشــی از این عدم تعادل را کاهش دهیم. 
همچنین در صورتی که تجار با محدودیت هایی در صادرات روبرو هستند، 
برای نمونه می توانیم فاینانس کشــتی ها را انجام دهیم و با همکاری سایر 

بخش های اقتصادی محدودیت های مذکور را برطرف کنیم.

راه اندازی تابلوی روبل در بازار ارز تجاری
وی خاطرنشــان کرد: به تازگی بازار جدیدی به اســم بازار ارز توافقی 
ایجاد کرده ایم که در این بازار، نرخ بر اســاس توافق صادرکننده و وارد 
کننده شکل می گیرد.او با بیان اینکه در حال راه اندازی تابلوی روبل در 
مرکز مبادله هستیم و ریال آفشور روبل را تعریف می کنیم تاکید کرد: با 
همکاری میربیزینس )شبکه کارتی روسیه( در تلاش هستیم که روبل، 
نرخ جداگانه ای بر اساس توافق تجار داشــته باشد و مطمئن باشید در 
این زمینه ظرف یکی دو هفته آینده خبرهای خوبی می شنوید و دیگر 

مشکلی نخواهیم داشت.

فعال شدن کارتهای عضو شبکه شتاب در خود پردازهای روسیه
فرزین ادامــه داد: در حال حاضر کارت های عضو شــبکه شــتاب در 
دستگاه های خودپرداز روســیه فعال است؛ پیش از سفر به روسیه، یک 
میلیارد روبل به حساب V.T.B واریز شد این بانک، بانک عامل از طرف 
روســیه اســت و از طرف ایران هم بانک صادرات به عنوان بانک عامل 
تعیین شده اســت در تلاش هســتیم تا بانک ملی را هم در این پروژه 
درگیر کنیم.رئیس کل بانک مرکزی گفت: در مرحله بعدی کارت های 
روسی در ایران فعال خواهد شد. در مرحله سوم این طرح از سال آینده 
کارت های ایرانی در پایانه های فروش کشــور روســیه و بالعکس قابل 
استفاده خواهد بود تا بتوان از فروشــگاه های موردنظر خرید انجام داد. 
نرخ نیز براساس توافق خواهد بود و دخالتی در این باره نخواهیم داشت 

و بر اساس توافق شکل خواهد گرفت.

عوامل کلیدی در روابط مالی
چندین عامل در روابط مالی ایران و روسیه نقش دارند، که از جمله این 

موارد عبارتند از:
منافع مشــترک: هر دو کشور منافع مشــترکی در زمینه های مختلف 

مانند انرژی، امنیت منطقه ای و کاهش وابستگی به دلار آمریکا دارند.
تحریم های بین المللی: تحریم های بین المللی علیه ایران، باعث تقویت 
روابط اقتصادی آن با روســیه شــده است، زیرا هر دو کشــور به دنبال 

راه هایی برای دور زدن این تحریم ها و تجارت با یکدیگر هستند.
پروژه هــای مشــترک: دو کشــور در پروژه های مشــترک زیادی در 

زمینه های انرژی، حمل و نقل و زیرساخت ها همکاری می کنند.
تجارت: تجارت بین ایران و روســیه در ســال های اخیر افزایش یافته 

است، اگرچه هنوز نسبتاً پایین است.

مزایای بالقوه حذف دلار برای ایران و روسیه:
کاهش وابســتگی بــه دلار: هر دو کشــور تلاش می کنند وابســتگی 
خود بــه دلار آمریکا را کاهش دهند. حــذف دلار در مبادلات دوجانبه 
می تواند این هدف را تقویت کند و آن ها را در برابر تحریم ها و فشارهای 

اقتصادی آمریکا کمتر آسیب پذیر سازد.
تقویت ارزهای ملی: استفاده از ارزهای ملی )ریال ایران و روبل روسیه( 
در تجارت دوجانبــه، می تواند به تقویت این ارزهــا و افزایش اعتماد به 

آن ها کمک کند.
تسهیل تجارت دوجانبه: با حذف دلار، ممکن است موانع و هزینه های 

مربوط به تبدیل ارز کاهش یابد و تجارت بین دو کشور تسهیل شود.
ایجاد نظام مالی مســتقل: این اقدام می تواند به ایجــاد یک نظام مالی 

مستقل از سیستم های مالی غربی کمک کند.
تنوع بخشی به سبد ارزی: کاهش وابستگی به دلار و استفاده از ارزهای 
متنوع تر می تواند سبد ارزی دو کشــور را متنوع تر کرده و ریسک های 

اقتصادی را کاهش دهد.
با وجود چالش ها، روابط مالی بین ایران و روســیه در حال توسعه است 
و انتظار می رود در ســال های آینده نیز رشــد کند. هر دو کشور منافع 
مشترکی در کاهش وابســتگی خود به غرب و ایجاد یک نظم اقتصادی 
چند قطبی دارند. انتظار می رود که همــکاری دوجانبه در بخش های 

مختلف از جمله تجارت، انرژی، زیرساخت ها و فناوری بیشتر شود.

ویترین

درحالــی که یکــی از چالش های بزرگ نظــام بانکی 
ایران در دهه های گذشــته، درگیر بــودن بانک ها در 
فعالیت های بنــگاه داری بوده، برنامه خــروج از بنگاه 

داری با یک عرضه مهم در فرابورس آغاز شد.
شــرایط کلان اقتصاد ایــران در مســیر تــازه ای از 
خصوصی سازی قرار گرفته است و با عرضه اولیه سهام 
شرکت توســعه نیشــکر، گامی تازه در جهت خروج 

بانک ها از بنگاه داری برداشته شده است.
 این عرضه که اخیرا با مشــارکت  ســهامداران انجام 
شــد، به عنوان بزرگ ترین عرضه  فرابورس شــناخته 
شــد و نقطه عطفی در سیاست های دولت برای کاهش 
تصدی گری بانک ها در بخش های اقتصادی به شــمار 

می رود.

عرضه مهم در فرابورس و آغاز خروج
 از بنگاه داری بانکها

عبدالناصر همتی، وزیــر امور اقتصــادی و دارایی، با 
اشــاره به عرضه اولیه شرکت توســعه نیشکر، گفت: 

»با کشف قیمت انجام شــده برای این سهم، 
ارزش بازاری شرکت توسعه نیشکر به حدود 
۵۰ هزار میلیارد تومان رســید و از این حیث 
عنــوان بزرگ تریــن عرضــه اولیــه تاریخ 

فرابورس را به خود اختصاص داد.«
وی افزود: »حدود یــک میلیون و ۳۱۸ هزار 
کد معاملاتی در این عرضه اولیه مشــارکت 

کردند که نشــان دهنده اســتقبال کم نظیــر از این 
واگذاری است.«

همتی همچنین تأکید کرد که ۸۰ درصد ســهام این 
شــرکت متعلق به بانک های ملی و صادرات است و ۲۰ 
درصد باقی مانده نیز در اختیار سازمان خصوصی سازی 
قــرار دارد تــا در ادامه فرآینــد واگــذاری به بخش 

خصوصی عرضه شود.

خروج بانک ها از بنگاه داری؛ رویکردی 
استراتژیک

یکی از چالش های بزرگ نظام بانکی ایران در دهه های 

گذشته، درگیر بودن بانک ها در فعالیت های 
بنگاه داری بوده است. این مسئله باعث شده 
تا منابع بانکــی به جای حمایــت از تولید و 
تأمین مالی بخــش خصوصی، در پروژه های 
غیرمولد گرفتار شــوند. وزیر اقتصاد در این 
خصوص تأکید کرد: »کمیتــه ای در وزارت 
امــور اقتصــادی و دارایی در حال بررســی 
روش های کارآمد برای واگذاری ســهام شرکت های 

تحت مالکیت بانک ها است.«

خصوصی سازی به عنوان محرک رشد اقتصادی
خــروج بانک ها از بنــگاه داری، نــه تنها بــه افزایش 
شــفافیت و کارایی اقتصادی کمک می کنــد، بلکه با 
آزادسازی منابع بانک ها، زمینه تأمین مالی پروژه های 
عمرانــی و تولیدی فراهم خواهد شــد. ایــن اقدام در 
راســتای سیاســت های کلان اقتصادی دولت برای 
توســعه بخش خصوصی و کاهش دخالــت نهادهای 

دولتی و عمومی در اقتصاد کشور انجام می شود.

آینده خصوصی سازی در ایران؟
در یکی دو ســال آینده، خصوصی سازی شرکت های 
وابســته به بانک ها سرعت بیشــتری خواهد گرفت. با 
برنامه ریزی هــای صورت گرفته، قرار اســت بانک ها 
به طور کامل از بنگاه داری خارج شــوند و تمرکز خود 
را بــر فعالیت های بانکــی، تأمین مالــی و حمایت از 
کســب وکارها قرار دهند.عرضه اولیه شــرکت توسعه 
نیشکر، که با مشارکت گسترده سهامداران انجام شد، 
نمونه ای موفق از سیاســت خصوصی سازی در کشور 
است. مشارکت یک میلیون و ۳۱۸ هزار کد معاملاتی 
در این فرآیند، نشان دهنده اعتماد عمومی به رویکرد 

جدید اقتصادی دولت است.
خصوصی ســازی اصولی و خروج از بنگاه داری، اگر با 
نظارت دقیق و شــفافیت همراه باشد، می تواند به رشد 
پایدار اقتصــاد ایران و تقویت بخــش خصوصی منجر 
شود. این مسیر نه تنها وابســتگی دولت به درآمدهای 
نفتی را کاهش می دهد، بلکه زمینه ساز توسعه متوازن 

و پویایی اقتصادی کشور نیز خواهد بود.

خبرگزاری بلومبرگ گزارش داد کــه دولت ترامپ قصد 
دارد پس از ورود دوباره به کاخ ســفید بــا صدور فرمانی 
اجرایی توســعه ارزهای مجازی را به عنوان اولویت ملی 

آمریکا معرفی کند.
 خبرگزاری بلومبرگ اعلام کرد که دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور منتخب آمریــکا، قصد دارد پــس از ورود دوباره 
به کاخ ســفید، با صدور فرمانی اجرایی، توســعه ارزهای 

مجازی و سیاســت های مرتبط با آنها در این کشور را به 
عنوان اولویت ملی معرفی کند.

بر همین اســاس ترامپ می خواهد یک شورای مشورتی 
در این باره ایجاد کرده تا این شــورا سیاســت های دولت 

آمریکا در قبال ارزهای مجازی را تدوین کنند.
منابع آگاه می گویند در شرایط کنونی گفتگوهایی برای 
صدور یک ابلاغیه به همه ارگان هــای دولت آمریکا برای 

بازبینی در سیاســت های آنها در قبال ارزهای مجازی در 
جریان است.

گفته می شود ممکن است فرآیندهای قانونی موجود در 
آمریکا از جمله اقدامات علیه کارگــزاری باینانس هم در 

آینده تعلیق شوند.
دولت آتی آمریکا همچنین در حال بررســی امکان ایجاد 

یک حساب ذخیره ارزی مجازی برای این کشور است.

فرابورس

ارز

خریدار   بازار ارز تجاری از  امروز )دوشنبه، 
اول بهمن( به جای سامانه نیما میزبان همه 
نیازهای ارزی خواهد بود، یعنی رفع تعهدها 
برای صادرکنندگان فقط در صورت عرضه 
در بازار ارز تجاری اتفاق خواهد افتاد و محل 
تامین ارز ثبت ســفارش ها نیز به طور کامل 
از طریق این بــازار در مرکــز مبادله انجام 
می گیــرد. حجم کل معامــلات در بازار ارز 
تجاری نیز از ابتدای راه انــدازی تاکنون به 
حدود معــادل ۱.۱ میلیارد دلار رســیده 

است.
 براســاس اطلاعیه های بانــک مرکزی، 
از فردا پرونده ســامانه نیما بــرای تامین 
ارز واردات بسته می شــود و شرکت های 
صادرکننــده فــولادی، فلزات اساســی 
رنگیــن و فرآورده های نفتــی از ابتدای 
بهمن، نســبت به عرضــه ارز در بازار ارز 
تجاری اقدام کرده و رفــع تعهد صادراتی 

می کنند.
حجم کل معاملات در بــازار ارز تجاری نیز 
از ابتدای فعالیــت این بازار تــا امروز، یک 
میلیارد و ۷۳ میلیون دلار بوده اســت که به 
تفکیک نوع ارز شــامل یک میلیارد و ۹۷۹ 
میلیون درهــم، ۳۶۸ میلیــون دلار، ۹۷۸ 
میلیون یوآن و ۳۰ میلیون یورو بوده است. 
طی این دوره چهار هــزار و ۲۶۸ معامله در 
نتیجه ۶ هزار و ۴۹۲ ثبت سفارش به روش 
معاملاتی جورســازی )مچینــگ( انجام 

گرفت.
همچنین تعــداد ۲ هــزار و ۴۷۲ بازرگان 
طی دوره مذکور معامــلات خود را از طریق 
کارگزاران یا بانک های عامل در این سامانه 

انجام داده اند.

بنابر اعــلام مقامات بانک مرکــزی و مرکز 
مبادلــه ارز و طــلای ایــران، پیش بینی 
می شــود حجم و عمق معاملات ارز در بازار 
ارز تجاری به بیــش از ۱۰۰ میلیون دلار در 

روز برسد.
افزایش عمق و حجم روزانه بازار ارز تجاری 
نشــان دهنده مقبولیت نرخ کشف شده در 
این بازار اســت که بر مبنای عرضه و تقاضا 
بوده و قطعــا روی بازار غیررســمی نیز اثر 

گذاشته و علامت دهی خواهد کرد.
از ابتدای بهمن ماه همــه صادرکنندگان 
و واردکنندگانی که در بــازار نیما بودند، 
طبق بخشــنامه بانک مرکزی، بــه بازار 

ارز تجاری مهاجرت خواهنــد کرد؛ علی 
ســعیدی مدیرعامل مرکــز مبادله ارز و 
طلای ایران در این باره مــی گوید: با این 
کار، رفــع تعهدها بــرای صادرکنندگان 
فقط در صورت عرضــه در بازار ارز تجاری 
اتفاق خواهــد افتاد و محــل تامین ثبت 
ســفارش ها نیز بــه طور کامــل از طریق 

مرکز مبادله است.
طبق آخریــن آمار منتشــر شــده، بانک 
مرکزی از ابتدای ســال جاری تا ۲۹ دی ماه 
مبلــغ ۵۵ میلیارد و ۵۶۴ میلیــون دلار ارز 
برای واردات کالاهای اساسی و دارو، تجاری 

و بازرگانی و خدمات، تامین کرده است.

کدام بخش ها به بازار ارز تجاری 
می روند؟

براســاس اطلاعیه آذرماه گذشــته بانک 
مرکزی و بر اســاس برنامه ریزی های انجام 
شده، مقرر شــده علاوه بر پتروشیمی ها و 
پالایش ها، ســایر صادرکنندگان مشمول 
بند )۱( ماده )۸( آیین نامه مذکور نیز شامل 
شــرکت های صادرکننده فولادی، فلزات 
اساســی رنگین و فرآورده هــای نفتی، از 
تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۱ در چارچوب آیین نامه 
مذکور و تصمیمات کارگروه برگشــت ارز 
حاصل از صادرات، از طریق بانک های عامل 
نسبت به عرضه ارز در بازار ارز تجاری مرکز 

مبادله ارز و طلای ایران اقــدام کرده و رفع 
تعهد صادراتی کنند.

همچنین حسب هماهنگی  با وزارتخانه های 
مرتبط و وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
واردکنندگانی که دارای تخصیص معتبر با 
محل تامین ارز از طریــق مرکز مبادله ارز و 
طلا هستند، باید از تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۱ و 
از طریق بانک های عامل نسبت به خرید ارز 
از بازار ارز تجاری مرکــز مبادله ارز و طلای 

ایران اقدام کنند.
طبق اطلاعیه شماره ۳ و اخیر بانک مرکزی، 
برنامه ریزی این بانک در راســتای توسعه 
بازار ارز تجاری کشور، رشد مستمر افزایش 
میزان عرضه و تأمیــن ارز مورد نیاز واردات 

کشور است.
همچنین برنامه ریزی شده تا نیازهای ارزی 
به صورت اســکناس و در چارچوب مصارف 
ارزی خدماتی از طریق سامانه ارز خدماتی 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران با نرخ ارز بازار 
ارز تجاری تامین شــود و با نزدیک شدن به 
پایان ســال شمســی و تعطیلات سال نو، 
عرضه ارز به منظور گردشگری افزایش یابد.

فرزین: بازار فوروارد و سلف فروشی 
ارز را راه اندازی خواهیم کرد

رئیــس کل بانــک مرکزی نیــز حرکت به 
ســمت ایجاد یک بازار واحد بــرای ارز را از 
اقدامات دولت چهاردهم بیــان کرده و در 
این زمینه گفته است: به زودی بازار فوروارد 
و سلف فروشی ارز را راه اندازی خواهیم کرد.

فرزین با بیان اینکــه در بازار نیما، معاملات 
واقعی انجام نمی شــد، افزود: باید یک بازار 

تاب آور ایجاد می کردیم.  

وج از بنگاه داری با بزرگ ترین عرضه فرابورس فاز جدید خر

ارزهای مجازی اولویت اصلی دولت آینده ترامپ

وش آنلاین طلا؛ فرصتی برای مردم یا چالشی پرریسک؟ خرید و فر
 صمد حسن نیا  خرید و فروش آنلاین طلا 
با امکان ســرمایه گذاری با هر میزان پول، 
فرصتی خوبی برای مردم ایجاد کرده است، 
اما با خطراتی چون خالی فروشی و فعالیت 
ســایت های بدون مجوز، نظارت و آگاهی 

بیشتری را می طلبد.
 با گسترش فناوری و توسعه کسب وکارهای 
دیجیتال، خرید و فروش آنلاین طلا به یکی 
از پدیده های نوین در بازار ســرمایه گذاری 
ایران تبدیل شده اســت. این روش نوظهور 
که به کاربران امــکان خرید طلا با هر میزان 
ســرمایه را می دهد، جذابیت زیادی برای 
افــراد ایجاد کرده اســت. امــا در کنار این 
فرصت ها، چالش ها و نگرانی هایی نیز وجود 

دارد که نیازمند بررسی دقیق است.

مزایای خرید طلا در فضای مجازی
یکی از مهم تریــن دلایلی که مــردم را به 
خرید آنلاین طلا ســوق می دهــد، امکان 
ســرمایه گذاری با هــر مقدار پول اســت. 
برخلاف روش های ســنتی که خریدار باید 
ســرمایه کافی برای خرید حداقل یک گرم 
طلا داشته باشد، در پلتفرم های آنلاین این 
محدودیت وجود نــدارد. کاربران می توانند 
به صورت تدریجی طلا خریــداری کنند و 
زمانی کــه مجموع خریدشــان به یک گرم 

رسید، درخواســت تحویل فیزیکی دهند. 
این قابلیت، خرید طلا را برای اقشار مختلف 

جامعه آسان تر کرده است.
همچنیــن، خریــد آنلاین طلا بــه دلیل 
دسترسی سریع و آسان به بازار، صرفه جویی 
در زمــان و امــکان مقایســه قیمت ها در 
پلتفرم های مختلف، بــه گزینه ای محبوب 
تبدیل شده اســت. این روش به ویژه برای 
افرادی که به دنبال ســرمایه گذاری امن و 

بلندمدت هستند، جذابیت بیشتری دارد.

چالش های خرید آنلاین طلا
با وجود مزایای ذکرشده، خرید و فروش طلا 
در فضای مجازی با چالش ها و ریسک هایی 
همراه اســت که نمی توان آن هــا را نادیده 
گرفت. یکی از مهم تریــن نگرانی ها در این 
زمینه، پدیده »خالی فروشــی« اســت. در 
این روش غیرقانونی، برخی کســب وکارها 
بدون داشتن موجودی واقعی طلا، اقدام به 
فروش آن می کنند. ایــن موضوع می تواند 
خریداران را با خطر از دســت دادن سرمایه 

خود مواجه کند.
بانک مرکــزی و وزارت صنعــت، معدن و 
تجــارت )صمــت( در تلاش اند تــا با وضع 
قوانیــن ســخت گیرانه، از ایــن تخلفات 
جلوگیری کنند. طبق دســتورالعمل های 

جدید، فروش آنلاین طــلا تنها زمانی مجاز 
اســت که طلا به صورت فیزیکــی موجود 
باشد و در بانک های عامل ذخیره شود. این 
اقدام به منظور افزایش شفافیت و امنیت در 

معاملات طلا صورت گرفته است.

اهمیت مجوزها و نظارت قانونی
یکــی از الزامــات فعالیت در حــوزه خرید 
و فــروش آنلاین طــلا، دریافــت مجوز از 
نهادهــای مربوطه اســت. پلتفرم هایی که 
در ایــن زمینــه فعالیت می کننــد، باید از 
اتحادیه کســب وکارهای مجــازی، مرکز 
تجارت الکترونیــک وزارت صمت یا درگاه 
ملی مجوزها تأییدیه هــای لازم را دریافت 
کنند. ایــن مجوزها تضمیــن می کنند که 

کســب وکارهای فعــال در این حــوزه از 
اســتانداردهای لازم برخوردارند و فعالیت 

آن ها تحت نظارت است.
کیومــرث امیریــان، رئیس کمیســیون 
طلا، جواهــر و نقره اتاق اصنــاف ایران، در 
گفت وگویی اعلام کرده اســت که همکاری 
میــان مرکز تجــارت الکترونیــک وزارت 
صمت و اتحادیه کســب وکارهای مجازی 
به رسمیت شــناختن این فعالیت ها کمک 
کــرده اســت. او همچنین تأکیــد کرد که 
مردم باید پیــش از خریــد، از معتبر بودن 
مجوزهــای پلتفــرم موردنظــر اطمینان 

حاصل کنند.

اقدامات نظارتی و سامانه های جدید
برای مقابله با تخلفات و افزایش شــفافیت 
در معامــلات طــلا، وزارت صمــت در 
مردادماه سال جاری از ســامانه ای با عنوان 
»ســندباکس« رونمایی کرد. این ســکوی 
هوشمند با هدف جلوگیری از خالی فروشی 
فلزات گران بها و ایجاد نظارت ثانویه بر بازار 
طراحی شده اســت. طبق اعلام مسئولان، 
طلای فروخته شده در این ســامانه باید در 
بانک های عامل ذخیره شــود تا از هرگونه 

تخلف جلوگیری شود.
اگرچه خرید آنلاین طلا می تواند گزینه ای 

جذاب برای ســرمایه گذاری باشد، اما لازم 
اســت خریداران با دقت و آگاهی کامل وارد 
این بازار شوند. پیش از هرگونه معامله، باید 
از معتبر بودن پلتفــرم موردنظر اطمینان 
حاصل شــود. وجود مجوزهای لازم، درگاه 
پرداخت امن و شــفافیت در ارائه اطلاعات 
ازجمله مواردی هســتند که خریداران باید 

به آن توجه کنند.
نادر بذرافشــان، رئیــس اتحادیــه طلا و 
جواهر تهران، با اشــاره بــه اهمیت رعایت 
اســتانداردهای فنی و امنیتی در معاملات 
طلا، گفته اســت: »اگرچه ما با فروش طلا 
در فضای مجازی مخالف نیســتیم، اما این 
فعالیت باید تحت نظارت دقیق انجام شــود 
و خریــداران باید از امنیــت معاملات خود 

مطمئن باشند.«
 خرید و فروش آنلاین طلا پدیده ای است که 
با توجه به مزایای آن، می تواند به عنوان یکی 
از روش هــای جدید ســرمایه گذاری مورد 
توجه قــرار گیرد. بااین حــال، چالش هایی 
مانند خالی فروشــی و فعالیت سایت های 
بدون مجوز، نشــان می دهد کــه این حوزه 
نیازمند نظارت و شــفافیت بیشتری است. 
خریــداران نیز باید با دقــت و آگاهی کامل 
وارد این بازار شــوند و تنهــا از پلتفرم های 

معتبر و دارای مجوز استفاده کنند.



ســاری-فرییا عزیزپــور  رئیــس کل 
دادگســتری مازندران با بیان اینکه هنر دستگاه 
های متولی حفظ ســرمایه گذاران در اســتان 
است، افزود: تعلل در صدور مجوزهای لازم برای 
ســرمایه گذاران به ویژه در حوزه گردشگری، به 

هیچ وجه قبل قبول نیست.
 دکتر عباس پوریانی در نشست با سرمایه گذاران 
حوزه گردشــگری استان، با تســلیت شهادت 
قضات عالی رتبه دیوان عالی کشور، افزود: ان شاء 
الله خداوند متعال توفیق دهــد ادامه دهنده راه 

شهدای گرانقدر باشیم.

رئیس کل دادگستری مازندران با اشاره به موارد 
مطرح شده در جلسه اظهار کرد: مصوبات ستاد 
اقتصاد مقاومتی دادگســتری اســتان در حکم 
دســتور قضایی و لازم الاجراست و تعلل صورت 
گرفته از سوی دســتگاه های متولی در راستای 
صدور مجوزهای لازم، رفع موانع سرمایه گذاری 
و توسعه گردشگری در استان، به هیچ وجه قابل 

قبول نیست.
پوریانی افزود: دادگســتری و مراجع نظارتی و 
امنیتی در کنار مدیران دســتگاه های اجرایی و 
حامی سرمایه گذاران و تولیدکنندگان هستند 

و تلاش دارند ضمن رفع موانع تولید از ســرمایه 
گذاران حمایت کنند.

رئیس کل دادگســتری مازندران ادامه داد: یکی 
از موارد مطرح شده در ســند تحول قضایی نیز 
حمایت از سرمایه گذاری و رفع موانع تولید است 
و رئیس قوه قضاییه به شکل جدی پیگیر مساله 
هستند. پوریانی تاکید کرد: مقام معظم رهبری 
چندین سال متوالی است شــعار سال را مرتبط 
با تولید مطرح مــی کنند که نشــان از اهمیت 
موضوع دارد و این مهم باید به عنوان یک تکلیف 

ویژه مورد توجه قرار گیرد.
رئیس کل دادگســتری مازندران بــا طرح این 
سوال که »چرا ســرمایه گذار باید دغدغه های 
این چنینی داشته باشد که چند سال درگیر اخذ 
مجوز باشد؟«، تصریح کرد: طولانی شدن بحث 
اخذ مجوز، ایراد و اشکال اســت و باید نسبت به 

رفع آن اقدام شود.
پوریانی ادامه داد: پس از اینکه اهلیت ســرمایه 
گذار احراز شد، باید در بحث اخذ مجوزهای لازم، 
با تشکیل کارگروهی متشکل از دستگاه قضایی 
استان، اســتانداری، مراجع امنیتی و نظارتی و 
دستگاه اجرایی مرتبط با موضوع، نسبت به اخذ 
پاسخ استعلامات لازم برای سرمایه گذار اقدام و 

فعالیت سرمایه گذاران در استان تسهیل شود.

رئیس کل دادگستری مازندران تاکید کرد: هنر 
مدیران این اســت که در مواردی جرات به خرج 
داده و ضمن رعایت دقیــق قانون و تغییر نگرش 
های گذشته، با نگاه رشد تولید و سرمایه گذاری 
در استان، نسبت به توسعه گردشگری در استان 

اهتمام کنند.
پوریانی ادامه داد: مازندران در بحث گردشگری 
با بسیاری از استان های کشــور متفاوت است و 
با توجه به ورود تعداد زیاد مســافران، باید ضمن 
فراهم کردن بســتر مناسب، نســبت به رشد و 

توسعه استان در حوزه گردشگری اقدام شود.
رئیس کل دادگســتری مازندران تصریح کرد: 
دستگاه قضایی استان کمک کار و حامی دستگاه 
های اجرایی اســت ولی قطعاً، با مدیران متخلف 
که در مســیر ســرمایه گذاری و تولید در استان 
مازندران اخلال ایجاد کنند، برخورد قانونی می 
شــود. پوریانی با بیان اینکه ســرمایه گذاری در 
استان مازندران باید تسهیل شود، تصریح کرد: 
هنر دســتگاه های متولی حفظ سرمایه گذاران 
است و اســتان مازندران باید در سطح کشور در 

ذهن همگان ماندگار شود.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز مازندران نیز در 
این جلسه اظهار کرد: متاسفانه استان مازندران 
به عنوان قطب گردشــگری کشــور بــا چالش 

ها و مشــکلات متعددی روبروســت که در این 
راســتا، طی ماه های اخیر با حضــور رئیس کل 
دادگستری اســتان پیگیری مجدانه ای در این 

خصوص صورت گرفته است.
علــی اکبر عالیشــاه افــزود: کمبــود امکانات 
و بســترهای مناســب خدماتــی بــرای رونق 
گردشگری در استان، می طلبد که دستگاههای 
اجرایی پــای کار آمــده و در راســتای جذب و 
حمایت از ســرمایه گذار گام بردارند. دادستان 
مرکــز مازنــدران ادامــه داد: فقــدان هتل و 
مهمانسراهای مناسب، عدم آموزش مهمانداران، 
وجود مسیرهای شــهری نامناسب، فقدان پرواز 
مناســب و مواردی از این قبیــل نیازمند تفکر و 
راهبرد مناسب گردشــگری در استان مازندران 
است. عالیشاه تاکید کرد: دستگاه قضایی استان 
در راســتای رفع موانع گردشــگری در استان 
اهتمام ویژه دارد و حضور 20 میلیون گردشــگر 

در استان نیازمند مدیریت و توجه مناسب است.
دادســتان مرکز مازنــدران تصریح کــرد: همه 
امکانات ماننــد جنــگل، دریا و ســایر نعمات 
خدادادی به شکل بالقوه در مازندران فراهم است 
که با حضور ســرمایه گذاران حوزه گردشگری و 
همدلی و همراهی همه مسئولین مرتبط، امکان 

بالفعل شدن این امکانات مهیا خواهد شد.

رئیس کل دادگستری استان: :

هنر دستگاه های متولی، حفظ سرمایه گذاران در مازندران است

تا افق 1450:

نیاز مصرف آب صنعت و معدن یزد 220 میلیون متر 
مکعب است

یزد –سمیه شرف دینی   مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای یزد از نیاز 220 
میلیون متر مکعب آب برای صنعت و معدن استان تا افق 1450 خبر داد.

جواد محجوبی درنشست شورای آب استان، اظهارداشت: در این نشست میزان 
مصرف آب صنایع، معادن و خدمات اســتان 220 میلیون متــر مکعب در افق 
1450 پیش بینی شده است. وی افزود: براساس بررسی آخرین وضعیت، جمع 
آب های زیرزمینی، پساب و آب ســطحی در بخش صنعت استان در حال حاضر 

حدود ۶5 میلیون متر مکعب است.
محجوبی به مدیریت تامین آب اشــاره کرد و گفت: برای برطرف کردن نیاز آبی 
بخش صنعت و معدن استان یزد، تخصیص هایی به میزان 50 میلیون متر مکعب 
از خط دوم انتقال آب خلیج فارس، 20 میلیون متر مکعب از خط اول انتقال آب 
خلیج فارس و 200 میلیون متر مکعب از دریای عمان برای اســتان یزد در نظر 

گرفته شده است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای یزد تصریح کرد: اکنون استان یزد پیگیر خط 
دوم انتقال آب ازخلیج فارس اســت که پیگیری های خوبی صــورت گرفته و با 
اجرایی شــدن تمام خط دوم انتقال آب خلیج فارس، 50 میلیون متر مکعب از 

نیاز های بخش صنعت استان یزد در آینده تامین خواهد شد.

  
رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی و شهرداری:

وژه های نیمه تمام ، خواسته  تسریع در تکمیل پر
وندان از مدیریت شهری است  شهر

کرج-ترنم مظفری  مهندس حامد صمغ آبادی رئیس کمیســیون عمران 
شورای اسلامی و شــهرداری هشــتگرد با تاکید بر رعایت نکات فنی و ایمنی ، 
تسریع در تکمیل پروژه های نیمه تمام را خواســته بحق شهروندان از مدیریت 
شــهری دانســت . وی گفت : گاها علیرغم وجود منابع مالی و نیروی انســانی 
متخصص و زبده ، مراحل طی تشریفات قانونی برای عقد قرارداد با پیمانکار و آغاز 
پروژه ها زمانبر می گردد و نیاز اســت تا روند آن اصلاح گردد و با پیش بینی های 
صورت گرفته از قبل ، بلافاصله پس از ابلاغ بودجه ، مشخصات فنی و مفاد آگهی 

تنظیم و منتشر گردد .
صمغ آبادی بیان کــرد : انتخاب پیمانکاران ذیصلاح ، وجود نقشــه های جامع 
و کارشناسی شده ،اخد مجوزهای قانونی و ســایر موضوعات از جمله ملزومات 
اجرای دقیق و به موقع پروژه های عمرانی است و لزوم برنامه ریزی منسجم برای 

سال آتی احساس می گردد .
رئیس کمیســیون عمران شــورا در ادامه به وضعیت فعلی پروژه های عمرانی 

اشاره کرد و از افتتاح بخشی از این پروژه ها در دهه مبارک فجر خبر داد .
مهندس محمدی رئیس اداره عمران نیز از زحمات کارشناســان تقدیر و تشکر 
نموده و حمایت های شــهردار محترم و اعضای شورای اســلامی شهر را یاریگر 

مجموعه عمران برای پیشبرد اهداف شهرداری عنوان کرد .
وی افزود : با دســتور شــهردار محترم و در آینده نزدیک گزارشــی از عملکرد 

عمرانی شهرداری تدوین و به اطلاع شهروندان محترم خواهد رسید .

 

 بررسی وضعیت سهم بازار همراه اول 
درشهرستان  گمیشان 

 گرگان-مهنازمحمدزمانی  وضعیت ســهم بازار همراه اول درشهرستان  
گمیشان  بررسی شد. در جلسه ای با حضور  محمدرضا اخوت و ریاست وکارکنان 
اداره مخابرات شهرستان گمیشــان راهکارهای افزایش سهم بازار همراه اول در 

این شهرستان بررسی و برنامه های جدید در دستور کار قرار گرفت . 
مدیر تجاری مخابرات منطقه گلســتان بــا تاکید بر اهمیت توســعه خدمات 
ارتباطی و افزایش سهم بازار همراه اول گفت: برای دستیابی به بخش حداکثری 
بازار همراه اول ،  نیازمند تلاش همه جانبه و همکاری مســتمر تمامی کارکنان 
و کارشناســان هســتیم. وی همچنین به مــرور عملکرد گذشــته پرداخت و 
از کارشناســانی که در دوره های قبل نقش موثری در بهبــود خدمات و افزایش 
رضایت مشترکان داشــتند، تقدیر کرد. در ادامه این جلسه  به تبادل نظر درباره 
چالش ها و فرصت های پیش روی همراه اول درشهرســتان گمیشان پرداخته  و 

پیشنهادات موثر برای بهبود عملکرد و گسترش بازار ارائه شد.

 
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان :

ایجاد اشتغال مستقیم برای ۳۰۰ نفر در گرگان

گرگان-مهنازمحمدزمانی  فرمانده ســپاه گرگان گفت: در راســتای رفع 
محرومیت زدایی برای ۳00 نفر اشتغال ایجاد شد.

 سرهنگ پاســدار محمود علیخانی از اجرای طرح های محرومیت زدایی در این 
شهرســتان خبر داد و اظهار کرد: با همت گروه جهادی توانستیم 25 باب منزل 
مسکونی در شهرســتان گرگان به بهره برداری برســانیم و در اختیار افراد قرار 
دهیم.وی افزود: پروژه های دیگری هم چون مسکن در ایام دهه مبارک فجر در 
سطح شهرستان گرگان به بهره برداری خواهد رســید.فرمانده سپاه گرگان در 
بحث تسهیلات اقتصاد مقاومتی، گفت: سال گذشــته ۳00 نفر در کارگاه های 
خود اشتغالی زود بازده فعالیت داشتند. وی افزود: سپاه پاسداران و بسیج شعار 
هر خانه یک کارخانه و هر ایرانی یک تولید کننده را در دستور کار خود قرار داده 
اســت.علیخانی اظهار کرد: با تســهیلاتی که در اختیار متقاضیان قرار داده ایم 

توانستیم برای ۳00 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کنیم.
وی با اشــاره به اینکــه در مرحله اول بالغ بــر 45 میلیارد تومان تســهیلات به 
متقاضیان پرداخت شــد، افزود: اکنون مرحله دوم آن هم در حال انجام اســت.
فرمانده ســپاه گرگان گفت: طی برنامه ریزی های انجام شده قرار است در ۳2 
عرصه در بحث اشــتغال پایدار به افرادی که شــرایط عمومی و تخصصی جذب 

تحصیلات داشته باشند وام پرداخت شود

شهر

اصفهان-مریم مومنی  مدیر هماهنگی امور گازرســانی 
شرکت ملی گاز ایران پایداری جریان گاز مشترکین خانگی را 
اولویت اصلی شرکت ملی گاز ایران دانست. هوشنگ صیدالی 
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران در آیین 
تودیع و معارفه مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان با اعلام 
مطلب فوق اظهار داشت: در شرایط سرمای بی سابقه به ویژه 
در دی ماه و افزوده شــدن نزدیک به یک میلیون مشــترک 
جدید به مصرف کننــدگان گاز طبیعی و بــا توجه به وجود 
ناترازی ها و اهمیت آن موضوع در جلسات مسئولین کشوری 
مطرح و با همراهی و همگام شدن مســئولین، اولویت اصلی 
شــرکت ملی گاز ایران پایداری جریان گاز در بخش خانگی 
تعیین شد. صیدالی گفت: پویش دو درجه کمتر که با حمایت 
ریاست محترم جمهور آغاز گردید، کمک شایانی به پایداری 
جریان گاز کرد و پس از آن نیز همچنین ورود اســتانداران و 
معاونین در ســطح استان ها و اجرای دســتورالعمل ها تاثیر 

بسزایی داشت. وی همچنین به نقش ویژه آموزش و پرورش 
و صداوســیما در ترویــج فرهنگ مصرف ایمــن و بهینه گاز 
طبیعی اشاره کرد و افزود: جشــنواره همیار گاز که در سراسر 
کشور راه اندازی شده است نقش بســزایی در ترویج فرهنگ 
مصرف ایمن و بهینه گاز طبیعی دارد و از همکاری این دو نهاد 
تاثیرگذار تشــکر و قدردانی می نمایم. مدیر امور هماهنگی 
گازرسانی بیان داشت: بایستی دست به دست یکدیگر داد تا 
ان شاءالله در زمستان سال آینده حداقل 10 درصد از سبد گاز 
کشور که در حدود ۷5 درصد سبد گاز را تشکیل می دهد را از 
این ظرفیت خارج کنیم و به ســمت انرژی های تجدیدپذیر 
حرکت کنیــم. ابراهیم محســنی در آیین تکریــم و معارفه 
مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان گفت: شرکت ملی گاز 
با توزیع روزانه بیش از ۸50 میلیــون مترمکعب گاز طبیعی 
وظایف خود را به نحو احسنت انجام داده است و این عدد نشان 
از عزم راســخ صنعت گاز در تأمین پایدار جریان گاز در کشور 

است و به واسطه تدابیر صورت گرفته در جایگاه بسیار خوبی 
است. وی افزود: با مشــارکت  و همدلی ها در تمامی سطوح از 
مردم تا مسئولین به نتایج بسیار خوبی دست خواهیم یافت و 
این رمز موفقیت سازمان است. ابراهیم محسنی بیان داشت: 
در راســتای کاهش ناترازی ها باید از انرژی های تجدیدپذیر 
استفاده شود و در این بخش سرمایه گذاری های بخش دولتی 
و خصوصی لازم و ضروری اســت. وی به انجام منظم نشــت 
یابی و رفع نشــت به منظور هدر رفت گاز اشــاره کرد و افزود: 
نزدیک به 40 میلیون متر شبکه در سطح استان اصفهان اجرا 
گردیده و باید این مهم مورد توجه جدی قرار گیرد. محسنی 
به مبحث مجوز تأسیس گلخانه ها براساس اقلیم نیز اشاره کرد 
که باید مورد توجه ویژه قرار گیرد که در مســئله ناترازی گاز 
و آب تاثیر بســزایی دارد. وی افزود: سرمایه گذاری در بخش 
نیروگاه های با بازدهی پایین باید در دستور کار قرار گیرد و این 
گونه نیروگاه ها باید به نیروگاه ســیکل ترکیبی تبدیل شوند 

و با کاهش ســهم گاز در سبد انرژی کشــور وابستگی به این 
نعمت خدادادی کم شود. محسنی ســرمایه گذاری در تولید 
تجهیزات برقی و گازی با راندمان بالا را از مواردی دانست که 
می تواند تاثیر بســزایی در کاهش ناترازی برق و گاز داشــته 

باشد.

اصفهان
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران:

پایداری جریان گاز مشترکین خانگی اولویت اصلی شرکت ملی گاز ایران است

اهواز-محمدمجدم  مدیرعامل نفت و گاز اروندان گفت: 
در نمایشگاه امسال از ســه تجهیز ساخت شرکت های دانش 
بنیان رونمایی کرده ایم که دو دســتگاه ساخت شرکت های 
دانش بنیان خوزستانی بوده و یکی از دستگاه ها اتولید بار اول 
است. عبدالله عذاری اهوازی در حاشیه پانزدهمین نمایشگاه 
تخصصی ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان در نشست 
خبری، ماموریت اصلی شــرکت نفت و گاز اروندان براساس 
سیاست های وزارت نفت را تولید نفت خواند و گفت: بر اساس 
برنامه ریزی های انجام شده قصد داریم چاه به چاه پیش رویم 
و شرکت در کشــور حدود 11۳ دکل دارد.  مدیرعامل نفت و 
گاز اروندان بیان کرد: مناطق آزادگان شمالی، آزادگان جنوبی 
و دارخوین در حوزه این شــرکت برای تولید نفت قرار دارند. 
وی افزود: برای تولید چاه های ســنگین مثل مخزن سروک 
با ظرفیت 500 بشکه کلی هزینه می شــود لذا هرچه تعداد 
این چاه ها بیشتر شود دردســر عملیات نیز بیشتر می شود.  
مدیرعامل نفت و گاز اروندان نگهداشــت تولید را مساله ای 
با اهمیت اعلام و عنوان کرد: هر مخزن به صورت متوســط در 
ســال پنج درصد کاهش تولید دارد که بایــد جلو این کاهش 
را گرفت.  عذاری اهوازی گفت: بــا توجه به کمبود دکل، مواد 

و کویل تیوبینگ،نگهداشت کاری سخت است اما با اقدامات 
ابتکاری نه تنها تولید را حفظ کرده ایم بلکه افزایش تولید هم 
داشته ایم. وی با اشاره به موضوع توســعه گفت: باید علاوه بر 
نگهداشت، تولید را افزایش داد که این نیاز به چاه جدید و هر 
چاه نیاز به دکل جدید دارد.  مدیرعامــل نفت و گاز اروندان با 
بیان اینکه با وجود مشکلات اما موفق عمل می کنیم، تصریح 
کرد: در دولت جدید وعده داده شده که تولید 400 هزار بشکه 
ای داشته باشیم لذا در این خصوص در شرکت کمیته تشکیل 
داده و چاه به چاه برنامه ریزی کرده ایم.  عذاری اهوازی ادامه 
داد: ابتدای ســال جاری تعهــد میــدان آزادگان جنوبی در 
خصوص افزایش تولید 124 هزار بشکه بوده و در حال حاضر 
به صورت متوســط 150 هزار بشــکه در روز تولید داریم.در 
آزادگان شمالی نیز به طور متوسط ۶1 هزار بشکه در روز و در 
میدان دارخوین نیز 100 هزار بشکه تولید می شود اما به این 
میزان هم راضی نیستیم. وی گفت: حدود 20 چاه دیگر داربم 
که اگر با کمک شرکت مهندسی توسعه نفت وارد مدار شوند 

میزان تولید افزایش بسیار خواهد داشت. 
مدیرعامل نفت و گاز اروندان با بیان اینکه تعمیر چاه، احداث 
خطوط لوله جدید، تعمیرات خطــوط لوله قدیمی، ابتکارات 

جدید در گســلیفت به جای پممپ درون چاهــی و اقدامات 
فراورشی سبب شد تولید بیشــتری از چاه ها داشته باشیم، 
افزود: اکنون روزانه یکی از چاه ها ۶0 هزار بشکه فراورش می 
کنیم در حالی که ظرفیت آن 50 هزار بشــکه اســت لذا این 

نشان از خلاقیت و تحول در اروندان است. 
افزایش 4 درصدی حضور دانش بنیان ها در نمایشگاه نسبت 

به سال گذشته
عذاری اهوازی بــه برگــزاری پانزدهمین دوره نمایشــگاه 
تخصصی صنعت نفت اشــاره و عنوان کرد: در این نمایشگاه 
شرکت های سازنده حضور دارند، ســاخته ها و خدمات فنی 
خود را ارایه می دهند. نسبت به ســال گذشته حضور دانش 
بنیان ها حدود 4 درصد و یک درصد سازنده های های داخل 

افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه نسبت به دانش بنیان ها و سازندگان داخلی 
اهتمام بیشتری داریم، تصریح کرد: شرکت اروندان ۸۷ درصد 
خربدهایش از سازندگان داخلی اســت و عمده ترین کالای 
خارجی که خریداری می شــود ابزار دقیق اســت که تامین 

کننده های آن نیز در درون کشور هستند..
 به گفتــه مدیرعامل نفت و گاز ارونــدان، اتفاقات اخیر لبنان 

توجه بر سیستم های ابزار دقیق را بیشتر کرده است. 
عذاری اهوازی گفت: تا جایی که مقدور بوده از شــرکت های 
دانش بنیان حمایت داشــته و به آن ها فرصت تست دستگاه 
هایشان را داده ایم. وی با بیان اینکه در نمایشگاه امسال از سه 
تجهیز ساخت شرکت های دانش بنیان رونمایی شد، تصریح 
کرد: دو دستگاه ساخت شرکت های دانش بنیان خوزستانی 
بوده که یکی از دستگاه تولید بار اول است که آن را تست کرده 

ایم و نتیجه خوبی داشته است .

خوزستان
در پانزدهمین نمایشگاه صنعت نفت انجام شد؛

وندان ونمایی از 3 تجهیز ساخت دانش بنیان توسط نفت و گاز ار ر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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با رویکرد امید آفرینی با محوریت جامعه کار و تولید؛

برنامه های دهه فجر استان کرمانشاه  اعلام شد

کرمانشاه -حسنا فخارزاده   سرپرســت اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشاه در نخستین جلسه کمیته 
کارگری و کارفرمایی ســتاد بزرگداشت دهه فجر، گفت: رویکرد 
برنامه های گرامیداشــت دهه فجر انقلاب اســلامی در استان 
کرمانشــاه امیدآفرینی و افزایش نشــاط اجتماعی با محوریت 

جامعه کار و تولید است. »حســن جلیلیان نسب« در نخستین 
نشست تبیین برنامه های کمیته کارگری و کارفرمایی ستاد دهه 
فجر انقلاب اسلامی در استان کرمانشاه با اشــاره به برنامه های 
این کمیته اظهار داشــت: برنامه های دهه فجر انقلاب اسلامی 
در استان با حضور شــرکای اجتماعی جامعه کار و تولید و تعاون 
با محوریت امیدآفرینی در ایام الله دهه فجر شــکل  گرفته است. 
وی با بیان اینکه کارگــران و کارفرمایان نقش مهمی در پیروزی 
انقلاب اسلامی داشــته اند، افزود: جامعه کارگری ستون فقرات 
تولید هســتند و مهم ترین اثر را در رشد تولید دارند و هر خدمتی 
برای این عزیزان وظیفه ماســت. حســن جلیلیان نسب با بیان 
اینکه سیاســت های گرامیداشــت دهه فجر، اجرای برنامه های 
نشــاط آفرین در مجموعه های کارگری و تولیدی استان است، 
ادامه داد: در اجرای برنامه های گرامیداشت دهه فجر، مشارکت 
حداکثری تشکل ها و نهادهای مردمی در راستای سیاست های 

مردمی سازی برنامه ها مورد انتظار است. رئیس کمیته کارگری 
و کارفرمایی ستاد گرامیداشــت دهه فجر انقلاب اسلامی استان 
کرمانشاه، کمک به افزایش مشارکت پرشور در انتخابات را از دیگر 
راهبردهای برنامه های این دهه عنوان کرد و افزود: اراده مردمی 
در چهار دهه گذشته محور پیشــرفت نظام اسلامی بوده است. 
حجت الاسلام والمســلمین امین اله سلیمانی معاون اجتماعی 
و فرهنگی اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشاه 
نیز در این نشســت ضمن اعلام برنامه های کمیتــه کارگری و 
کارفرمایی ستاد بزرگداشــت دهه فجر در اســتان اظهار نمود: 
راه اندازی میزهای خدمت در مصلای نماز جمعه مرکز اســتان و 
شهرستان های تابعه، برگزاری مجموعه مســابقات فرهنگی و 
ورزشــی در حوزه جامعه کارگری، دیدار با خانواده های شهدای 
کارگر، دیدار منتخبین جامعه کارگــری و کارفرمایی با نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه در مرکز اســتان و شهرســتان های تابعه، 

برگزاری جشن بزرگ کارگری با محوریت تشکل های کارگری 
و کارفرمایی در ســطح کارخانجات و واحد های تولیدی و افتتاح 
مجموعه های مختلف در حوزه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در اســتان را از برنامه های کمیته کارگــری و کارفرمایی در دهه 
فجر 1402 اســتان اعلام کرد. وی در ادامه به حضور حداکثری 
و پر شــور جامعه کار و تلاش و تعاون اســتان در راهپیمایی یوم 
الله 22 بهمــن تاکید کرد و گفت: با هماهنگی مســئولین روابط 
عمومی دستگاه های تابعه و تشــکل های کارگری و کارفرمایی 
به صورت هماهنگ و تجمیعــی در راهپیمایی یوم الله 22 بهمن 
حضور حداکثری خواهیم داشت. هریک از مدیران و نمایندگان 
دســتگاه های اجرایی عضــو کمیته و نمایندگان تشــکل های 
کارگری و کارفرمایی و تعاونی و بســیج کارگری و کارخانجات و 
بسیج کارمندی ضمن اعلام برنامه های حوزه کاری خود، نظرات 

خود را در خصوص برنامه های کمیته را اعلام نمودند.

رئیس بازرسی فنی شرکت پالایش گازاستان اعلام کرد : 

بازرسی فنی بیش از ۱۰ هزار عدد کالا در پالایشگاه گاز ایلام

ایلام-محمدرضا فرجی  رئیس بازرســی فنی شــرکت 
پالایش گاز ایلام گفت: در ۹ ماهه اول ســال جــاری در حوزه 
بازرسی کالا، در  قالب 10۹ درخواست از 10 هزار و 55 عدد کالا، 

بازرســی به عمل آمد و فعالیت های مرتبط با 10 پروژه ساخت 
پیگیری شــد. به گزارش روابط عمومی، "بهــزاد کیان مهر" با 
اشاره به اینکه در این مدت در بخش های مختلف بازرسی فنی 
۹ هزارو ۳۶0  نفرســاعت کار انجام شد، افزود: در حوزه مکانیک 
از ۷2 تجهیز ثابت، ۳۸۳ مرتبه بازرسی به عمل آمد و درخواست 

های تعمیراتی نیز صادر شد. 
وی اظهار داشــت: نظارت بر تعمیرات اساسی 4 مخزن ذخیره، 
2۳ مخزن تحت فشــار، 4 بــرج ، 12 کولر هوایــی، 11 مبدل 
حرارتی، 5 فیلتر، 2 بویلر، 2 کوره، 2 راکتور، 2 دودکش،2 فلر و 
۳ عدد برنر از اقدامات مهم این مجموعه در طول ۹ ماهه نخست 

امسال بوده است. 
رئیس بازرسی فنی شــرکت پالایش گاز ایلام با بیان این که بر 
1۸ مورد تست نشتی و فشار نظارت صورت گرفته است، تصریح 
کرد: بازرسی و تســت عملکردی 15۷ عدد تجهیزات بالابری و 

صدور گواهینامه و همچنین بازرســی از تست و کالیبراسیون 
140 عدد شــیر اطمینان از دیگر فعالیت های این واحد در این 

مدت بوده است. 
کیان مهر با اشــاره به این که در حوزه بازرســی جوش و آزمون 
های غیرمخرب از بدنه ۳5 تجهیز ثابــت و بیش از 4 هزارو ۸00 
نقطه از خطوط ضخامت ســنجی به عمل آمــد و اقدامات لازم 
انجام شد،گفت: تست تایید صلاحیت 12 نفر جوشکار، تفسیر 
2 هزارو 25۶ اینچ رادیوگرافــی، 15 مورد تعیین متریال، 4۳1 
اینچ آزمون مایع نافذ انجام و همچنین بر اجرای فیتاپ 40 متر 
-TK طول تســمه و در حدود 1۳۶ متر طول جوشکاری مخزن
 2120-V ۳۸10 و نیز 12 متر طول فیتاپ و جوشکاری داخلB

بازرسی بعمل آمد.  
وی اظهار داشت: افزون بر این، ۶2 اینچ قطر فیتاپ و جوشکاری 
نازل های تجهیــزات، 2 هزارو 1۳1 اینچ فیتاپ و جوشــکاری 

خطوط لوله کشــی و یک هزار و 251 اینچ تنش زدایی تحویل 
گرفته شد.  

رئیس بازرسی فنی شــرکت پالایش گاز ایلام اظهار داشت: در 
بخش خوردگی بازرســی و صدور دستورالعمل تعمیراتی برای 
مشــکلات خوردگی واحدهای فرایندی انجام شد و همچنین 
از 500 متــر مربع رنگ آمیزی ســطح خارجی خطــوط و نیز 
سندبلاســت و رنگ آمیزی ۷ تجهیز ثابت بازرسی بعمل آمد. 
ضمنا 1۸ عدد کوپن خوردگــی تعویض و مــورد ارزیابی قرار 
گرفت، کیان مهر با بیان اینکه بازرسی دوره ای برق و ابزار دقیق 
در تعمیرات اساســی مطابق برنامه ریزی صورت گرفت و 12۹ 
عدد ترموول مورد آزمون واقع شــد،تصریح کرد: واحد بازرسی 
فنی در راستای نقشه اســتراتژی پالایشــگاه و برطبق برنامه 
ریزی های از پیش انجام شده در تلاش اســت تا از تولید پایدار 

پشتیبانی به عمل آورد.

دو شنبه      اول  بهمن ۱403    شماره ۱786



از سوی سید امین جوادی مدیر عامل موسسه اعتباری ملل عنوان شد

با همت و تلاش، کارنامه درخشانی را در ویترین نگاه مردم بگذاریم

بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ثبت اطلاعات در سامانه املاک و اسکان برای 
دریافت دسته چک الزامی است

براســاس اعلام بانک مرکزی، از اول بهمن ماه سال جاری دسته چک 
جدید صرفا برای متقاضیانی صادر می شود که کدپستی و کدملی آنها با 

اطلاعات مندرج در سامانه ملی املاک و اسکان مطابقت داشته باشد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، بنابر اعلام معاونت نظام های 
پرداخــت و فناوری های نوین بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، 
امکان صدور دسته چک از ابتدای بهمن ماه سال جاری منوط به تطابق 
کدپستی و کد ملی مشتریان شبکه بانکی با اطلاعات مندرج در سامانه 
ملی املاک و اسکان اســت و این تغییرات باهدف شــفافیت بیشتر در 
فرایندهای بانکی و تطبیق اطلاعات مشــتریان با قوانین موجود انجام 

می شود.
مشتریان محترم بانک سپه اطلاعات خود را در ســامانه ملی املاک و 
اسکان به نشــانی www.amlak.mrud.ir بررسی و در صورت لزوم، 
اصلاح کنند تا از بروز هرگونه اختلال در خدمات بانکی پیشگیری شود.

واریز سود ارزی مرحله نخست اوراق بیدبلند 
خلیج فارس به حساب دارندگان اوراق مرابحه 

ارزی بانک ملت
ســود ارزی مرحله نخســت اوراق مرابحه ارزی شــرکت پالایش گاز 
بیدبلند خلیج فــارس صادره از ســوی بانک ملت، در موعــد مقرر به 

حساب دارندگان این اوراق واریز شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملت، ســود ارزی این اوراق با نرخ سود 
سالیانه ۶ درصد، در تاریخ ۲۰ دی ماه ۱۴۰۳ از طریق این بانک به عنوان 

بانک عامل، به حساب دارندگان این اوراق واریز شد.
بر اساس این گزارش، اوراق مرابحه ارزی شــرکت پالایش گاز بیدبلند 
خلیج فارس بــا عاملیت، ضمانــت و تعهد پذیره نویســی بانک ملت و 

مشاوره شرکت تامین سرمایه بانک ملت منتشر شده است.

بانک دی، پیشتاز در وصول مطالبات
داده های موجود نشــان می دهد بانــک دی در زمینه وصول مطالبات 

غیر جاری، از بانک های پیشتاز در کشور است.
به گزارش روابــط عمومی بانک دی، »مطالبــات غیرجاری« از چالش 
های اساســی نظام بانکی اســت، به گونه ای که بانک مرکزی و وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، برای حل ایــن چالش به طور جدی وارد میدان 
شده اند.نگاهی به عملکرد نظام بانکی نشــان می دهد که برخی بانک 
ها با شدت بیشــتری به دنبال وصول مطالبات خود هستند، چرا که به 
جریان افتادن نقدینگی حاصل از این اقدام، نه تنها قدرت تســهیلات 
دهی و عملیات بانکی را افزایش می دهد، بلکه شــاخص های کلیدی 
بانکداری بیش از پیش تقویت شــده و در نتیجه به اصلاح قیمت تمام 
شده پول ، افزایش نسبت کفایت سرمایه و کاهش نسبت مطالبات غیر 
جاری خواهــد انجامید.بانک دی نیز در چند ماهــه اخیر یکی از بانک 
های پیشــتاز در وصول مطالبات و کاهش مطالبــات غیرجاری بوده 
اســت. در تازه ترین اقدامات ، با پیگیری های حقوقی و قضایی به عمل 
آمده مبلغی به ارزش تقریبی ۷ هزار و ۵۹۳ میلیارد ریال از دارایی های 
مجموعه بانک دی به این بانک بازگشــت داده شد، به طوری که میزان 
مطالبات غیرجاری که یکی از مهم ترین شاخص های سنجش سلامت 
مالی بانک ها محســوب می شــود در بانک دی با کاهش ۱۹ درصدی 
همراه گردیده اســت .بانک دی در تلاش اســت با اقدامــات حقوقی و 
قضایی در کنار روش هــای معمول بانکی، بخش دیگــری از مطالبات 
غیرجاری خود را تا پایان ســال جاری وصول کند و رعایت حداکثری 
قانون و مقررات برای پرداخت تسهیلات و جلوگیری از ایجاد مطالبات 

غیرجاری جدید در دستور کار بانک دی قرار دارد.

معاون انتقال و تجارت خارجی توانیر:
وگاه تجدیدپذیر  ع رمزارز مجاز که نیر مزار

احداث کنند، برق دائمی دریافت می کنند
 معاون انتقال و تجارت خارجی شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق )توانیر ( گفت: اســتخراج کنندگان قانونی رمزارز که اقدام 
به احداث نیــروگاه تجدیدپذیر کنند، از تامین بــرق دائمی برخوردار 

می شوند.
 

محمد اله داد با اشاره به ســازوکارهای قانونی برای استخراج رمزارز در 
کشور افزود: تعداد قابل توجهی مجوز برای استخراج قانونی رمزارز در 
کشور صادر شده اســت و در حال حاضر مشغول فعالیت هستند، اما در 
روزهایی از ســال که محدودیت تامین انرژی داریم، اولویت با صنایعی 
است که ایجاد اشــتغال بیشــتری دارند و کالا و خدمات ضروری ارائه 
می کنند. بنابراین این اســتخراج کنندگان در ماه های گرم و سرد سال 

تامین برق نخواهند شد.
وی ادامه داد: به تازگی دســتورالعملی از ســوی وزیر نیرو در خصوص 
تامین برق مزارع استخراج رمزارز با استفاده از نیروگاه های تجدیدپذیر 
ابلاغ شــده اســت که این امکان را فراهم می کند تا برق این مزارع در 
همه طول ســال بدون قطعی تامین شــود.اله داد خاطرنشــان کرد: 
نیروگاه های حرارتی ما در همه طول ســال و در ۲۴ ســاعت شبانه روز 
تولید برق دارند اما نیــروگاه های تجدیدپذیر از جملــه نیروگاه های 
خورشیدی در برخی از ساعات روز امکان تولید برق ندارند. بنابراین اگر 
مزارع استخراج رمزارز اقدام به راه اندازی نیروگاه تجدیدپذیر کنند، این 
امکان را خواهند یافت که براساس ضریب تولید نیروگاه تجدیدپذیر، از 
برق دائم برخوردار شــوند.معاون انتقال و تجارت خارجی توانیر گفت: 
به عنوان مثال اگــر مزرعه ای اقدام به احداث نیروگاه خورشــیدی ۱۰ 
مگاواتی کنــد، می تواند معادل ۲ مگاوات برق دائمی در همه ســاعات 
شبانه روز دریافت کند.وی درباره استخراج کنندگان غیرمجاز رمزارز 
ادامه داد: اگر کسی اقدام به اســتخراج غیرقانونی رمزارز کند، با کنترل 
میزان برق مصرفی و نیز گزارش های مردمی هــم وطنانمان از طریق 
سامانه ۳۰۰۰۵۱۲۱ شناسایی خواهد شــد و بعد از شناسایی با جرایم 
خاصی که در نظر گرفته شــده، اعمــال قانون می شــود.اله داد افزود: 
به تازگی اجازه داده شــده که اگر کســی در خارج از محل های تعیین 
شــده اقدام به نصب ماینر و اســتخراج غیرقانونی رمزارز کرد، علاوه بر 
جرایم قبلی، انشــعاب برق آن نیز به طور دایم برچیده شود و واگذاری 
انشعاب جدید هم منوط به شرایطی خواهد بود.معاون انتقال و تجارت 
خارجی توانیر اضافه کــرد: در چند ماه اخیر بیــش از ۴۰ میلیارد ریال 
پاداش به هموطنانی که با گزارشــهای خود زمینه شناســایی و جمع 

آوری ماینرهای غیرمجاز را فراهم کرده اند، پرداخت شده است.

شعبه

و نیر

خریدار  توجه به موضــوع احترام میان 
همکاران به عنــوان اعضای یــک خانواده 
باعث میشــود تا بهتــر همــکاری کنند و 

احساس حمایت متقابل داشته باشند.
این مطلب از سوی سید امین جوادی مدیر 
عامل موسسه اعتباری ملل در جلسه ای که 
با حضور کارکنان این موسســه به مناسبت 
سالروز ولادت حضرت امیر المومنین علی 
)ع( و گرامیداشــت روز مرد برگزار گردید 

عنوان شد.
ایشان در ابتدا با اشاره به حدیثی از پیشوای 
شــیعیان گفت امام علی )ع( به مالک اشتر 
فرمودند: از جمله خدمت رســانی تو ، این 
اســت که نیازهای مردم را هنگامی که به تو 
مراجعه میکنند برآورده ســازی ، برطرف 
کردن نیازهای مردم پایدار نیســت؛ مگر به 
سه چیز الف(کوچک شمردن خدمت تا خدا 
آن را بزرگ نماید؛ ب( پنهان داشــتن آن تا 
خدا آن را آشکار کند؛ ج( شتاب در برآوردن 
نیازهای مردمیآقای جوادی در ادامه گفت: 
این موسســه با بهره گیــری از زیربنای به 
روز و تیمی متخصص، مصمم اســت تا در 
مســیر جلب رضایت عمومی مردم، همواره 
امنیت و شــفافیت را در اولویت نخست قرار 
دهد و همچنین با ارائه تسهیلات متنوع تر 
و پشــتیبانی قوی تر از نیازهای مشتریان، 
نقش موثرتری در رشــد اقتصادی ایفا کند. 
این مهم، حاصل تــلاش کارکنان صدیق و 
همراهی مشتریان وفادار، با خانواده بزرگ 

موسسه اعتباری ملل می باشد.
مدیر عامل موسســه اعتباری ملــل ، با این 
شــعار که )با موسســه اعتباری ملل آینده 
ای روشــن و مطمئن در امور مالی در انتظار 
شماســت( گفت: در تمامی ابعــاد، از رفتار 
فردی و تیمی گرفته تا نحــوه ارائه خدمات 
و محصولات، باید همواره موضوع مشــتری 
مداری، مورد توجه قــرار گیرد هر یک از ما، 
مســئول ایجاد تجربه ای مثبت و ارزشمند 
برای مشتریان هســتیم .این مسئولیت نه 
تنها ســبب موفقیت موسسه ،بلکه به ایجاد 
رابطه ای پایــدار و قابل اعتمــاد میان ما و 

مشتریان کمک خواهد کرد.
آقای جــوادی افزود: در موسســه اعتباری 
ملل ،رکن اصلی تمامی تصمیمات و برنامه 
ریزی ها، رضایت مشتریان است. موسسه بر 
این باور اســت که رضایت و اعتماد مشتری 
،مهمتریــن اولویت اســت. هدف مــا ارائه 

بهترین خدمات مالی و بانکی با کیفیت بالا 
و بر اساس اســتانداردهای جهانی است تا از 
این طریق بتوانیم به رشد و توسعه اقتصادی 
کمک کنیم. تک تک اعضــای این خانواده، 
باید تلاش کنند تا با بهبود مســتمر کیفیت 
خدمات و همچنین اســتفاده از فناوریهای 
نوین، اطمینان حاصل کنیم که موسســه 
اعتبــاری ملل، همــواره انتخاب نخســت 

مشتریان است.
حجت الاســلام والمســلمین جوادی ، با 
اشــاره به اینکه، آینده بانکداری هوشمند 
با متابانــک ؛ مســیری نوین از مؤسســه 
اعتباری ملل اســت ، افزود: این مؤسسه، با 
معرفی متابانــک گامی فراتــر از بانکداری 
سنتی برداشــته و دریچه ای تازه به دنیای 
بانکداری دیجیتال گشــوده است. از طریق 
متابانک، تمامی خدمات بانکی مشــتریان 
تنها با چند لمس ســاده روی تلفن همراه یا 
کامپیوتر ،بدون نیاز بــه صف های طولانی، 
کاغذ بازیهای پیچیــده یا مراجعه حضوری 
انجام می شود. این تصویر دیگر رؤیا نیست؛ 
بلکه با ظهور سامانه های هوشمند بانکی به 

واقعیت پیوسته است .
آقای جوادی یادآور شــد: موسسه اعتباری 
ملــل ،در بحــث بانکــداری الکترونیک و 
دیجیتال با راه اندازی نرم افزار قام به عنوان 
اولین نــرم افزار پرداخــت مبتنی بر هوش 

مصنوعی در ایران، توانســته است ، بخش 
اعظمی از نیازهای مشتریان را با استفاده از 
این خدمات در کمترین مدت و سهل ترین 
شــرایط تأمین کند. بانکداری هوشــمند 
پاسخی به نیازهای دنیای مدرن است. این 
رویکرد نه تنها باعث تسهیل خدمات بانکی 
میشــود بلکه به مردم این امکان را می دهد 
که با صرفه جویــی در زمان و هزینه، تمرکز 
بیشــتری روی اولویتهــای زندگــی خود 
داشته باشند. ســامانه های هوشمند مانند 
متابانک با اســتفاده از فناوریهایی همچون 
هــوش مصنوعــی و داده کاوی، خدمات 
بانکی را شخصی ســازی کرده و تجربه ای 

منحصر به فرد برای کاربران فراهم میکنند.
حجت الاسلام والمسلمین جوادی با تاکید 
، به اینکه موسسه اعتباری ملل مردم داری 
را به عنوان یکی از ارزشــهای محوری خود 
تعریف کرده است خاطرنشان کرد: موسسه 
اعتبــاری ملل با ارائه تســهیلات متنوع در 
تلاش اســت تا نیازهای مالی مشــتریان را 
به شــکلی بهینه و کارآمد پاســخ دهد. این 
موسسه علاوه بر خدمات بانکی به تعهدات 
اجتماعی و اقتصادی خود نیز توجه ویژه ای 
دارد و در راســتای ارتقای کیفیت زندگی 

مردم ،برنامه های متعددی را اجرا می کند .
آقای جوادی افزود: موسســه اعتباری ملل 
با این رویکرد نــه تنها به عنــوان یک نهاد 

مالی، بلکه به عنوان یک همراه مســئول و 
متعهد، در کنار مردم حضور دارد در جهت 
تحقق این هــدف تســهیلاتی در قالبهای 
طرح الماس ملل، یاقــوت و نیکان ملل ویژه 
اشخاص حقیقی و حقوقی خدمات ویژه ای 
می باشــد که برای متقاضیان در نظر گرفته 
شــده است.ایشان موسســه اعتباری ملل 
را به عنوان یکی از نهادهای بانکی کشــور با 
ســالها تجربه و ارائه خدمات متنوع دانست 
و گفت: این موسســه با تکیه بر ارزشــهای 
بنیادین مانند شــفافیت، اعتماد و مشتری 
مداری همواره در تلاش اســت تا خدماتی 
متمایز و متناســب با نیازهای جامعه ارائه 
دهد. موسســه ملل با بهره گیری از نیروی 
انسانی متخصص و زیر ساختهای پیشرفته 
به عنوان یکی از موسســات پیشرو در حوزه 

خدمات مالی شناخته میشود .
مدیر عامل موسســه اعتباری ملل توجه و 
حساسیت حاکمیت نسبت به نظام بانکی را 
ضروری دانســت و گفت: باید با تمام وجود، 
برای اجرای قانــون و پیاده کــردن نظم و 
انضباط آمادگی داشــته باشیم و به قوانینی 
که ابلاغ می شــود را به خوبــی عمل کنیم 
باید با قانون مداری، در اجرای آن ســرآمد 
باشــیم در نظام مقدس جمهوری اسلامی 
احترام به قانون، احترام به شــرع محسوب 
میشــود از این رو ضرورت دارد تا با رعایت 

دقیق مصوبات مجلس شــورای اسلامی و 
دستورالعمل ها و بخشــنامه های ابلاغی از 
سوی بانک مرکزی به پیشرفت کشور کمک 
کنیم چراکــه اعتقاد داریم عمــل به قانون 
موفقیت را به دنبال خواهد داشــت. بدون 
شک عمل و پایبندی به قوانین جدید بانک 
مرکزی را ضروری میدانیــم و انتظار داریم 
که واحدهای مســوول در موسسه قوانین 
ابلاغی را به دقت بررســی و پیاده ســازی 
کنند.آقای جوادی با اشاره به اینکه گسترده 
کردن ســفره ملل میتواند برای مشتریان، 
ســهامداران، همکاران و کشور مفید باشد. 
گفت با همت ، تلاش مضاعف و دلســوزی 
افزون تر خود را به برنامه ها و هدفها نزدیک 
تر کنیم و کارنامه درخشــانی را در ویترین 
نگاه مردم شــاهد باشیم.ایشــان احترام به 
مردم را ضروری دانســت و گفــت: رعایت 
آداب اخلاقی و انســانی و نیز اهمیت دادن 
به نظم و انضباط و در نظر داشتن آراستگی 
فردی و نظافت محیط کار ، از ابزارهای جلب 
رضایت مشتریان به حساب می آید که باید 

به آنها توجه داشته باشیم.
مدیر عامل موسسه اعتباری ملل با یادآوری 
اینکه دســتیابی بــه این جایــگاه با لطف 
خداوند و همراهی، دلســوزی و تلاش تک 
تک عزیزان همکار این موسسه مردمی بوده 
است گفت: در ماه های پایانی سال ۱۴۰۳، 
فرصت مناســبی اســت تا بتوانیم فراتر از 

برنامه های تعیین شده حرکت نماییم.
آقای جوادی در پایان با اشــاره به فرمایش 
مقام معظم رهبری در خصوص بنگاه داری 
بانک ها اظهار داشــت: این موسسه در سال 
گذشــته بخشــی از دارایی های خود را به 
فروش رســاند و در نظر است با هدف اصلاح 
ساختار مالی تا پایان سال جاری نیز دارایی 
ها و اموال مازاد بیشتری را به فروش رساند 
که این امر باعث بهبــود نقدینگی و افزایش 
توان برای تســهیلات به مردم خواهد بود. 
امیدواریــم که بــا همت مضاعــف اعضای 
خانواده ســخت کوش ملل بتوانیم برتری 
و موفقیــت را ویتریــن موسســه اعتباری 
ملل کنیم. نقش تک تک مــا در هر منصب 
و جایگاهــی که هســتیم، کلیــدی و مهم 
اســت و با بهره گیری از این فرصت ، نسبت 
به مشــارکت در خصوص فروش داراییهای 
مازاد تلاش کنیم کــه با این امــر اتفاقات 

خوبی را در آینده شاهد خواهیم بود.

خریدار   مدیر اکتشــاف شرکت ملی نفت 
ایران با بیــان اینکه این مدیریت از ســال 
۱۳۹۸ تاکنون هیچ گونــه فعالیت حفاری 
اکتشــافی در دریا نداشته اســت، گفت: با 

امضــای قراردادهــای تامیــن دکل برای 
نخســتین بار در دولت چهاردهم و پس از 
پنج ســال وقفه، فعالیت های اکتشافی در 

بخش دریا آغاز می شود.

 ســید محی الدین جعفری در آیین امضای 
تفاهم نامه همکاری مشــترک اکتشافی با 
شــرکت نفت فلات قاره ایران و دو قرارداد 
تامین دکل حفــاری خشــکی و دریایی با 
شرکت حفاری شــمال با اشــاره به اینکه 
گســتره فعالیت مدیریت اکتشاف شرکت 
ملی نفت ایران به اندازه گستره جغرافیایی 
کشور اســت، خاطرنشــان کرد: در انجام 
مطالعــات زمین شناســی، ژئوفیزیــک و 
حفاری از گذشته به دلیل محدودیت هایی 
که در تأمین دکل وجود داشت، تمرکز این 

مدیریت بر بخش خشکی بود.
وی با بیــان اینکــه از برنامه دوم توســعه 
تاکنــون میانگین دکل حفــاری مدیریت 
اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران ۶ دکل 
در ســال اســت، افزود: امروز با مساعدت 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران مقرر 
اســت این تعداد تا ســال آینده بــه مقدار 
چشــمگیری افزایش یابد.مدیر اکتشــاف 

شــرکت ملی نفت ایــران بــه تفاهم نامه 
همــکاری با شــرکت نفــت فــلات قاره 
ایران اشــاره کرد و ادامــه داد: در قالب این 
تفاهم نامه و بــا توجه به زیرســاخت های 
موجود، فعالیت های اکتشافی مشترکی را با 
این شرکت انجام خواهیم داد که لرزه نگاری 
میدان نصــرت یکــی از ایــن پروژه های 
مشــترک اســت.جعفری با بیان اینکه از 
ظرفیت  شــرکت های تابعه شــرکت ملی 
نفت ایران برای توسعه اکتشــاف استفاده 
خواهیم کرد، گفت: تلاش می شــود تعداد 
دکل های حفاری مدیریت اکتشاف شرکت 
ملی نفت ایران را به ۱۲ دکل حفاری افزایش 
داده و با افزایش دکل ها ســرعت کشف در 
بخش دریا و خشــکی ۲ برابر و زمان کشف 
میدان هــای جدیــد کوتاه تــر می شــود.
وی با اشــاره بــه اینکه شــرکت هلدینگ 
انرژی ســینا به زودی کار خود را در بخش 
حفاری اکتشــافی دریا در خلیج فارس آغاز 

می کند، گفت: با توجه بــه توانایی هایی که 
این هلدینگ در بخش مالــی، تجهیزاتی و 
نیــروی انســانی دارد، امیدواریم در بخش 
ژئوفیزیــک هــم ورود کند و بــا همکاری 
یکدیگر بتوانیم به موفقیت های بیشــتری 
در این حوزه دســت یابیم.بر اســاس این 
گزارش، مدیریت اکتشــاف شــرکت ملی 
نفت ایــران تفاهم نامه همکاری مشــترک 
عملیات اکتشــافی با شــرکت نفت فلات 
قاره ایران امضا کرد. این تفاهم نامه با هدف 
انجام فعالیت های مشترک اکتشافی مانند 
حفاری، لرزه نگاری و ژئوفیزیک بین ســید 
محی الدین جعفری و احمدرضا راســتی، 
مدیرعامل شــرکت نفت فلات قــاره ایران 
امضا شــد.در ادامه دو قرارداد تأمین دکل 
حفاری دریایی و یک الحاقیه افزایش تعداد 
دکل خشکی نیز بین مدیر اکتشاف شرکت 
ملی نفت ایران و روح الله عبدی، سرپرست 

شرکت حفاری شمال امضا شد.

خریدار   مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع 
جزء با افزایش برودت هــوا به ۶۲۱ میلیون مترمکعب در 
روز رســید و ۷۲ درصد از کل گاز طبیعــی تولیدی کل 

کشور سهم این بخش شد.
 همزمان با بارش برف در برخی نقاط کشور و نیز کاهش 
شــدید دمای هوا مصرف گاز و برق مجدد افزایشی شده 
است؛ در همین زمینه سیدحســن موسوی، سخنگوی 
شرکت ملی گاز ایران به تحویل ۸۶۷ میلیون مترمکعب 

گاز طبیعی به شبکه سراســری در روز )شنبه، ۲۹ دی( 
اشــاره و خاطرنشــان کرد: از این مقدار ۷۲ درصد سهم 

بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء شد.
وی با بیان اینکــه حجم مصــرف گاز در بخش خانگی، 
تجاری و صنایع جزء دیروز نســبت به روز مشابه پارسال 
۱۹ درصد افزایش داشته اســت، ادامه داد: ۶۲۱ میلیون 

مترمکعب گاز به این بخش اختصاص یافته است.
آذرماه گذشته و با شــروع زود هنگام سرمای هوا مصرف 

گاز و برق به شــدت افزایش یافت و این امر ســبب بروز 
مشکلاتی در تامین این دو انرژی شد.

بروز خاموشی ها ســبب شد مسعود پزشــکیان رئیس 
جمهوری با دعوت از مردم کاهش مصرف و مدیریت آن 

را در بین مردم گسترش دهد.
وی در یک پیام تصویری از مردم خواســت که نسبت به 
کاهش دو درجه ای دمای محیط اقــدام کنند؛ امری که 
با استقبال مردم روبرو شد و صرفه جویی ۵۰ میلیون متر 

مکعبی گاز را به دنبال داشت.
این روزها با سرد شــدن مجدد دمای هوا نیاز به مدیریت 
مصرف جدی شــده و همگان باید در ایــن زمینه ورود 

کرده و کاهش مصرف را سرلوحه امور خود قرار دهند.
کشورمان به اعتقاد کارشناسان انرژی از پرمصرف ترین 
کشــورها در بخش انرژی محســوب می شود که تلاش 
برای مدیریــت مصرف باید تبدیل بــه فرهنگی عمومی 

شود.

طبق اعلام بانک مرکــزی، ازروز )۳۰ دی ماه ۱۴۰۳(، 
صدور دســته چک منوط به ثبت اطلاعات در سامانه 
املاک و اسکان است و در صورت عدم تطابق کدپستی 
و کد ملی مشــتریان شــبکه بانکی با اطلاعات مندرج 
در سامانه ملی املاک و اســکان، از فرایند صدور دسته 

چک به صورت سیستمی ممانعت می شود.
 براســاس اعلام بانک مرکزی، »پیرو مکاتبات مختوم 
به شــماره ۰۳.۲۵۲۰۲۱ مورخ ۱۶ دی مــاه ۱۴۰۳ با 
موضوع بهره مندی ســامانه صیــاد از پایگاه اطلاعاتی 
ســامانه املاک و اســکان کشــور و ابلاغ زمان اعمال 

بازدارندگی و در راستای اجرای تکلیف قانونی مندرج 
در تبصره ۸ الحاقی ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های 
مستقیم مبنی بر منوط  ســازی ارائه خدمات بانکی به 
احراز نشانی محل اقامت اشخاص و الزام خوداظهاری 
املاک تحت تملک و تحت اقامت اشخاص حقیقی در 
ســامانه ملی املاک و اسکان کشــور، از تاریخ ۳۰  دی 
ماه ۱۴۰۳ )امروز( مقرره مزبور در سامانه صیاد اعمال 
خواهد شــد.«طبق اعلام بانک مرکزی، تاریخ یادشده 
قطعی بوده و پس از آن، در صورت عدم تطابق کدپستی 
و کد ملی مشتریان شبکه بانکی با اطلاعات مندرج در 

سامانه ملی املاک و اسکان، از فرایند صدور دسته چک 
به صورت سیســتمی ممانعت به  عمل خواهد آمد و تا 
زمان ثبت  یا اصلاح داده های اظهارشــده در آن مأخذ، 
صدور دســته چک مقدور نخواهد بود.گفتنی است؛ از 
تاریخ ۱۹ فرودین سال ۱۴۰۰ سامانه املاک و اسکان 
ذیل قانون مالیات های مستقیم مصوب آذرماه ۱۳۹۹ 
ایجاد و اعلام شــد مبنای دریافت خدمــات دولتی از 
قبیــل یارانه، افتتاح حســاب بانکی، پــلاک خودرو، 
انشعابات خانگی، گذرنامه و بسیاری دیگر از خدمات، 
ثبت اطلاعــات ملکی در ســامانه املاک و اســکان و 

دریافت کد یکتا خواهد بــود که عدم ثبت نام به معنای 
قطع این خدمات است.براســاس بنــد هفت از تبصره 
هشــت اصلاحیه ماده ۵۴ قانون مالیات های مستقیم 
مصوب ۵ آذرماه ۱۳۹۹ مجلــس، »پس از پایان مهلت 
خوداظهاری موضوع تبصره )۱( این ماده، دستگاه های 
اجرایی مکلفند خدمات خود از قبیل افتتاح حســاب 
بانکی و صدور دسته چک و خدمات مربوطه هر دستگاه 
اجرایی را صرفا با اخذ کد ملی و بر اســاس کد پستی یا 
شرح نشانی یکتای درج شده مربوط به اقامتگاه اصلی 

آنان در سامانه املاک و اسکان کشور ارائه کنند. 

چک

اعمال شرط جدید برای صدور دسته چک

آغاز فعالیت های اکتشافی نفت در دریا پس از ۵ سال وقفه
انرژی

سرمای هوا مصرف گاز بخش خانگی را افزایش داد



سینما نیاز به چهره های جدید دارد
 بازیگر سینما و تلویزیون گفت: مردم در سینما نیاز به چهره های جدید 
دارند، نه این که صرفا در کارهای مختلف تعداد محدودی بازیگر داشته 
باشیم که به لحاظ اسمی سلبریتی هســتند اما نقش آفرینی خاصی از 
آنها نمی بینیم.علیرضا خادمی روزبهانی اظهار داشت: سینمای ما نیاز 
به پوست اندازی دارد تا عرصه برای ورود فیلمسازان و بازیگران جوان و 
استعدادهای بازیگری باز شود. مردم در سینما نیاز به چهره های جدید 
دارند، نه این که صرفا در کارهای مختلف تعداد محدودی بازیگر داشته 
باشیم که به لحاظ اسمی سلبریتی هســتند اما نقش آفرینی خاصی از 

آنها نمی بینیم.
بازیگر فیلم سینمایی طنز »زیر یک سقف« به کارگردانی حامد تهرانی 
در مورد ســینمای کمدی این روزها نیز گفت: شــوخی های بی معنا و 
به اصطلاح خنده دار را نمی توان معیار و ملاکی برای ســینمای کمدی 
دانست. ســینمای کمدی تعریف دارد؛ آنچه امروز به عنوان سینمای 
کمدی در کشور شناخته شده است، سینمای کمدی به معنای واقعی 

خودش نیست و تا رسیدن به آنچه که باید، خیلی فاصله دارد.
خادمی تصریح کرد: اثری کمدی اســت که مانند آثــار چارلی چاپلین 
برای تمام دوره ها و نســل ها خنده دار اســت و ماندگار. نــه این که در 
برهه ای مخاطبان را به دلیــل صرفا حضور بازیگران چهــره در آثار به 
سینماها بکشاند و بعد از آن استمراری نداشته باشد. صرفا که نمی توان 

با شوخی و به زور خنده را بر روی لب تماشاچی آورد.
بازیگر فیلم کوتاه »الماس« که بــه تازگی به کارگردانی پوریا مجاهدی 
کارگردان روشــندل مقابل دوربین رفته اســت، می گوید: من خودم 
را کمدیــن نمی دانم اما آنچــه در میان هنرمندان بــه عنوان کمدین 
می شناســند می توانند بازیگران در تراز بالای سینمای کمدی باشند 
اما در این میان فیلمنامــه و نوع پرداخت آن بی آنکــه برای خنداندن 

مخاطب تقلا کنیم، اهمیت زیادی دارد.
خادمی همچنین دربــاره ورود کارگردان های جوان به ســاخت آثار 
کمدی، این را شــروع فصل تازه ای در فیلمســازی عنوان کرد و گفت: 
همین کارگردان های جوان پیشــتر دســتیاری کرده اند و این که وارد 
عرصه فیلمسازی شده اند، نشــان از تجربه بسیار خوب و ارزشمند دارد 
که در سینمای داخلی داریم و بی شــک همین ها در سینمای آینده ما 

نسل جدیدی از فیلمسازان را تشکیل می دهند.
»آن لحظه«، »پشت دیوار خوشــبختی« و »اسکیمر«، »درد سر ساز« 
به کارگردانی امین ظهراب بیگی و تهیه کنندگی محمدطاها توکلی از 

دیگر آثار سینمایی و تلویزیونی خادمی هستند.

وی  »تئاتر بی حیوان« در تئاتر شهر ر
ود  صحنه می ر

نمایش »تئاتر بی حیوان« بعد از جشــنواره تئاتر فجر به ســالن سایه 
مجموعه تئاتر شهر می آید.

 به نقل از روابط عمومی نمایش، نمایشــنامه »تئاتر بی حیوان«  اثر ژان 
میشل ریب با ترجمه شهلا حائری و کارگردانی لبخند بدیعی در سالن 

سایه مجموعه تئاتر شهر روی صحنه می رود.
در »تئاتر بی حیوان« با انســان هایی طرف هســتیم که فارغ از اینکه 
مال چه جغرافیایی هســتند، در موقعیت های گوناگون قرار می گیرند، 
موقعیت های ساده و جهان شمول که برای همه انسان ها اتفاق می افتد.

ارســطو خوش رزم، کهبد تاراج، لبخند بدیعی، مازیار مهرگان، شــیما 
ملکی، هستی اقدامی بازیگران این اثر نمایشی هستند.

مجری طرح این تئاتر بر عهده امیر قالیچی است.
نمایش »تئاتر بی حیوان« بعد از جشــنواره تئاتر فجر در ســالن سایه 

مجموعه تئاتر شهر ساعت ۲۰ روی صحنه می رود.

معرفی داوران بخش نمایش های خیابانی 
جشنواره تئاتر فجر

هیئــت داوران بخش نمایــش خیابانی چهل و ســومین جشــنواره 
بین المللی تئاتر فجر معرفی شدند.

 

به نقل از روابط عمومی چهل و سومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر، 
لیلی عاج، امیرحسین شــفیعی، امیر کربلایی زاده، ابوالفضل همراه و 
علیرضا ناصحی به عنوان اعضای هیئت داوران این دوره از جشــنواره 
تئاتر فجر در بخش نمایش خیابانی معرفی شدند.داریوش نصیری نیز 

مدیر بخش نمایش خیابانی در این رویداد فرهنگی هنری است.
در جشنواره بین المللی تئاتر فجر چهل و سوم، ۲۵ اثر در بخش نمایش 

خیابانی و ۵ اثر دیگر در بخش نمایش خیابانی بخش غزه اجرا می شود.
محوطه تئاترشهر، پهنه رودکی، سالن انتظار اصلی تئاترشهر، محوطه 
میدان شــهدای هفتم تیر، فرهنگســرای رازی، ایــوان انتظار متروی 
حضرت ولی عصر )عــج( و گذر فرهنــگ منطقه عباس آبــاد میزبان 

تئاترهای خیابانی خواهد بود.

۷۷ قاضی تاکنون در کشور شهید شده اند
قوه قضائیه جمهوری اســلامی ایران تا کنون ۷۷ شهید قاضی و بیش از 

۳۰۰ شهید تقدیم انقلاب کرده است.
 به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه؛ قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران تا 
کنون ۷۷ شهید قاضی و بیش از ۳۰۰ شهید تقدیم انقلاب کرده است. 
این شهدای گران قدر با ایســتادگی در برابر فســاد، نفاق و تروریسم، 

نشان داده اند که مسیر عدالت همواره با خون روشن است.
شهید آیت الله دکتر سید محمد بهشتی، رئیس دیوان عالی کشور، و ۷۲ 
یار وفادارش در ۷ تیر ۱۳۶۰ به دســت منافقین ترور شدند. او و یارانش 
از پیشــگامان مبارزه با جریان های ضدانقلابی بودند و خونشان نه تنها 

انقلاب را تهدید نکرد، بلکه آن را استوارتر کرد.
شهید اســدالله لاجوردی، رئیس ســازمان زندان ها، که با شجاعت در 

برابر گروه های ضدانقلاب ایستاد، در سال ۱۳۷۷ به شهادت رسید.
شهید علی قدوسی، دادســتان کل انقلاب، شهید موسی نوری قلعه نو، 
دادستان زابل، شهید حسن احمدی مقدس و بسیاری دیگر از شهدای 

قوه قضائیه نیز در این مسیر جان خود را فدای انقلاب کردند.
دیروز نیز حجج اســلام علی رازینی و محمد مقیسه، دو قاضی انقلابی 

دیگر، در اقدامی تروریستی به شهادت رسیدند.
خون این ۷۷ شــهید قاضــی و بیش از ۳۰۰ شــهید دســتگاه قضائی 
کشور، هرگز نتوانســته انقلاب را تضعیف کند. بلکه این خون های پاک 
همچون پایه های استوار، انقلاب اســلامی را مقاوم تر کرده اند و مسیر 
عدالت را روشن تر از همیشه ساخته اند. دشمنان هر چقدر تلاش کنند، 

نمی توانند جلوی حرکت پرقدرت انقلاب و عدالت را بگیرند.

محسنی اژه ای با اشاره به ترور دو قاضی:
شهادت ها سند افتخار دستگاه قضایی است

رئیس قوه قضائیه با اشــاره به ترور محمد مقیســه و علی رازینی گفت 
که این شهادت ها ســند افتخار دستگاه قضایی اســت.به نقل از مرکز 
رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام محسنی اژه ای شب گذشته در منازل 
شهیدان حجج اسلام والمســلمین آقایان رازینی و مقیسه حاضر شد و 
ضمن تفقد از خانواده های معظم این دو شــهید برجسته دستگاه قضا، 
یاد و خاطره آنان را گرامی داشــت و شــهادت آنان را تبریک و تسلیت 
گفت.رئیس قــوه قضائیه در جریــان حضور خود در منازل شــهیدان 
رازینی و مقیسه ، آنان را در زمره شخصیت های با اخلاص دستگاه قضا 
دانست که در تعقیب و محاکمه عناصر مخل امنیت مردم و جواسیس و 

تروریست ها عزمی راسخ و استوار داشتند.
رئیس دستگاه قضا، طی سخنان خود در این دیدارها تاکید کرد که این 
شهادت ها سند افتخار دستگاه قضایی اســت و عزم مجموعه عدلیه را 

برای عمل به وظایف قانونی و انقلابی اش، جزم تر می کند.

 شناسایی ۲۴ تخلف کلیدی در وقوع تصادفات 
و بی نظمی ترافیکی

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: از آبان  ماه ســال جاری تاکنون، بیش از 
۲۱ هزار تخلف رانندگی توسط بازرســان افتخاری ثبت شده است که 

حدود ۵۵ درصد این تخلفات در شهر تهران رخ داده است.
 سردار سید تیمور حســینی با اشــاره به ظرفیت قانونی پلیس راهور 
برای استفاده از مشارکت جامعه مدنی گفت: بر اساس تبصره ۳ ماده ۲ 
قانون رسیدگی به جرایم رانندگی، پلیس راهور مجاز است از داوطلبان 
آموزش  دیده و مورد اعتماد، برای شناسایی و گزارش تخلفات رانندگی 
اســتفاده کند. این اقدام در راســتای کاهش تخلفات، پیشــگیری از 

تصادفات و ایجاد امنیت ترافیکی در سطح کشور اجرایی شده است.
رئیس پلیس راهور فراجا با اعــلام نتایج اولیه این طرح گفت: از آبان  ماه 
ســال جاری تاکنون، بیش از ۲۱ هزار تخلف رانندگی توسط بازرسان 
افتخاری ثبت شــده اســت که حدود ۵۵ درصد این تخلفات در شهر 
تهران رخ داده است. همچنین در بررســی های کارشناسی، ۲۴ تخلف 
کلیدی که تأثیر مستقیم در وقوع تصادفات و بی نظمی ترافیکی دارند، 

شناسایی و در سامانه بازرسان نامحسوس بارگذاری شده است.

وی در پاســخ به این ســوال که بازرســان نامحســوس چگونه عمل 
می کنند؟ افزود: بازرســان افتخاری که از میــان نخبگان، متخصصان 
حوزه حمل ونقل و داوطلبان واجد شــرایط انتخاب شــده اند، پس از 
گذراندن دوره های آموزشــی، تخلفات را از طریق برنامه کاربردی ویژه 
به صورت لحظه ای ثبت و گزارش می کنند.ســردار حسینی با تأکید بر 
نظارت دقیق بر عملکرد بازرســان تصریح کرد: برای اطمینان از صحت 
عملکرد، فعالیت بازرسان از طریق داشبورد مدیریتی به  صورت دوره ای 
ارزیابی می شود. همچنین پیامک های آموزشــی و دستورالعمل های 
لازم از طریق سرشماره رســمی RAHVAR NAJA برای بازرسان 
ارســال می شــود. در صورت ارائه گزارش خلاف واقع یــا احراز تخلف 

توسط بازرس، عضویت وی بلافاصله لغو خواهد شد.
سردار حســینی با هشــدار جدی به رانندگان قانون گریز گفت: طرح 
بازرسان افتخاری با هدف ایجاد محیطی ناامن برای متخلفان اجرا شده 
است. دیگر زمان آن گذشته که تخلفات دور از دید مأموران پلیس باقی 
بماند. رانندگانی که قوانین را نادیده می گیرند، باید بدانند این رفتارها 

ثبت و با آن ها برخورد قانونی خواهد شد.
رئیس پلیس راهور فراجــا در پایان افزود: مشــارکت جامعه مدنی در 
کنترل و نظارت ترافیکی، ابزاری ارزشمند در ارتقای نظم و امنیت معابر 
اســت. از تمامی رانندگان انتظار می رود با رعایــت قوانین راهنمایی و 
رانندگی، ما را در مســیر تحقق انضباط ترافیکــی و کاهش تصادفات 

یاری کنند.

برگزاری نخستین کنسرت موسیقی به نفع 
مدرسه سازی ایران

رییس جامعه خیرین مدرسه ســاز کشــور گفت: برای نخستین بار در 
سطح ملی، یک رویداد هنری برای مشارکت مردم در جهت حمایت از 

نهضت توسعه عدالت در فضاهای آموزشی برگزار خواهد شد.
ناصر قفلی  با بیان اینکه بیــش از ۵۰ درصد مدارس بــا حضور فعال و 
مشــارکت خیرین نیک اندیش ساخته می شــود، گفت: خیرین امروز 
در عرصه های مختلف ملی و منطقــه ای نقش آفرینی می کنند که این 
امر بسیار ارزشمند اســت.وی با بیان اینکه برای نخستین بار در سطح 
ملی از طریق  کنسرت غلامرضا صنعتگر ســفیر مدرسه سازی ایران به 
دنبال جلب مشارکت مردم در جهت حمایت از نهضت توسعه عدالت در 
فضاهای آموزشی کشور هستیم ، افزود: بنا داریم تا عواید و منافع مالی 
حاصل از برگزاری این کنسرت در جهت احداث و توسعه های فضاهای 
آموزشی کشور هزینه شود، به همین جهت از علاقه مندان به عرصه هنر 
و موســیقی ایران دعوت می کنیم تا با حضور در این کنسرت به نهضت 

مدرسه سازی ایران کمک کنند.
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»HMPV« از شایعه تا واقعیت

وس جدید چینی  وغ ترسناک ویر در

مدیر دفتر آموزش و ارتقای ســلامت  خریدار 
وزارت بهداشــت دربــاره »متاپنوموویــروس 
انســانی« و تلاش برخی کشــورها برای رصد و 

پایش ویروس های تنفسی توضیح داد.
دکتر فرشــید رضایی، با بیان اینکه سال میلادی 
جدید با شــایعه ای به ســرعت فراگیــر درباره  
احتمال همه گیــری ویروس تنفســی جدیدی 
شبیه کرونا با منشاء چین آغاز شــد، اظهار کرد: 
این موضوع نشــان داد کــه دنیا هنــوز از جبهه 
شــایعات و دروغ های مجازی، آسیب پذیر است.  
شــایعات درباره همه گیری مرگبار یک ویروس 
جدید چینــی در کمتــر از ۱۴ روز خاطرات تلخ 
کرونا را زنده کرد و این شــایعه بــا تولید محتوی 
ناشــیانه هزاران ســایت و کانال در شــبکه های 
مجازی و کمک ناخواسته به انتشار بیشتر ترس و 

شایعات همراه شد.

تجدید خاطرات تلخ کرونا با دروغ ترسناک 
ویروس چینی جدید

وی ادامه داد: یک دروغ به ســرعت بــه یک باور 
همگانی تبدیل شد و به جز خبرگزاری های رسمی 
دنیا، بســیاری دیگر فریب این دروغ ترســناک را 
خوردند. بنابراین آیا هنوز کســانی هستند که به 
قدرت آسیب زای شــایعات فضای مجازی ایمان 
نیاورده اند؟ چگونه برخی رســانه ها )حتی با قصد 
اطلاع رســانی ســریع و به موقع( ناخواسته وارد 
بازی شــایعه پراکنی یا حمایت از شایعه ســازها 
می شوند؟ حجم باور نکردنی از تولید محتوا توسط 
سایت ها و کانال ها در شــبکه های مجازی به ویژه 
در کشورهای همســایه چین به زبان های هندی، 
اندونزیایی، فیلیپینی و انگلیســی باعث بیشــتر 
پخش شــدن شــایعه ویروس »جدیــد« چینی 
شــد. غافل از آن که این خبر از اساس کذب است 
و حداقل با شرایط فعلی و گزارشات کنونی از چین 
و سایر کشورهای فعال در شناسایی ویروس های 
تنفســی، پاندمی جدیدی با این ویــروس در راه 
نیســت و تنها روش جدید بهداشــت چین برای 
گزارش دوره ای و دقیــق چندین ویروس مختلف 
در طول فصل ســرما، این برداشت ذهنی را ایجاد 
کرد کــه HMPV یک ویروس جدیــد و در حال 
انتشــار از کشــور چین اســت؛ چرا که تا کنون 
کسی در مورد آن در رســانه ها صحبت نکرده بود 
و دانشــمندان چینی اولین گزارشــات را از این 

ویروس معمولی منتشر کردند.
او ادامه داد: آن چیزی کــه چینی ها در روز جمعه 
۲۷ دســامبر گفتند و بعد از آن ســوءتفاهم ها و 
شایعات شــروع شــد آن بود که چین روش های 
جدیدی بــرای رصد ویروس های تنفســی دارد 
و آنفلوانــزا، سنسیشــیال ویروس و بســیاری 
ویروس هــا ماننــد متاپنوموویــروس را رصــد 
می کند و با ســرد شــدن هوا مــوارد بیماری به 

تدریج در حال افزایش اســت و هرچند نســبت 
به ســال قبل افزایش مواردی نداریم اما مردم با 
رعایت بهداشــت فردی و اجتماعی و ماسک زدن 
و استراحت بیماران در منزل ســعی کنند به کم 
شــدن تعداد بیماران در جامعه کمــک کنند. از 
همین خبر با تکنیک های مختلف شایعه ســازی 
آغاز شــد. در مجموع به این ترتیــب بود که چند 
ســاعت پس از انتشــار خبر پیشــرفت چین در 
شناسایی ســریع ویروس های تنفســی و انجام 
پایلوت در استان های شمالی سردسیر چین، کج 
فهمی ها و سوءبرداشت های عمدی و غیرعمدی 

در فضای مجازی آغاز شد.

شایعات سریع تر از ویروس ها پخش 
می شوند

وی بــا بیــان اینکه پنج ســال پیش نیز بــا آغاز 
همه گیری کرونا باز هم مشخص شد که شایعات 
ســریع تر از خود ویروس پخش می شوند، اظهار 
کرد: شــایعات بدون نیاز به هواپیما و مســافران 
بیمار، تنها با یک کلیک )عمدی یا غیرعمدی( در 
کسری از ثانیه از یک گوشــه دنیا به سراسر دنیا 
منتشر می شوند و طی یکی دو روز به صدر اخبار 
مجازی می آینــد و طی یک هفته ممکن اســت 
میلیون ها نفراقناع شوند که یک خبر تماما دروغ 

یا یک خبر درست است.
وی درباره نقش و تاثیر بــاور عمومی در پذیرش 
این اخبار نیز گفت: به طور قطع، عبارت »تا نباشد 
چیزکی مردم نگویند چیزها« را شــنیده ایم؛ این 
جمله اشــاره به فرصت شناســی شایعه سازان و 
سودجویان فضای مجازی دارد که با تحریف یک 
خبر و بزک کردن آن به ترفندهای شایعه سازی، 
می تواننــد از کاهــی کوه بســازند و در پشــت 
زودباوری هــای مخاطب و تحریک احساســات 

عمومی پنهان شوند.
مدیر دفتــر آمــوزش و ارتقای ســلامت وزارت 
بهداشــت با اشــاره به اظهار نظر مقامات چینی 
درباره ویــروس HMPV نیز خاطرنشــان کرد: 
مســئولان چینی از تکنولوژی های جدید برای 
شناســایی ســریع تر ویروس های تنفسی خبر 
داده اند که آنها را در برابــر همه گیری های آینده 

مانند کرونا، غافلگیر نکند.

اقدامات کشورها برای رصد و پایش 
بیماری های تنفسی

رضایی با بیان اینکه کشــورهای پیشــرفته دنیا 
برای رصــد و شناســایی ویروس های تنفســی 
ســرمایه گذاری کرده اند، گفت: حــدود دو دهه 
است که کشورهای پیشرفته و به ویژه چین برای 
رصد ویروس های تنفسی سرمایه گذاری کرده اند 
تا بتوانند هشدارهای شرایط اضطراری را پیش از 
آنکه بیماری پخش شــده و کنترل شرایط سخت 

شود، برای جامعه صادر کنند.
وی ادامه داد: اعلام هشــدار شــرایط اضطراری 
پیش از پخش بیماری، کار بسیار دشواری است؛ 
بنابراین علاوه بر داشتن تکنولوژی، به زیرساخت 
الکترونیک و آزمایشــگاهی گســترده در تمام 
شهرها نیز نیاز دارد. با توجه به پیامدهای سنگین 
اقتصادی اجتماعی یک هشــدار بهداشتی مانند 
قرنطینه همگانی، نباید هشدار کذب صادر کرد. 
طی ۱۳ سال گذشته، این سیســتم ها به صورت 
مکرر به روز رسانی شــده اند اما همواره مشکلاتی 
داشته اند.وی درباره ویروس »متاپنوموویروس« 
“HMPV” توضیــح داد: متاپنوموویروس، یکی 
از ده ها ویروسی است که باعث سرماخوردگی در 
انسان می شود؛ ســرماخوردگی که می تواند یک 
آبریزش ســاده بینی تا برونشــیت و سرفه شدید 
باشــد. تمام ما انســان ها در دوره هــای مختلف 
زندگی به ویژه در فصول پاییز و زمســتان ســرما 
خورده ایــم و این در حالی اســت که شــاید نام 

ویروس عامل سرماخوردگی را نمی دانسته ایم.

فعالیت ویروس های بیماری های تنفسی
 از پاییز تا بهار

رضایی درباره ویروس های تنفســی خاطرنشان 
کــرد: »آدنوویروس هــا«، »رینوویروس هــا«، 
»سنسیشــیال  »متاپنوموویروس هــا«، 
ویروس هــای تنفســی« همگــی از علــل مهم 
ســرماخوردگی هســتند که عموما پاییز تا بهار 
سبب ســرماخوردگی میلیون ها نفر می شوند و 
هیچ وقت برای تشــخیص این ویروس ها از حلق 

و بینی نمونه گیری نکرده ایم.
مدیر دفتــر آمــوزش و ارتقای ســلامت وزارت 
بهداشــت با بیان اینکه طی چند سال اخیر برای 
رصد انواع ویروس ها در فصل ســرما در کشــور 
چین بسیار تلاش شــده، گفت: امروز، چینی ها 
می توانند لیست به نســبت کاملی از ویروس ها را 
هر هفته در شهرهایشــان رصد کنند و به محض 
بالا رفتن درصد یا تعداد بیماران تنفسی، شرایط 

را تحلیل و هشدار لازم را صادر کنند.
وی بــا بیــان اینکه  بســیاری از کشــورها روند 
متاپنوموویــروس را بــه عنــوان یــک عامــل 
سرماخوردگی در برنامه ملی خود ندارند اما روند 
آنفلوانزا و کروناویروس را به صورت ملی بررســی 
می کنند، گفت: این در حالی اســت که چینی ها 
و چند کشور دیگر جهان به دنبال نظام کامل تری 
برای رصد ویروس های تنفســی هســتند تا کم 
و زیاد شــدن وفور ویروس های حتــی با اهمیت 
کمتر مانند رینوویروس هــا و متاپنوموویروس ها 
را نیــز رصــد کنند.رضایی دربــاره چرایی رصد 
ویروس متاپنوموویروس در کشــورهای اروپایی 
گفت: حدود ۲۰۰ ویروس، عامل سرماخوردگی 

هستند. 
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